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 بحران درياي سرخ
و تحولات بازار نفت

 بنگاه هاي نوپا
و فشار مالياتي

 همراهي ريسك ها
با بورس

تحرك ضعيف و منفي 
بخش هاي پيشران اقتصاد

شرايط سياس��ي و راهبردي 
در منطق��ه ه��ر روز ابع��اد 
پيچيده تري پيدا مي كند. بروز 
برخي چالش ه��ا ميان گروه 
انصارالله و نيروهاي اسراييلي 
ك��ه در ماج��راي نفتكش ها 
بروز كرده برخ��ي نگراني ها 
را در خص��وص احتم��ال 
شعله كش��يدن زبانه بحران به ساير كشورها و نوسان 
در بازارهاي انرژي و... ش��كل داده اس��ت. بس��ياري از 
تحليلگران تلاش مي كنند پاسخي براي اين ابهام بيابند 
كه آيا تح��ولات اخير در باب المندب اثرات اقتصادي و 
راهبردي بر تحولات كلان منطقه خواهد داشت يا اينكه 
اين چالش در لايه هاي سطحي و ابتدايي باقي مي ماند؟ 
با توجه به ورود مستقيم ارتش يمن و نيروهاي انصارالله 
به عرصه هاي درگيري غزه، ش��رايط در منطقه بسيار 
پيچيده تر شده است. اين پيچيدگي ها ناشي از آن است 
كه تنگه باب المندب بخشي از قلمروي حاكميت يمن 
اس��ت و انصار الله و ارتش يمن هم بخشي از حاكميت 
يمن تلقي مي ش��وند. به همين دليل ورود انصار الله به 
عرصه ه��اي درگيري و منع حمل و نقل كش��تي هاي 
حامل س��لاح و تجهيزات از غرب به سمت اسراييل در 
چارچوب مسووليت اخلاقي، اسلامي و انساني انصار الله 
نسبت به مردم بي دفاع غزه قابل تحليل و تفسير است. 
در واقع انصار الله از يك طرف تلاش مي كند روند ورود 
س��لاح و تجهيزات كشتار جمعي به فلسطين اشغالي 
را مسدود س��ازد و از سوي ديگر، فشار قابل توجهي بر 
اقتصاد اس��راييل وارد کند. با عنايت به اينكه انصار الله 
اساسا كشتي هاي حامل سلاح هاي كشتار جمعي به 
مقصد اس��راييل را توقيف مي كند، اين حق طبيعي و 
مش��روع مردم يمن است كه به ياري مردم مظلوم غزه 
بشتابند. همچنين پرتاب موشك هاي بالستيكي از سوي 
نيروهاي انصارالله و ارتش يمن به بندر ايلات و تخريب 
بخشي از اين بندر باعث شده، رژيم صهيونيستي با بحران 
اقتصادي مواجه ش��ود. البته يمني ها اعلام كرده اند، 
محدوديت ها و ممنوعيت ها تنها ش��امل كشتي هاي 
اسراييلي است اما اسراييل و امريكا با تبليغات دامنه دار 
تلاش مي كنند، موضوع را ب��دل به يك بحران فراگير 
بين المللي س��ازند. به همين دليل امريكايي ها در گام 
نخست تلاش كردند با تشكيل يك ائتلاف بين المللي 
و منطقه اي، مانع حضور انصار الله و ارتش يمن در تنگه 
باب المندب شوند و عبور و مرور كشتي ها را در اين تنگه 
كنترل كنند. اما براي تحقق اين هدف با شكست روبه رو 
شدند، چرا كه هم مصر، هم عربستان و هم امارات و ساير 
كشورهاي هم پيمان، تمايلي براي حضور و مشاركت 
در اين ائتلاف از خود نش��ان ندادند. در ش��رايط فعلي 
امريكايي ها تلاش بسياري دارند تا از طريق يارگيري 
از كشورهاي اروپايي به نوعي كنترل باب المندب را به 
ادامه در صفحه 3 دست بگيرند.  

نظ��ام ماليات��ي در مقطعي 
اع��لام كرد كه اع��داد بالاي 
800 ميليون تومان توس��ط 
حسابرس��ان رس��مي مورد 
ارزيابي و قبول ق��رار گيرد؛ 
ام��ا درص��د اندك��ي از اين 
توس��ط  برس��ي ها  حسا
حسابرسان انجام و ارايه شد 
كه موردقب��ول قرار نگرفته و مجدد حس��اب وكتاب 
مالياتي بر روي آنها باز ش��ده است. ضروري است كه 
سازمان امور مالياتي به نظر متخصصان و كارشناسان، 
حسابداران و حسابرس��ان احترام بگذارد و به سمتي 
حركت كنيم كه اگر بنگاهي فعاليتي دارد در زماني كه 
نياز به حسابرسي است صداقت واقعي و تراز حسابرسي 
آن را محترم دانس��ته و تأييد كنيم و در صورت وجود 
مشكل به حل مشكل كمك كنيم. اين در حالي است 
كه در رابطه با برخي از بنگاه ها به ويژه بنگاه هاي پذيرفته 
شده در بورس و اوراق بهادار، در شهرهاي بزرگ شاهد 
هستيم كه صورت هاي مالي كه توسط سيستم بازرسي 
و تأييد مي شود به طور كامل توسط سازمان امور مالياتي 
نيز پذيرفته مي ش��ود اما در شهرهاي كوچك هنوز با 
تنگ نظري هايي روبه رو هستيم كه اميد داريم در اين 
زمينه نيز فرهنگ س��ازي لازم در شهرهاي كوچك 

انجام شود.
در قانون جديد ماليات ها، تلاش دولت بر اين اس��ت 
كه تعداد زيادي از معافيت هاي مالياتي را از بين ببرد 
يا تقليل دهد و تلاش بخش خصوصي اين است كه 
بحث نونهالي در سرمايه گذاري و دوران بازدهي را از 
طريق مجلس به صورت قانوني موردتوجه و حمايت 
مالياتي قرار دهد. نكته مهم اين است كه دولت نبايد 
به طور يك طرف��ه درآمد را مبتني بر ماليات افزايش 
دهد و هيچ راهكاري براي حل مش��كل هزينه كلان 
دولت و برگش��ت آن به شكل ملموس نكند و به نظر 
مي رسد تلاش دولت براي اخذ ماليات ابعاد مختلف 
ازجمله سياسي دارد. در كشوري كه تورم حدود 50 
درصد دارد چطور يك عدد مش��خص به عنوان پايه 
مالياتي ثابت تعريف شده است؟ آيا شاخص ديگر و 
مميزي بهتري وجود نداش��ت؟ نرخ تورم چه اثري 
بر روي اين موضوع خواهد داش��ت؟ كه اين موضوع 
ابهامات و ابعاد منفي فراوان دارد. در مباحث تخصصي 
و كارشناس��ي مانند ماليات ب��ر خودروهاي لوكس 
احساسي و مقطعي برخورد شد كه پاسخگو نخواهد 
بود. قانون بايد به صورت كلي به مباحث كلان بپردازد 
و نگاه ريزبينانه و توجه زياد به جزييات قطعا مشكل 
جديدي  را ايجاد خواهد كرد كه نظر بخش خصوصي 
در اين زمينه وجود مشكلات فراوان  در  لايحه جديد 
قانون ماليات هاي مستقيم ارايه شده از سوي سازمان 
امور مالياتي كشور به مجلس اس��ت و انتظار داريم 

موردتوجه قرار گيرد.

بازار س��رمايه هميش��ه طي 
چند مدت اخير با ريسك هاي 
مختلفي همراه ب��وده كه دو 
ريس��ك داخلي و يك ريسك 
بيروني مهم ترين بخش هاي 

ريسك هاست.
در اصل ريسك داخلي مربوط 
به اقتصاد كش��ور و ش��رايط 
اقتصادي مي شود و افزايش تورم يا تغييرات مولفه هاي 
اقتصادي مي توانند شرايط را تغيير دهند. بر اساس آمار 
شاخص قيمت مصرف كننده خانوارهاي كشور در آذر ماه 
١٤٠٢ به عدد ٢١٧ رسيده است كه نسبت به ماه قبل، 
٢.٩ درصد افزايش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، ٤٠.٢ 
درصد افزايش و در 12 ماه منتهي به ماه جاري نسبت به 
دوره مشابه سال قبل ٤٤.٤ درصد افزايش داشته است. 
در همان  مدت مذكور ت��ورم نقطه به نقطه خانوارهاي 
كشور، ٤٠,٢ درصد بوده است؛ يعني خانوارهاي كشور 
به طور ميانگين، ٤٠.٢ درصد بيشتر از آذر ماه ١٤٠١ براي 
خريد يك »مجموعه كالاها و خدمات يكسان« هزينه 
كرده اند. تورم نقطه به نقطه آذر ماه ١٤٠٢، در مقايسه 
با ماه قبل، ١,٠ واحد درصد افزايش داشته است. در آذر 
ماه ١٤٠٢، تورم ماهانه خانوارهاي كشور برابر ٢,٩ درصد 
بوده است. تورم ماهانه براي گروه هاي عمده »خوراكي ها، 
آشاميدني ها و دخانيات«، ٤.١ درصد و براي گروه عمده 
»كالاهاي غيرخوراكي و خدمات«، ٢.٣ درصد بوده است.

اين تورم مي تواند تمامي بازارهاي مالي خصوصا بورس 
را تحت تاثير قرار دهد و شرايط  را تغيير دهد. اين تورم 
تنها مولفه اقتصادي اس��ت و مابقي مولفه ها نيز روي 

بازار تاثير دارد.
ريسك بيروني نيز براي بازار سهام بسيار است. طي چند 
ماه اخير شاهد تنش سنگين در كشورهاي مختلف بوديم 
كه هريك باعث كاهش ي��ا  افزايش قيمت در بازارهاي 
خاصي شده و اين نوس��ان قيمت روي بورس نيز تاثير 
دارد. براي نمونه در تنش سنگين ميان ميان اوكراين و 
روسيه قيمت كاموديتي در وهله اي افزايش و پس از آن 
كاهش قيمت ها را شاهد بود كه اين نوسان قيمت باعث 
شده بازارهاي مالي در تمامي دنيا تحت تاثير قرار بگيرند 
و به نوعي تغيير شرايط دهند.   بازارهاي مالي خصوصا 
بورس تحت تاثير اخبار مختلف است و از تمامي ريسك ها 
تاثير مي گيرد و شرايط تغيير مي كند. با توجه به شرايط 
بورس هر نوع ريسكي مي تواند بورس را تحت تاثير قرار 
دهد و حتي كوچك ترين ريسك بورس را در ميان مدت 
بازار  نزولي مي كند. بازار سرمايه نرمش خاصي با اخبار 
و ريسك ها ندارد و اغلب نسبت به ريسك هاي مختلف 
خصوصا حوزه هاي اقتصادي و سياس��ي واكنش نشان 
مي دهد و در زم��ان كوتاه تغيير مي كند. در نتيجه لازم 
است بورس به قدري از نظر نقدينگي و اعتماد قدرتمند 
شوند كه نسبت به ريس��ك ها و اخبار نرمش بيشتري 

داشته باشد تا شرايط با ثبات تري تجربه شود.

مس��وولان دولتي و ش��خص 
رييس جمه��ور در م��ورد نرخ 
رش��د اقتصادي كشور، ارقامي 
اميدواركنن��ده ارايه مي دهند. 
ولي با نگاهي به رشد بخش هاي 
اقتص��اد، وضعي��ت  مه��م 
نگران كننده اي به وضوح قابل 

تشخيص است.
نرخ رش��د بخش ه��اي مختل��ف اقتصادي در كش��ور 
»متوازن« نبوده و اختلاف زيادي با يكديگر دارند. و روش 
»معدل گيري« از نرخ رشد بخش ها، گمراه كننده بوده و 
سيماي واقعي اقتصاد را نشان نمي دهد و از چاره انديشي 

باز مي دارد.
طبق گزارش مركز آمار طي سال 1401 نرخ رشد بخش 
صنعت 7,7 درصد بوده و در تابستان 1402، به 2,6 درصد 

رسيده، كه روند نزولي را نشان مي دهد.
گروه »اس��تخراج نفت و گاز طبيعي« در سال 1401، 7 
درصد رشد داش��ته كه دربهار امس��ال به 19,8 درصد و 
در تابس��تان به 25,6 درصد افزايش يافته كه اين جهش 

چشمگير معلول افزايش صادرات نفت بوده است.
در يادداش��ت هاي قبلي اين رويه افزايش صادرات نفت را 
مورد نقد قرار داده ام خصوصاً در شرايطي كه وصول نقدي 

درآمد حاصل از آن بسيار سخت گرديده است.
س��هم بالاي صادرات نف��ت خ��ام در اقتصاد كش��ور با 
سياست هاي »اقتصاد بدون نفت« منافات دارد و استمرار 
اين روند، بمنزله انحراف از سياست هاي اصولي اقتصادي 
است. حتي در صنعت نفت نيز، پيشرفت پروژه ها مطلوب 
نبوده به طوري كه روند كمبود تامي��ن گاز و بنزين براي 
مصرف داخلي ش��تاب خطرناكي گرفته و عرضه بنزين 
نامرغوب و مازوت سلامت عمومي را به مخاطره انداخته 

است. وضعيت بخش معدن نيز قابل تامل است.
اين بخش علي رغم طرفيت هاي بسيار بالاي كشور، طي 
سال 1401 فقط 0,7 درصد و در تابستان امسال فقط، 1,7 

درصد رشد داشته است.
در جلسه اخير فراكسيون معدن مجلس شوراي اسلامي 
اينچنين بيان گرديده كه 90 درصد از ظرفيت هاي معادن 
به علت كمبود ماشين آلات و اعمال محدوديت ها دولتي 
ب��راي واردات آنها، غير فعال هس��تند.كه حاكي از عمق 
مشكلات بخشي است كه مي تواند مولد ثروت و اشتغال 
باشد است. بخش ساختمان به عنوان يك بخش »پيشران« 

اقتصاد نيز، وضعيت بسيار نامطلوبي دارد.
نرخ رشد بخش ساختمان در سال 1401، منفي 2,3 درصد 

و در تابستان امسال 2,9 درصد بوده است.
از طرفي انتظار مي رفت با آغاز نهضت ملي ساخت 4 ميليون 
مسكن، جهش قابل توجهي در بخش ساختمان و صنايع 

مرتبط با آن ايجاد شود.
طبق آخرين آمار وزير راه و شهرس��ازي، در چارچوب اين 
طرح، در حال حاضر يك ميليون و 930 هزار واحد مسكوني 
ادامه در صفحه 6 در حال ساخت است.  

رقيه نداييمحمدصادق حميديانحسن هاني زاده رضا پاكدامن

دولت پس از عدم موفقيت در كنترل تورم
به سمت سياست تثبيت اقتصادي حركت مي كند

پس از شكست برنامه هاي كوتاه مدت دولت در مقابله با 
تورم آن هم بر اساس آمارهايي كه نهادهايي مانند مركز 
آمار داده اند، حالا مقامات دولتي رس��ما از برنامه هاي 
خود براي سال 1403 مي گويند و همانطور كه در لايحه 
ابتدايي آمده بود، به نظر مي رس��د كه مديريت تورم و 
كاهش ش��تاب آن يكي از اولويت هاي جدي در سال 
آينده خواهد بود. آن طور كه دولت بودجه را نوشته ميزان 
افزايش حقوق كارمندان تنها 18 درصد پيش بيني شده 
و از سوي ديگر درآمدها در حوزه هايي مانند ماليات به 
شكل قابل توجهي افزايش يافته است. به تعبير ساده، 
دولت به دنبال آن اس��ت كه تا بالاترين امكان موجود، 
پول هاي موجود در س��طح جامعه را جمع آوري كند و 
البته ميزان پرداختي هاي خود را نيز از حدي بالاتر نبرد. 
سياستي كه قطعا انقباضي خواهد بود و مقامات سازمان 
برنامه و بودجه از آن به سياس��ت تثبيت اقتصادي ياد 
مي كنند. اين در حالي اس��ت كه يك��ي از اصلي ترين 
دستاوردهاي دولت در ماه هاي گذشته افزايش ميزان 
رشد اقتصادي كشور بوده است و وقتي در يك اقتصاد 
سياست هاي انقباضي محوريت پيدا مي كنند، به اين 
معناست كه قوه مجريه بر روي كاهش رشد اقتصادي 
براي كاهش تورم قمار كرده است. در هفته هاي گذشته 
البته مقامات دولتي از اين گفته اند كه وام دهي بانك ها 

ادامه خواهد داشت و حتي اعتبارات قابل توجهي نيز در 
اين زمينه در نظر گرفته شده است اما همزمان با توجه 
به اينكه كاهش تورم به عنوان يك اولويت جدي مطرح 
شده، بايد ديد كه س��رانجام اقتصاد ايران داشته هاي 
خود در 1402 را نيز از دس��ت مي دهد يا امكان آن به 
وجود مي آي��د كه دولت بتواند ضم��ن حفظ حدي از 
رشد اقتصادي، در مقابل تورم نيز به دستاوردي جديد 
برسد. معاون س��ازمان برنامه و بودجه در جديدترين 
صحبت هاي خود به ابعاد مختلف اين برنامه پرداخته و 
البته مانند ديگر مقامات دولتي به مردم اطمينان داده 
اس��ت كه به زودي نشانه هايي از بهبود وضع اقتصادي 
كشور در زندگي آنها هويدا خواهد شد. معاون سازمان 
برنامه و بودجه با بيان اينكه يك��ي از محورهاي لايحه 
بودجه 1403 كنترل تورم است، اظهار كرد: بر اين اساس 
سياست تثبيت اقتصادي را دنبال مي كنيم، چرا كه دهه 
90 نظر رشد اقتصادي دهه مطلوبي براي اقتصاد ايران 
نبوده و سرمايه گذاري انجام نشده است. به عنوان مثال 
عدم سرمايه گذاري در بخش انرژي باعث افت بهره وري 
انرژي و ناترازي در آن مي شود، بنابراين تلاش داريم با نفوذ 
فناوري در بخش كشاورزي به ويژه در بخش مصرف آب و 
همچنين در بخش انرژي عقب ماندگي در سرمايه گذاري 
صفحه 2 را بخوانيد و بهره وري را جبران كنيم.  
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»تعادل« بررسي مي كند
موقعيت انقباضي صنعت در سند مالي ۱۴۰۳

بررسي وضعيت بيمارستان هاي كشور
از نظر تعداد كادر درمان و فرسودگي تجهيزات

صفحه  8    صفحه  7    

رشد سرمايه گذاري در توليد
منفي شد

 بر باد رفتن
افسانه سيستم يكدست

 اصرار
به نديدن واقعيت!

يكي از وعده هايي كه در 
زمان انتخاب��ات با آب و 
تاب شرح داده مي شد، 
ظهور ساختار يكدستي 
بود كه مي تواند بسياري 
از مش��كلات كش��ور را 
مرتفع كند. طرفداران 
اين ايده تصور مي كردند 
با شكل گيري حاكميت يكدست، سرعت كشور 
براي دستيابي به توسعه بسيار زياد مي شود. اما در 
عمل هرگز يك چنين وعده اي محقق نشد. بايد 
توجه داشت، اصلاح شرايط كنوني اقتصاد كشور، 
مستلزم زمان اس��ت و اشكال دولت اين است كه 
قبل از اينكه س��كان هدايت ساختار اجرايي را به 
دست بگيرد، وعده و وعيدهايي داد كه تحقق آنها 
با شرايط كنوني كشور و طي يك بازه زماني كوتاه 
ممكن نيس��ت. اين روند باعث افزايش انتظارات 
در كشور شد و نارضايتي را بالا برد. بين انتظارات 
مردم و عملكرد دولت فاصله زيادي ايجاد مي شود. 
موضوعي كه در دولت سيزدهم برجسته است آن 
است كه دولت به تنهايي مسوول تصميم گيري 
در حوزه اقتصاد نيس��ت و نهاده��ا و بخش هاي 
مختلفي در اين زمينه دخليل هس��تند. در واقع 
دولت بدون امكانات و اختي��ارات خاص، امكان 
تخطي از خواس��ته هاي اين كارتل ه��اي داراي 
نفوذ را ندارد. بس��ياري از كلوني هاي فس��اد در 
داخل كشور، در واقع كارگزاران نهادهاي مختلف 
هستند، مواجهه با آنها از توان دولت خارج است. 
مقابله  با اين اف��راد و گروه ها نيازمند عزم جدي 
سياسي است. بسياري از اين گروه ها، آشوبگران 
اقتصادي داخلي هستند. اين جريانات، خودروي 
داخلي را به مراتب بالاتر از قيمت كارخانه در بازار 
عرضه مي كنند و اختيار بازار خودرو را در دست 
دارند. در بخش مس��كن هم اين گروه ها دخالت 
جدي دارند و حباب هاي بزرگي در اين بازار ايجاد 
كرده اند. اين كلوني ها، حافظان حباب هاي بازار 
مسكن هس��تند. دامنه نفوذ اين جريانات به اين 
2بازار منتهي نمي ش��ود و در بازارهاي مختلف 
حضور جدي دارند. دولت در ش��رايط كنوني كار 
چنداني ب��راي مقابله با اي��ن كارتل ها نمي تواند 
بكند، اما هزينه اين نارسايي هاي اقتصادي را مردم 
مي پردازند. به نظر مي رسد اگر دولت بخواهد به 
تنهايي كاري انجام دهد، وضع اقتصاد كشور هر روز 
بد و بدتر مي شود، مگر اينكه حاكميت عزم خود را 
جزم كند تا با اين كلوني هاي فساد و ناهماهنگي 
برخورد كند و بر آنها غلبه كند. اين روند نيازمند 
برخوردهاي قاطع قضايي و سياسي است.برخورد 
سياسي از اين جهت كه دست نهادهاي با نفوذ را 
از قلمروي اقتصادي كوتاه يا محدود كند. يا اينكه 
حدود مش��خصي براي فعاليت هاي آنها تعيين 
كند. مانند روندي كه در چين طي مي شود. حزب 
كمونيست، حدودا يك سوم كل اقتصاد چين را در 
دست دارد، اما حزب كمونيست به صورت رقابتي 
عمل مي كند، نه به صورت ايجاد انحصارهايي كه 
در اقتصاد ايران نهادينه شده است. 1( نيروهاي 
نظامي در چين هم بخش قابل توجهي از اقتصاد 
را به دست دارند، اما حيطه و قلمروي عملكرد آنها 
مشخص است. 2( اين نيروها بايد به صورت رقابتي 
عمل كنند نه انحصاري. 3( مهم تر از همه چنانچه 
فس��ادي در اين حوزه ها رخ ده��د، برخوردهاي 
جدي و قاطعي با آنها صورت مي گيرد. به نحوي 
كه به سهولت مفسدين و خطاكاران با نفوذ را به 
جوخه هاي اعدام مي سپارند. در ايران هيچكدام 
از اين ظرفيت ها وج��ود خارجي ندارند و اقتصاد 
اي��ران عم��لا در اختيار مافياه��اي مختلف قرار 
گرفته است. دولت هم به تنهايي قادر به مواجهه 
با اين كلوني هاي داراي نفوذ نيست. برخي تصور 
مي كردند اگر حاكميت يكدس��ت شكل بگيرد، 
اختلافات مرتفع مي ش��ود و روند برنامه ريزي ها 
به سمت توسعه تس��ريع مي شود، بيشتر به يك 
افسانه شبيه بوده است. امروز در عمل مي بينيم 
كه رقابت هاي بين دولت و مجلس بسيار جدي تر 
از قبل است؛ اين رقابت ها هزينه دارد و هزينه اين 
رقابت ها را مردم با كوچك تر شدن سفره هايشان 
مي پردازند. نابس��اماني هايي كه امروز در بودجه 
1403، برنامه هفتم و نظام تصميم س��ازي هاي 
كش��ور بروز كرده، ناش��ي از اختلال هايي است 
كه در اقتصاد كش��ور وج��ود دارد. براي مواجهه 
با اين مش��كلات هم هيچكدام از قواي سه گانه 
مقننه، اجرايي��ه و قضاييه به تنهايي نمي توانند 
كاري كنند و هماهنگي كلاني مورد نياز است. 
هزينه هاي اين ناهماهنگي ها به اشكال مختلف 
از جمله فس��ادهاي نجومي نمايان مي ش��ود. 
پيامدهاي اين مشكلات بر سر دهك هاي محروم 
و متوسط به پايين جامعه آوار مي شود و زندگي 
آنها را با مشقات زيادي روبه رو كرده است. به نظر 
نمي رسد، عزم جدي براي مواجهه با اين شرايط 

بسيار شكننده شكل گرفته باشد.

»دول��ت از وعده هاي 
خ��ود در حماي��ت از 
معيش��ت مردم و مهار 
تورم كوت��اه نيامده و 
كارنامه دول��ت در دو 
سال گذشته مويد اين 
مدعاست.« )اطلاعيه 
 - د قتص��ا ا ت  ر ا ز و

 )1402 /10/10
چه اتفاقي بايد رخ دهد تا مقام سياست گذار اشتباه 
بودن سياست هاي خود را بپذيرد و دست از توجيه و 
انداختن تقصير به گردن ديگران بردارد و راه صحيح 

و كارشناسي را پيش گيرد؟! 
 پس از دو س��ال از وعده نصف كردن تورم و حتي 
تك رقمي كردن آن، تورم 44,4درصدي سالانه و 
2,9درصدي ماهيانه، شكست قطعي سياست هاي 
اقتصادي دولت سيزدهم را به نمايش مي گذارد و 
تجديد نظر اساسي در اين سياست ها را به امري 
حياتي براي نجات اقتصاد كشور و زندگي و كسب 

و كار مردم از نابودي تبديل كرده است.
 متاسفانه اما همچنان شاهديم كه بالاترين مقام 
اجرايي كشور بر ادامه مس��ير فعلي اصرار دارد و 
معتقد است كه سياست هاي جاري، سياست هاي 
درس��تي بوده است و تداوم آن، راه گشا ! )»در اين 
مدت توانستيم بر بسياري از مشكلات غلبه كنيم 
و با اقدامات انجام ش��ده نيز حتماً تورم كاهش��ي 
خواهد ش��د... كنترل رشد نقدينگي از 46 درصد 
به 26 درصد و...«. ابراهيم رييسي- 10/9( مقصر 
شايد ايشان نباش��د و كساني مقصر باشند كه در 
مقام و جايگاه تخصصي راهبردها و سياست هايي 
را به سياس��تمداران توصيه و تجويز مي كنند كه 
داروهايي بي اثر و بعضا تشديد كننده بيماري است. 
 همي��ن اخيرا بود ك��ه رييس بان��ك مركزي در 
گفت وگو با يك اقتصاددان، محور سياس��ت ضد 
تورمي دولت را تثبيت ن��رخ دلار عنوان كرد: »ما 
در وضع كنوني در چرخه تورم گير افتاديم؛ به اين 
ترتيب كه شوك هاي سياسي باعث دلهره و هراس و 
ترس شدند، دلهره و هراس هم باعث افزايش تقاضا 
براي ارز و افزايش تقاضا هم باعث افزايش نرخ ارز 
شد. افزايش نرخ ارز باعث افزايش تقاضا براي پول 
و افزايش تقاضا ب��راي پول باعث افزايش عرضه و 
همين مساله منجر به تورم ش��د. )1402/5/7(. 
تجويز مقام بانك مركزي براي تغيير اين وضعيت، 
اجراي »سياست ضد چرخه اي« با استفاده از نرخ 
ارز بوده است. چنان كه دولت با نگه داشتن دلار در 
بازار آزاد در قيمت 50 هزار تومان با چكش بانك 
مركزي، سعي در كنترل تورم نموده است. رفتاري 
كه اولا تداوم آن به واسطه محدوديت منابع ارزي 
كشور و عدم تحقق برخي از اين درآمدها به واسطه 
نوس��انات قيمت نفت و محصولات مرتبط با آن، 
نمي تواند چندان دوام داشته باشد و مضاف بر آنكه 
همين سياست تثبيت نرخ ارز سبب كاهش شديد 
درآمده��اي صادراتي و بروز يك��ي از بزرگ ترين 
شكاف ها در تراز تجاري كشور در سال هاي اخير 
به حدود 12 ميليارد دلار ش��ده اس��ت. مهم تر از 
همه آن كه اين سياس��ت اصولا سياستي كارآمد 
نيس��ت. چرا كه لنگر كردن نرخ ارز براي كنترل 
تورم و تعيين دس��توري و پايين نگه داشتن آن 
زير نرخ تورم، اگرچ��ه واردات را افزايش و از اين 
طريق كمبود كالا را در بازار جبران و توازن را در 
عرضه و تقاضا برقرار مي كند اما به دليل افزايش 
تقاضا به واس��طه رانت موجود بين نرخ اسمي و 
نرخ بازار، دولت را با كمبود ارز مواجه كرده و در 
نهايت اين نهاد را مجبور به افزايش قيمت آن  هم 
عمدتا در اقدامي انفعالي و ناگهاني مي كند. البته 
نهاد سياس��ت گذار متاس��فانه چنانكه معمول 
است خطاي خود را نمي پذيرد و گناه را به گردن 
واسطه ها و دلالان مي اندازد. به طوري كه رييس 
بانك مركزي بارها تاكيد كرده است كه  بازار آزاد 
ارز را قبول ندارد و به رسميت نمي شناسد. )نمونه: 
»نرخ بازار آزاد را قبول نداريم«- 1402/1/20(. 
در پيش گرفتن اين سياس��ت ها و دور زدن علم 
اقتصاد در حالي اس��ت كه امروز اين از بديهيات 
علم اقتصاد اس��ت كه علت تورم، افزايش حجم 
نقدينگي و اين نيز خود ناشي از عدم تراز هزينه 
- درآمد دولت هاس��ت كه اين نات��رازي خود را 
در قالب افزايش پول و ش��به پول نشان مي دهد 
و ت��ورم را به دنبال م��ي آورد. بدين ترتيب: »اگر 
به دنبال كاهش تورم هستيد گزينه هاي زيادي 
نداريد، شما كسري بودجه زيادي داريد و براي 
تامين مالي خود پ��ول چاپ مي كنيد و به خلق 
پول مشغوليد؛ بنابراين براي كاهش تورم، يك راه، 
كاهش هزينه هاي دولت است، راه ديگر، افزايش 
درآمد است كه يعني افزايش ماليات و راه بعدي عدم 
پرداخت بدهي خود يا پرداخت آن با سود كمتر... 
هر سه اين راه ها سخت و دشوار است؛ آيا راه ديگري 
هست؟ پاسخ منفي است.« )توماس سارجنت برنده 
جايزه نوبل اقتصاد(  ادامه در صفحه 6

حسين حقگوحسين راغفر

يادداشت-2يادداشت-1
حوادث سايبري نشان مي دهد حفاظت از كاربران

و امنيت سايبري در كشور دچار ضعف هاي بي شماري است

پس از هك اسنپ فود
پليس فتا در دفتر اين استارت اپ مستقر شد

هك پشت هك



پس از شكست برنامه هاي كوتاه مدت دولت در مقابله با 
تورم آن هم بر اساس آمارهايي كه نهادهايي مانند مركز 
آمار داده اند، حالا مقامات دولتي رسما از برنامه هاي خود 
براي سال 1403 مي گويند و همانطور كه در لايحه ابتدايي 
آمده بود، به نظر مي رسد كه مديريت تورم و كاهش شتاب 

آن يكي از اولوليت هاي جدي در سال آينده خواهد بود.
آن طور كه دولت بودجه را نوش��ته ميزان افزايش حقوق 
كارمندان تنها 18 درصد پيش بيني شده و از سوي ديگر 
درآمدها در حوزه هايي مانند ماليات به شكل قابل توجهي 
افزايش يافته است. به تعبير ساده، دولت به دنبال آن است 
كه تا بالاترين امكان موجود، پول هاي موجود در س��طح 
جامعه را جمع آوري كند و البته ميزان پرداختي هاي خود 
را نيز از حدي بالاتر نبرد. سياستي كه قطعا انقباضي خواهد 
بود و مقامات س��ازمان برنامه و بودجه از آن به سياس��ت 
تثبيت اقتصادي ياد مي كنند. اين در حالي است كه يكي از 
اصلي ترين دستاوردهاي دولت در ماه هاي گذشته افزايش 
ميزان رش��د اقتصادي كشور بوده اس��ت و وقتي در يك 
اقتصاد سياست هاي انقباضي محوريت پيدا مي كنند، به 
اين معناست كه قوه مجريه بر روي كاهش رشد اقتصادي 

براي كاهش تورم قمار كرده است.
در هفته هاي گذشته البته مقامات دولتي از اين گفته اند 
كه وام دهي بانك ها ادامه خواهد داشت و حتي اعتبارات 
قابل توجهي نيز در اين زمينه در نظر گرفته ش��ده است 
اما همزمان با توجه به اينك��ه كاهش تورم به عنوان يك 
اولويت جدي مطرح ش��ده، بايد ديد كه سرانجام اقتصاد 
ايران داش��ته هاي خود در 1402 را نيز از دست مي دهد 
يا امكان آن به وجود مي آيد كه دولت بتواند ضمن حفظ 
حدي از رشد اقتصادي، در مقابل تورم نيز به دستاوردي 

جديد برسد.
مع��اون س��ازمان برنام��ه و بودج��ه در جديدترين 
صحبت هاي خود به ابعاد مختلف اين برنامه پرداخته و 
البته مانند ديگر مقامات دولتي به مردم اطمينان داده 
است كه به زودي نشانه هايي از بهبود وضع اقتصادي 
كشور در زندگي آنها هويدا خواهد شد. معاون سازمان 
برنام��ه و بودجه با بيان اينكه يكي از محورهاي لايحه 
بودجه 1403 كنترل تورم اس��ت، اظه��ار كرد: بر اين 
اساس سياس��ت تثبيت اقتصادي را دنبال مي كنيم، 
چرا كه دهه ۹0 نظر رشد اقتصادي دهه مطلوبي براي 
اقتصاد ايران نبوده و سرمايه گذاري انجام نشده است. به 
عنوان مثال عدم سرمايه گذاري در بخش انرژي باعث 
افت بهره وري انرژي و ناترازي در آن مي شود، بنابراين 
تلاش داريم با نفوذ فناوري در بخش كشاورزي به ويژه 
در بخ��ش مص��رف آب و همچنين در بخ��ش انرژي 
عقب ماندگي در سرمايه گذاري و بهره وري جبران كنيم.

اماني همداني با اش��اره به اينكه دول��ت در لايحه بودجه 
افزايش ي��ك درصدي نرخ مالي��ات بر ارزش اف��زوده را 
براي هزينه كرد در بودجه عمراني پيش بيني كرده بود، 
گفت: نمايندگان مجلس دغدغه همسان سازي حقوق 
بازنشستگان را داشتند، بنابراين دولت در اصلاحيه لايحه 
بودجه منابع حاصل از افزايش يك درصدي نرخ ماليات 
بر ارزش افزوده به همسان س��ازي حقوق بازنشستگان 
اختصاص داد. معاون سازمان برنامه بودجه با اعلام اينكه 
3۷۵ هزار ميليارد تومان بودجه عمراني در لايحه بودجه 
1403 در نظر گرفته ش��ده، تصريح كرد: درآمد مالياتي 
براي س��ال جاري ۷۵0 همت بود كه در در س��ال آينده 
به 1022 همت افزايش مي يابد كه برخي نمايندگان به 
آن انتقاد داشتند. اما توجه به اين نكته ضروري است كه 
درآمدهاي مالياتي در ۹ ماه امسال ۹3 درصد محقق شده 
و براي سال آينده تاكيد بر اخذ ماليات از فرارهاي مالياتي 
است. وي با بيان اينكه به جز افزايش يك درصدي ماليات 

بر ارزش افزوده، افزايش نرخي براي ماليات ها در س��ال 
آينده نداريم، گفت: بر اساس ماده 132 قانون ماليات هاي 
مستقيم برخي موارد مانند سرمايه گذاري از پنج تا 12 سال 
معافيت مالياتي برخوردار است كه اين معافيت همچنان 
برقرار است. همچنين افزايش درآمدهاي مالياتي از محل 
شناسايي فرار مالياتي انجام خواهد شد. ماليات بر ارزش 
افزوده هم نوعي ماليات بر مصرف است كه اقلام اساسي 
س��بد معيشت خانوار از آن معاف هس��تند و اين ماليات 
بيشتر براي كالاهاي مصرفي بادوام است كه مورد مصرف 

دهك هاي بالاي درآمدي قرار دارد.
وي با بيان اينكه ماليات سالم ترين درآمد براي مخارج 
دولت است، گفت: بخشي از افزايش درآمد مالياتي به 
صورت ثقلي ناش��ي از تورمي است كه بر قيمت ها اثر 
دارد و وقت��ي ضريبي از 40 درصد ت��ورم ماليات را در 
نش��ر بگيريم، درآمد مالياتي هم اضافه مي شود. البته 
هيچ نرخي در ماليات ها به ج��ز يك درصد ماليات بر 
ارزش افزوده اضافه نمي ش��ود و معافيت هاي مالياتي 
هم تغيير نكرده است. البته معافيت هاي مالياتي بايد 
بر اساس قانون كم شود. معاون سازمان برنامه و بودجه 
درباره وضعيت حمايت از توليد و اش��تغال در لايحه 
بودجه 1403 نيز گفت: در بودجه تبصره 18 به موضوع 
اشتغال و توليد اختصاص داشت كه شامل مشاغل خرد 
و خانگي هم مي شد، اما تبصره ها در لايحه بودجه تغيير 
كرده است. البته بر اساس ماده ۶ لايحه برنامه هفتم 31 
هزار ميليارد تومان براي حساب هاي پيشرفت و عدالت 
اختصاص داده شده است. همچنين 100 هزار ميليارد 
تومان منابع قرض الحسنه پيش بيني شده كه با منابع 
بانكي تلفيق و صرف پرداخت تسهيلات اشتغالزايي 
مي شود. اماني همداني در خصوص تسهيلات تكليفي 
هم گف��ت: دولت نمي خواهد تس��هيلات تكليفي به 
بانك ها تحميل كند و تس��هيلات 100 هزار ميليارد 
توماني از محل منابع قرض الحسنه است و هيچ تكليفي 
براي بانك ها تعيين نكرديم. تسهيلات تكليفي اين است 
كه تسهيلات ارزان تر از نرخ س��ود 18 درصد مصوب 
شوراي پول و اعتبار به بانك تحميل شود و دولت بايد 

مابه التفاوت نرخ را اختصاص دهد.
وي با بيان اينكه سياس��ت دولت در س��ال آينده تثبيت 
اقتصادي است، اظهار كرد: سازمان برنامه نرخ 28 هزار و 
۵00 تومان براي هر دلار يا 31 هزار تومان براي هر يورو را 
براي ارز كالاهاي اساسي در نظر گرفته است. سال گذشته 
با افزايش نرخ ارز ترجيحي تقاضا براي كالاهاي اساسي 
كاهش يافت و واقعي تر ش��د. همچني��ن تصميم درباره 
افزايش قيمت بنزين فرابودجه اي و نيازمند تصميم سران 

سه قوا اس��ت كه بايد در مورد اين موضوع تصميم گيري 
كنند. اماني در مورد پيش بيني قيمت نفت نيز گفت: قيمت 
نفت بر اساس مراجع مختلف و كشورهاي منطقه است كه 
قيمت هر بشكه نفت ۶۵ يورو يا ۷1 دلار پيش بيني شده 
است. اين مقام مسوول در پاسخ به سوالي در مورد اينكه چرا 
درآمدهاي حاصل از واردات خودرو در سال جاري محقق 
نشد؟ گفت: اولويت دولت و بانك مركزي در تخصيص ارز، 
واردات كالاهاي اساسي و مواد اوليه مورد نياز براي توليد 
اس��ت و واردات خودرو در اولويت هاي بع��دي قرار دارد. 
دولت به واردات خودرو با ديد درآمدي نگاه نمي كند و اگر 
مي خواست پول زيادي از اين محل نصيب دولت مي شد، اما 
سياست دولت تثبيت اقتصاد است. وي افزود: صف دريافت 
ارز طوري است كه با توجه به اولويت هاي كشور ارز كمتري 
به خودرو رسيده و سال بعد هم سياست مثل امسال است 
و پيش بيني ارز به واردات خودرو تخصيص داده شود، اما 
تخصيص ارز به واردات خودرو بر اساس شرايط ارزي كشور 
خواهد بود. معاون سازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه براي 
تحقق رشد صنعتي، بايد يكي از اولويت هاي واردات مواد 
اوليه و ماشين آلات توليد باشد، ادامه داد: اگر بانك مركزي 
ارز را به واردات خودرو اختصاص دهد، با توجه به عطش 
بازار، ارز زيادي براي واردات خودرو تقاضا مي شود كه باعث 
افزايش نرخ ارز و تورم خواهد شد. البته سياست صمت هم 
واردات خودروي برقي است كه بانك مركزي هم اختصاص 
ارز به اين خودروها را بر عهده دارد. اماني همداني در ادامه 
درباره پرداخت بدهي دولت به صندوق توسعه ملي و تامين 
اجتماعي، تصريح كرد: براي بازپرداخت بدهي دولت به 
صندوق توسعه ملي در قانون برنامه هفتم اجازه داده شده 
با مشاركت اين صندوق در استخراج نفت و گاز مطالبات 
صندوق توسعه ملي از دولت را از اين محل پرداخت شود و 
بدهي دولت كم كم تسويه شود، البته نمي توان همه بدهي 
دولت را در يك يا دو سال پرداخت كرد و جزييات پرداخت 
بدهي دولت در بخش دوم بودجه اعلام خواهد شد. معاون 
سازمان برنامه و بودجه همچنين با بيان اينكه درآمد ناشي 
از افزايش يك درصدي ماليات بر ارزش افزوده بين ۵0 تا 
۶0 همت پيش بيني شده كه صرف يكسان سازي حقوق 
بازنشس��تگان خواهد شد، گفت: البته اين رقم نسبت به 
1804 همت اعتبار هزينه اي دولت رقم ناچيزي اس��ت. 
منابع هدفمندي يارانه ها هم سال آينده تغيير نمي كند. 
البته قانونگذار از دولت خواسته بود كه يارانه دهك هاي 
پردرآمد را در س��ال جاري حذف كند، اما بايد شرايط را 
سنجيده و بعد قانون را اجرا شود، البته عدالت در اين است 
كه يارانه دهك هاي پردرآمد حذف شود با اين حال دولت با 
توجه به وضعيت هنوز آنها را حذف نكرده است. اماني با بيان 

اينكه كنترل تورم و كاهش انتظارات تورمي از محورهاي 
اصلي لايحه بودجه 1403 است و منابع بودجه سال آينده 
واقع گرايانه ديده ش��ده اس��ت، اظهار كرد: امسال لايحه 
بودجه با توجه به اصلاحي��ه ماده 182 آيين نامه اجرايي 
مجلس شوراي اس��لامي تغيير كرد و بيشتر ابهامات در 
اين مورد بود. لايحه بودجه 1403 بايد در دو مرحله تقديم 
مجلس مي شد. بنابراين ابهامات در مورد بودجه مربوط به 
افكار عمومي نبود و حتي نمايندگان مجلس هم تصوري 
مانند سال هاي گذشته داشتند. به گفته معاون سازمان 
برنامه و بودجه، مرحله اول لايحه بودجه سال آينده شامل 
جداول كلان، اقلام درآمدي و هزينه اي به مجلس ارايه شد. 
در بخش اول ماليات ها، درآمد حاصل از فروش خدمات، 
فروش نفت و فرآورده هاي نفتي، فروش اوراق اسلامي به 

علاوه احكام مورد نياز و بودجه اي آمده بود.
اماني همداني با بيان اينك��ه در بخش اول لايحه بودجه 
بايد از هرگونه احكام غير بودجه اي پرهيز مي شد و بودجه 
بر اس��اس قوانين اصلي يا به قوانين احكام دايمي )الحاق 
3 تنظيم مقررات دولت( به مجلس تقديم مجلس شد، 
تصريح كرد: اما كلي��ات لايحه در 30 آبان ماه در مجلس 
رد شد و س��پس در ۹ آذر ماه با اصلاحاتي كليات بخش 
اول لايحه بودجه 1403 به تصويب مجلس رسيد. اكنون 
س��ازمان برنامه و بودجه در حال تدوين تفصيلي لايحه 
بودجه )مصارف( بر اساس س��قف منابع است كه بعد از 
تصويب نهايي بخش اول، ريز مصارف بودجه اي به مجلس 
تقديم خواهد شد. دو مرحله اي شدن لايحه بودجه يك 
ويژگي بس��يار مهم دارد و آن اين است كه مرحله دوم در 
سقف مرحله اول )منابع( تدوين مي شود، بنابراين دقت 

لايحه افزايش مي يابد.
معاون س��ازمان برنامه و بودجه نگاه واقع گرايانه به منابع 
بودجه را نخستين ويژگي لايحه بودجه دانست و گفت: 
سند بالادس��تي بودجه، سياست هاي كلي برنامه هفتم 
اس��ت كه اهداف كلي را مش��خص كرده و بايد آنها را در 
تدوين و تصويب بودجه در نظر بگيريم. بنابراين بودجه 
بايد براي تحقق رشد هشت درصدي در كل برنامه هفتم 
تنظيم شود كه البته ممكن است اين موضوع خطي نباشد 
يا در سال اول به اين رشد نرسيم، اما بودجه بايد اين اهداف 
را پوش��ش دهد كه دولت اين موض��وع را در لايحه ديده 
است. معاون هماهنگي برنامه، بودجه و نظارت سازمان 
برنامه و بودجه با بيان اينكه اقتصاد ايران در چند س��ال 
گذشته تورم دو رقمي 3۵ تا 40 درصدي را تجربه كرده، 
تصريح كرد: يكي از محورهاي تدوين لايحه بودجه 1403 
كنترل تورم و التهاب تورمي است و سعي شده در لايحه 
بودج��ه از عواملي ايجاد تورم، اجتناب ش��ود. همچنين 
دولت سعي دارد كس��ري مزمن بودجه را كنترل كند و 
يكي از سياست هاي دولت براي مهار تورم، پرهيز از كسري 
بودجه است و نمي خواهيم از پول پرقدرت و تورم زا استفاده 
كنيم. وي در ادامه با اشاره به افزايش 18 درصدي حقوق 
كاركنان دولت در بودجه نيز گفت: اين مطالبه بحق است 
كه افزايش حقوق كاركنان دولت به تورم نزديك شود، اما 
اگر منابع آن پايدار نباشد يا اينكه منابع تورم زا باشد، بعد به 
صورت ماليات تورمي خودش را نشان خواهد داد و دودش 
به چشم همان هايي خواهد رفت كه از افزايش حقوق در 
كوتاه مدت منتفع شده بودند؛ اما بلافاصله مي بينند كه 

قدرت خريدشان آنها كم شده است.
به اين ترتيب پس از تصويب كليات بودجه، حالا مقامات 
دولتي با لكنت كمتري از اولويت هاي خود مي گويند و در 
اين چارچوب، كاهش تورم حتي به قيمت محدود كردن 
ساير بخش ها يك اولويت غير قابل كتمان است، موضوعي 
كه بايد ديد تا چه حد به يك ريسك موفق در 1403 تبديل 

خواهد شد. 

راهبرد 
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رهبر انقلاب اسلامي در ديدار
خانواده شهيد سردار سليماني: 

احياي جبهه مقاومت، بزرگ ترين 
خدمت شهيد سليماني است

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در ديدار خانواده ش��هيد س��ردار سليماني، گسترش 
بيش از پيش نام و ياد و خصوصيات اين شهيد را ناشي 
از اخلاص شهيد سليماني دانستند. حضرت آيت الله 
خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار خانواده 
شهيد سردار سليماني، گس��ترش بيش از پيش نام و 
ياد و خصوصيات اين شهيد را ناشي از اخلاص شهيد 
سليماني دانس��تند و تاكيد كردند: مهم ترين نقش و 
خدمت اين شهيد بزرگوار، احياي جبهه مقاومت در 
منطقه بوده است. رهبر انقلاب اسلامي در اين ديدار كه 
در آستانه چهارمين سالگرد شهادت شهيد سليماني 
برگزار شد، با تاكيد بر اينكه مقاومتِ نزديك به سه ماهه 
غزه به علت وجود جبهه مقاومت است، گفتند: شهيد 
سليماني براي احياي جبهه مقاومت تلاش بسياري 
كرد و اي��ن كار را با همان اخلاص و ب��ا تدبير و عقل و 
اخلاق به پيش بُرد. حضرت آيت الله خامنه اي با تمجيد 
و تقدير از تلاش هاي سردار قاآني فرمانده نيروي قدس 
سپاه افزودند: بايد خط تقويت جبهه مقاومت همچنان 
ادامه يابد. در اين ديدار كه فرمانده كل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي و فرمانده نيروي قدس سپاه نيز حضور 
داش��تند، خانم زينب س��ليماني گزارش كوتاهي از 
اقدامات فرهنگي و هنري انجام گرفته وهمچنين در 
دست اقدام، براي انتقال روحيات، منش و خصلت هاي 
شهيد سليماني به نسل جوان، ارايه كرد. همچنين در 
حساب كاربري منتس��ب به رهبري در شبكه ايكس 
بر تقويت جبهه مقاومت تاكيد ش��د. حساب كاربري 
منتسب به حضرت آيت الله خامنه اي در شبكه اجتماعي 
ايكس طي پست هاي جداگانه اي با انتشار بخش هايي از 
سخنان رهبري در ديدار با خانواده شهيد قاسم سليماني 
در آستانه سالگرد شهادت ايشان نوشت: مهم ترين نقش 
و خدمت شهيد س��ليماني، احياي جبهه مقاومت در 
منطقه بوده است. مقاومتِ نزديك به سه ماهه غزه به 
علت وجود جبهه مقاومت است. شهيد سليماني براي 
احياي جبهه مقاومت تلاش بسياري كرد و اين كار را 
با همان اخلاص و با تدبير و عقل و اخلاق به پيش بُرد. 
تلاش هاي سردار قاآني فرمانده نيروي قدس سپاه 
قابل تمجيد و تقدير است. بايد خط تقويت جبهه 

مقاومت همچنان ادامه يابد.

ثبت اطلاعات در
صورت حساب هاي الكترونيكي

ضروري است؟
صورت حس��اب هاي الكترونيكي مالياتي در سه نوع 
تقسيم بندي ش��ده كه در دو نوع آن هيچگونه نيازي 
به ثبت اطلاعات هويتي خري��دار نخواهد بود. يكي از 
سوالات متداول درخصوص قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و سامانه موديان، انواع صورت حساب هاي الكترونيكي 
است كه محمد برزگري - رييس مركز آموزش، پژوهش 
و برنامه ريزي مالياتي - به توضيح در اين زمينه پرداخت 

كه در ادامه با آن اشاره شده است: 
صورت حس�اب نوع ۱: ح��اوي اطلاعات مربوط به 
فروشنده، اطلاعات هويتي مربوط به خريدار، اطلاعات 
مربوط به كالا و خدمات فروخته ش��ده، نرخ ماليات بر 
ارزش افزوده و نحوه تسويه مبلغ صورت حساب اعم از 

نقد و نسيه خواهد بود.
صورت حس�اب نوع 2: اطلاعات هويتي فروشنده 
را دربر مي گيرد و اطلاعات مرب��وط به كالا و خدمات 
فروخته شده شامل قيمت، مبلغ كل و ميزان ماليات بر 

ارزش افزوده است.
صورت حساب نوع ۳: صورت حساب ها رسيدهاي 
دس��تگاه هاي كارت خوان و درگاه ه��اي الكترونيكي 
پرداخت را شامل مي شود. براي انواع صورت حساب ها 
الگوهاي خاصي بر اس��اس نوع كس��ب و كارها تعبيه 
شده اس��ت. الگوي يك مربوط به فروش عمومي كالا 
و خدمات اس��ت. الگوي ن��وع دو فعاليت هاي فروش 
ارز را شامل مي ش��ود. الگوي نوع سه مربوط به فروش 
طلا، پلاتين و جواهر اس��ت. الگوي نوع چهار مشمول 
فعاليت هاي پيمانكاري است. الگوي نوع پنج مربوط به 
قبوض خدماتي مي شود و الگوي نوع شش، فروش هاي 
صادراتي را در بر مي گيرد. نكته مهم اينكه براي صورت 
حساب هاي نوع دو و سه هيچگونه اطلاعاتي از خريدار 
درج نمي شود و نيازي به ثبت اطلاعات هويتي خريدار 
در نوع دو و سه نخواهد بود. بنابراين گزارش، سازمان امور 
مالياتي اطلاعيه اي را صادر كرد كه طبق آن چهار گروه 
از اصناف از ابتداي دي ماه 1402 ملزم به صدور صورت 
حساب الكترونيكي از طريق سامانه موديان هستند. در 
اين خصوص شايعاتي در فضاي مجازي مبني بر افزايش 
پايه مالياتي مشاغلي همچون طلا و جواهر مطرح شد 
كه سخنگوي سازمان امور مالياتي آن را تكذيب كرد. 
قرار نيس��ت هيچ ماليات جديدي از فروش��ندگان و 
خريداران طلا اخذ شود و اطلاعيه سازمان امور مالياتي 
صرفا مربوط به تكميل فرآيند جمع آوري اطلاعات از 
اصناف و مشاغل چهارگانه است. در اطلاعيه سازمان 
امور مالياتي كشور كه در راستاي اجراي قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه موديان و با توجه به قانون تسهيل 
تكاليف موديان صادر شده، آمده است: »كليه اشخاص 
حقيقي )صاحبان مشاغل( به شرح ذيل از اول دي ماه 
سال 1402 ملزم به صدور صورتحساب الكترونيكي نوع 
1 يا 2 از طريق سامانه موديان براي فروش كالا و خدمات 
مطابق دستورالعمل صدور صورتحساب الكترونيكي، 

حسب مورد هستند: 
1- كليه اشخاص حقيقي )صاحبان مشاغل( كه ميزان 
فروش خالص كالا و خدمات سال 1402 آنها تا پايان 
شهريور ماه س��ال 1402، بيشتر از 180 ميليارد ريال 

بوده است.
2- اش��خاص حقيقي موضوع جزو 2 بند ط تبصره ۶ 
قانون بودجه س��ال 1402، با هر مي��زان فروش كالا و 
خدمات س��الانه كماكان ملزم به صدور صورتحساب 

الكترونيكي هستند.
3- عرضه كنندگان كالا و خدمات مرتبط با طلا، جواهر 
و پلاتين با هر ميزان فروش كالا و خدمات به اس��تناد 
جزو 4 بند ب ماده 2۶ قانون مالي��ات بر ارزش افزوده 

مصوب سال 1400
4- فروش��ندگان مواد معدني به واحده��اي فراوري 
مواد معدني موضوع بند م تبصره ۷ قانون بودجه سال 
1402 با هر ميزان فروش ملزم به صدور صورتحساب 
الكترونيك��ي ن��وع 1 مطاب��ق دس��تورالعمل صدور 
صورتحس��اب الكترونيكي مي باشند. رسيد دستگاه 
كارتخوان بانكي يا درگاه پرداخت الكترونيكي اشخاص 
بندهاي 1 و 2 فوق كه صرفا براي عرضه كالا و خدمات 
با نرخ ماليات بر ارزش افزوده يكسان صادر مي شود، در 

حكم صورتحساب الكترونيكي است.

صهيونيست ها تاوان جنايت 
خود را پرداخت خواهند كرد

رييس جمهور شامگاه شنبه با حضور در منزل سردار 
شهيد »س��يد رضي موس��وي« با خانواده اين شهيد 
والامقام ديدار و گفت وگو كرد. سيد ابراهيم رييسي در 
ديدار با خانواده سردار شهيد »سيد رضي موسوي« كه 
بدون اطلاع قبلي در منزل اين شهيد والامقام صورت 
گرفت، ايثار و فداكاري شهدا را سنگ زير بناي امنيت 
و اقتدار كش��ور و رهاورد مجاهدت و شهادتشان براي 
ملت را شرافت و عزت عنوان كرد و افزود: قطعاً خدمات 
و مجاهدت هاي اين س��ردار بزرگ در راه پش��تباني و 
توانمندس��ازي جبهه مقاومت اسلامي نام او را در كنار 
ياران و همرزمانش در تاريخ پرافتخار اين كشور تا هميشه 
ماندگار خواهد كرد. رييس جمهور در ادامه اقدام خبيثانه 
و بزدلانه رژيم غاصب و جنايتكار صهيونيس��تي در به 
شهادت رساندن سردار شهيد موسوي را ناشي از عجز و 
سرخوردگي اين رژيم در برابر جبهه مقاومت اسلامي در 
منطقه دانست و تأكيد كرد: قطعاً اين جنايت بي پاسخ 
نخواهد ماند و جنايتكاران صهيونيست تاوان اين جنايت 

را خواهند داد.

تلاش مي كنيم اصلاح طلبان
را همراه خود كنيم

دبي��ركل حزب كارگزاران س��ازندگي اع��لام كرد كه 
تحريم انتخابات و مش��اركت بدون قيد و شرط هم در 
جبهه اصلاحات راي نياورده و مش��اركت مشروط به 
وجود كانديدهايي كه امكان حمايت داش��ته باشند، 
مد نظر است و ما از اين ايده حمايت مي كنيم. حسين 
مرعشي در نشستي خبري با ابراز اين عقيده كه از نگاه 
ما در حزب كارگزاران ش��رايط كش��ور خوب نيست و 
كشور با ابرچالش هايي مواجه است، اظهار كرد: امسال 
پنجمين سالي است كه كشور تورم بالاي 40 درصد را 
تجربه مي كند. مشكلاتي از قبيل كسري بودجه، ناترازي 
بانك ها، عدم تعادل بين درآمد و مصارف صندوق هاي 
بازنشستگي، كمبود گاز، مازوت سوزي، توقف بخشي از 
توليد به دليل عدم تعادل توليد و مصرف برق وجود دارد. 
وي ادامه داد: از ديدگاه ما راه حل مسائل كشور، راه حل 
انقلابي نيس��ت، بلكه راه حل هاي اصلاحي است البته 
منظورم گروه هاي سياس��ي اصلاح طلب نيست، بلكه 
كشور به اصلاحات در ساختارها، مديريت، سياست ها 
نياز دارد. بايد از امور فني و اجرايي كشور سياست زدايي 
شود. ظلمي بزرگي است كه برخي دولت ها همه مسائل 
فني و اجرايي را سياسي كرده اند. اگر پست هاي سياسي 
از پس��ت هاي اجرايي و فني تفكيك نشوند، نمي توان 
انتظار داشت كشور در مسير بهبود قرار گيرد. دبيركل 
حزب كارگزاران س��ازندگي افزود: انتخاب حق مردم 
است و نمي توان مردم را مجبور كرد كه به گروهي راي 
ندهند. منتخبان مردم هم نبايد مسائل اجرايي و فني 
را سياست زده كنند. پست هاي سياسي بايد به برخي 
اعضاي كابينه، استانداران و برخي معاونت ها محدود 
باشد و پست هاي فني نبايد سياست زده شوند. وي در 
ادامه گفت: راه حل مسائل كشور قهر با مسائل سياسي، 
تن دادن به راهكارهاي انقلابي و دعوت مردم به خيابان 
نيس��ت، بلكه اصلاحات البته فراتر از جبهه اصلاحات 

است. بايد اصلاحات باور شود. 

تعويق ثبت معاملات طلا در 
سامانه جامع تجارت به مدت ۳ ماه

طبق اعلام رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران، با توجه به 
توافق صورت گرفته، اجراي ثبت معاملات طلا در سامانه 
جامع تجارت به مدت سه ماه به تعويق افتاد و تصميم 
بر آن ش��د كه به  تدريج ثبت نام ه��ا انجام و فاكتورهاي 
الكترونيكي در س��امانه موديان بارگذاري ش��ود. نادر 
بذرافشان اظهار كرد: با توجه به واكنش برخي از همكاران 
ما و خواسته هايي كه به وضعيت فعلي صنعت طلا داشتند 
و همچنين با توجه به اينكه هنوز در شرايط اجراي سامانه 
جامع تجارت، هماهنگي هاي لازم انجام نشده و برخي از 
قوانين اين سامانه با صنعت ما همخواني ندارد، در نهايت 
در جلسه اي كه روز شنبه با مسوولان ذي ربط داشتيم، 
مقرر شد كه اجراي سامانه جامع تجارت و ثبت اطلاعات 
صنف طلا در سامانه مذكور فعلا سه ماه به تعويق بيفتد.  
رييس اتحاديه ط��لا و جواهر در رابطه با ثبت اطلاعات 
معاملات طلا در س��امانه موديان نيز گف��ت: در مورد 
سامانه موديان و پايانه هاي فروشگاهي نيز مقرر شد كه 
همكاران ما در صنف طلا و جواهر، به تدريج ثبت نام خود 
در اين س��امانه را انجام و اقدام به بارگذاري فاكتورهاي 
الكترونيكي كنند. در اين زمينه نيز با توجه به اينكه سامانه 
جديد است و براي كار عملياتي آن، نياز به زمان است، تا 
سه ماه مشمول جرايم )جريمه از بابت ثبت فاكتورهاي 
الكترونيكي در سامانه موديان( نخواهند شد.  وي تاكيد 
كرد: بنابر پيشنهاد ما، با توجه به اينكه تعدد سامانه، تا 
حدودي شرايط را براي صنعت طلا و جواهر سخت و ايجاد 
مشكل مي كند )در اجرا مشكل ايجاد مي كند و تضادهايي 
در قوانين وجود دارد(، مقرر شد كه بررسي هاي لازم براي 
تجميع دو سامانه و تبديل يك سامانه واحد، انجام شود.

رشد فداي مبارزه با تورم مي شود؟

رييس ستاد انتخابات كشور: 

رييس مجلس شوراي اسلامي: 

حركت دولت به سمت سياست تثبيت اقتصادي

شرايط رقابت و مشاركت براي انتخابات اسفند ماه فراهم است

مشاركت مردم در صحنه همواره گره گشا بوده است

معاون سياسي وزير و رييس ستاد انتخابات كشور گفت: 
شرايط رقابت و مشاركت براي انتخابات 11 اسفند امسال 
فراهم است و اين در حالي اس��ت كه دشمنان در مقابل 
صلابت و ايس��تادگي ملت ايران به نيرنگ هاي امنيتي و 
سياسي روي آورده اند. نشست معاونان و مديران سياسي 
اس��تانداري هاي سراسر كشور روز يكش��نبه با موضوع 
انتخابات، در س��الن پيامبر اعظم)ص( و به رياست سيد 
محمد تقي شاهچراغي معاون سياسي وزير كشور و رييس 
ستاد انتخابات كش��ور برگزار شد. رييس ستاد انتخابات 
كشور در اين نشس��ت، طي سخناني با اشاره به تحولات 
جهاني و منطقه از جمله اوضاع س��رزمين هاي اشغالي و 
شكست رژيم صهيونيس��تي در جنگ همه جانبه عليه 

مردم غزه، گفت: اقتدار نظام جمهوري اسلامي ايران در 
بيرون مرزها با همه وجود عرض اندام مي كند و اين نشان از 
قدرت ملت سرافراز ايران اسلامي دارد. وي با اشاره با اينكه 
دشمن در پي تحمل شكست هاي متعدد در عرصه هاي 
مختل��ف و در مقابل صلابت و ايس��تادگي ملت ايران در 
حال برنامه ريزي براي ايجاد ناامني در داخل كش��ور در 
آستانه انتخابات اس��ت، افزود: بررسي ها نشان مي دهد 
كانون توجه و تمركز دش��منان نظام جمهوري اسلامي 
در عرصه هاي امنيتي است. شاهچراغي با اشاره به اينكه 
نيرنگ ها و اقدامات دشمن در عرصه سياسي نيز يك سير 
و تحرك صعودي را نشان مي دهد، اظهار كرد: دشمنان 
ملت ايران، دو محور عدم مشاركت و تحريم انتخابات را در 

دستور كار قرار داده اند كه بدون ترديد با حضور ملت ايران 
در صحنه هاي مختلف با شكست روبرو خواهد شد. وي 
با تاكيد بر جايگاه ولايت و رهنمودهايي كه رهبر معظم 
انقلاب اسلامي )مدظله العالي( از ابتداي امسال تاكنون 
در راستاي موضوع انتخابات داشته اند، گفت: اين نشان 
از آن دارد كه انتخابات امسال با توجه به شرايط جهاني و 
منطقه يك رويداد بسيار مهم است. وي به موضوع مشاركت 
حداكثري به عنوان راهبرد مورد نظر رهبر معظم انقلاب 
اش��اره و اظهار كرد: صحنه هاي پيش روي ملت ايران از 
جمله آيين هاي دهه فجر انقلاب اسلامي و اعياد ماه هاي 
مبارك رجب و شعبان فرصت مناسبي براي زمينه سازي 
مولفه مشاركت براي انتخابات امسال است. حجت الاسلام 

رضا عزت زماني، معاون فرهنگي و امور تبليغ س��ازمان 
تبليغات اسلامي نيز در اين نشست، گزارشي با محوريت 
گونه شناسي مردم ايران و موضوع مشاركت ارايه كرد. اين 
گزارش سپس توسط يكي از كارشناسان سازمان تبليغات 
اسلامي تش��ريح شد كه نش��ان مي دهد جامعه ايران به 
رغم اقليم ها و گونه هاي مختلف در دو مولفه دينداري و 
تكنولوژيك بودن مشترك هستند.  انتخابات دوازدهمين 
دوره مجلس شوراي اسلامي براي انتخاب 2۹0 نماينده 
براي يك دوره چهارساله و ششمين دوره انتخابات مجلس 
خبرگان رهبري براي انتخاب 88 عضو اين مجلس براي 
يك دوره هشت ساله روز جمعه 11 اسفند ماه 1402 در 

سراسر كشور برگزار مي شود.

رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: يكي از مهم ترين 
مظاهر اتحاد و مش��اركت ملي، ش��ركت در انتخابات 
مي باش��د و اولويت اول براي همه فعالان و جريان هاي 
سياس��ي بايد افزايش مش��اركت م��ردم در انتخابات 
باشد. محمدباقر قاليباف در آغاز جلسه علني مجلس 
ش��وراي اس��لامي و در نطق پيش از دستور خود بيان 
كرد: فرارسيدن سالروز حماسه باشكوه ۹ دي را گرامي 
م��ي دارم، در اين روز بار ديگر ش��اهد بوديم كه حضور 
م��ردم در صحنه بر طراحي هاي دش��من غلبه كرده و 
اتحاد و همدلي مردم، كشور را از مشكلات و سختي ها 
و فتنه ها نجات مي دهد. وي ادامه داد: اتحاد و بصيرت 
مردم در ۹ دي ماه نشان داد كه مردم چگونه با بصيرت 
و آگاهي عمي��ق اجازه برهم زدن آرامش كش��ور را به 

دشمنان ندادند و مشاركت مردم همواره گره گشا بوده 
اس��ت. رييس مجلس گفت: يكي از مهم ترين مظاهر 
اتحاد و مشاركت ملي شركت در انتخابات مي باشد كه 
اساس نظام جمهوري اسلامي ايران بر آن است. رهبر 
انقلاب به همين دليل بر برگزاري انتخابات باش��كوه 
تاكيد داشتند و هر كسي كه امنيت را بر ناامني، ثبات را 
بر هرج و مرج و آرامش را بر ناآرامي ترجيح مي دهد بايد 
در راه افزايش مشاركت مردم در انتخابات تلاش كند. 
اولويت اول براي همه فعالان و جريان هاي سياسي بايد 
افزايش مشاركت مردم در انتخابات باشد. رييس مجلس 
شوراي اس��لامي در ادامه تصريح كرد: تصويب قانون 
دقيق براي مقابله با س��وء رفتار عليه بانوان مطالبه اي 
است كه رهبر انقلاب قريب به سه دهه گذشته بر روي 

آن تاكيد داشتند. با توجه به تاكيد رهبر معظم انقلاب 
در ديدار با اقشار مختلف بانوان بر لزوم تصويب قوانين 
س��خت براي حفظ امنيت و آرامش زن��ان در محيط 
خانواده و جامعه و پيش��برد قانوني كه اكنون در دست 
بررسي مجلس است مجلس ش��وراي اسلامي خود را 
مكلف مي داند تا با سرعت فرآيند تصويب جزييات اين 
لايحه را به اتمام برساند. وي در ادامه تاكيد كرد: تامين 
امنيت زنان در برابر هرگونه رفتار نادرست و آسيب زا و 
هرگونه بي حرمتي در محيط خانه، كار و جامعه هدف 
اصلي اين لايحه است و تصويب آن گام بلندي در راستاي 
تامين كرامت زنان و مادران ايراني و افزايش رضايت و 
آرامش آنها خواهد بود. قاليباف اضافه كرد: لازم است به 
يك نكته مهم درباره آخرين وضعيت جنگ غزه اشاره 

كنم. صهيونيست ها در اين مدت هرچه بيشتر جنايت 
كرده اند به شكست نزديك تر شدند همانطور كه رهبر 
دلير مقاومت فلسطين اعلام كرد هيچ نوع از آتش بس 
موقت ديگر قابل پذيرش نيس��ت و جنگ تنها زماني 
مي تواند پايان پيدا كند كه تجاوز به طور دائم متوقف شده 
و تمام اسراي فلسطيني در ازاي اسراي صهيونيستي آزاد 
شوند. رييس مجلس شوراي اسلامي در پايان بيان كرد: 
شهادت برادر مجاهد و مومن شهيد سيد رضي موسوي 
را به رهبر معظم انقلاب و عموم مردم ايران و خصوصا 
خانواده فداكار ايشان تبريك و تسليت مي گويم و تاكيد 
مي كنم هرگونه تعرض به فرماندهان و زيرساخت هاي 
فيزيكي مقاومت براي امريكا و صهيونيست ها پر هزينه 

خواهد بود و هزينه هاي هنگفت در پي خواهد داشت.



گلناز پرتوي مهر|
نشست بين هيات هاي ايراني و عراقي پيرو نشست هايي 
كه پيش تر در تهران و بغداد برگزار شده بود و حسب 
تكاليفي كه روس��اي جمهوري دو كش��ور مشخص 
كرده بودند و مجدد در هفته گذش��ته در صدر اخبار 
رسانه ها اين همكاري ها تاكيد شد. وزير نفت گفت: با 
توجه به ظرفيت مطلوب ايران در صنايع نفت و گاز و 
توانمندي پيمانكاران و سازندگان، كشور امروز در اين 
صنعت خودكفاست و براي توسعه صنايع نفت و گاز و 
پتروشيمي عراق اعلام آمادگي و اقدام هاي سازنده اي 

را هم آغاز كرده ايم.
سجاد بهزادي، كارش��ناس حوزه انرژي، در گفت وگو 
با خبرنگار »تعادل«، اظهار داش��ت: شايد در نگاه اول 
اين حرف وزير نفت به طنز مانند باشد اما مي توان يك 
حقيقت حس��رت گونه اي هم در آن ديد. از آن جهت 
مي گويم ممكن است عده اي جنبه طنز آلود به حرف 
وزير بدهند؛ زيرا كه ش��بيه اين حرف ها در اين دولت 
بارها ديده ايم. مثلا در حالي كه به تازگي بانك مركزي 
تورم كشور را بالاي ۴۰ درصد اعلام كرده است برخي 
از دولتي ها مي گويند جهت كنترل تورم در فلان كشور 
آماده همكاري هستيم. معلوم است اينگونه صحبت ها 
مايه طنز مخاطب و عموم مردم مي شود اما حرف وزير 

از چند جهت يك حقيقت را بازگو مي كند.
وي تصريح كرد: صنعت نفت و گاز ايران بسيار قديمي 
است و كارشناسان و مهندسان بسيار خبره اي در آن 
مشغول كار هستند. ش��ما تصور كنيد اين نيروها در 
شرايطي كه يك كش��ور مانند عراق تحريم نباشد به 
تنهايي مي توانند يك پالايشگاه را بسازند. وقتي كشور 
در اوج تحريم مي تواند تا ۷۰ درصد پالايش��گاه هاي 
گاز را توسعه دهد چرا در شرايط عادي نتواند اين كار 
را صددرصد انجام دهد.اين تجربه در پارس جنوبي و 
فاز ۱۳ و همچنين در كشورهايي مانند ونزوئلا براي 

ايران وجود دارد. 
وي خاطرنش��ان كرد: ايران براي توس��عه ميادين و 
بخش هاي بالادستي و پايين دستي ديگر كشورها يك 
مشكل بزرگ دارد و آن اينكه يك شركت برند كه در 

قامت جهاني شناخته شده باشد ندارد. 
به گفت��ه وي، وزي��ر نفت ب��ا گفتن اين عب��ارت كه 
ايران مي تواند »براي توس��عه بخش هاي بالادست و 
پايين دست صنعت نفت عراق« مشاركت كند در واقع 
از حسرت هاي خود سخن گفته است.چرا فرانسه كه 

كمترين س��هم از ذخاير انرژي جه��ان دارد مي تواند 
شركتي مطرح در حوزه انرژي مانند »توتال« داشته 
باشد اما ايران كه در جايگاه هاي نخست انرژي جهان 
است صاحب هيچ برند مطرحي نيست؟ بدون شك 
اگر تحريم نبوديم و ايرانيان چند فاز بيش��تر در كنار 
ش��ركت هاي مهم جهان در ابتداي راه اندازي پارس 
جنوبي مانده بودند و كسب تجربه شده بود اين حرف 

وزير نفت، چندان عجيب به نظر نمي رسيد. 
بهزادي بيان كرد: نبايد اشتباه ش��ود كه ما در توليد 
و تجهيز صنعت عراق در بالا دس��تي و پايين دستي 
كشور قابلي هس��تيم. بعيد مي دانم منظور وزير اين 
ب��وده و هرگز منطقي هم نخواهد بود كه كش��ور غير 
تحريم عراق محصولات كش��ورهاي مهم جهان را رد 
كند و محصول ما را قبول كند. ما اگر محصول و كالاي 
با كيفيت داشتيم، دانش توسعه نفت و گاز در كشور 
خود را هم داشتيم. در حال حاضر ناترازي گاز مساله اي 

روشن و مايه نگراني است. چرا ما براي كشور خودمان 
نمي توانيم ميادين را توسعه دهيم و تجهيزات را فراهم 
كنيم. ما علم توليد و تصفيه گاز در هر كش��وري را در 
اختيار داريم همين طور كه روزانه ۹۰۰ ميليون متر 
مكعب گاز در كشور توليد مي شود اما علم راه اندازي 
و توسعه تجهيزات به صورت كامل در اختيار نداريم. 

وي عنوان كرد: شايد عده اي بگويند اگر ما علم پالايش 
محصول در صنعت انرژي داريم پ��س چرا به عنوان 
مثال محصول بنزين ما در كش��ور افغانستان توسط 
طالبان برگردانده مي ش��ود؟ در پاسخ به اين پرسش 
بايد گف��ت همان اتفاق هم به خاطر تحريم هاس��ت. 
وقتي كالاي با كيفيت در صنعت ما استفاده نشود اگر 
چه دانش آن به خوبي وجود داشته باشد محصول هم 
در مواردي با كيفيت صادر نمي شود. ما همين مشكل 
در خودرو س��ازي هم داريم. وضعيت توليد خودرو در 
اي��ران به ما مي گويد ما ۷۰ درص��د دانش توليد آن را 

داريم اما به خاطر نداشتن كالاي با كيفيت و مديريت 
ناكارآمد نمي تواني��م محصول خروجي را در رقابت با 
ديگر شركت هاي مهم جهان به مشتري تحويل دهيم.

 وي اظهار داشت: دو مولفه ناكارآمدي در داخل و تحريم 
قدرت هاي خارجي اجازه نمي دهد ما عليرغم داشتن 
دانش متناسب در صنعت نفت و گاز به صورت با كيفيت 
در طرح هاي ديگر كشورها مانند عراق مشاركت كنيم. 
بخش مهمي از فرار مغزها، كاركنان صنعت نفت وگاز 
كشور هستند كه جذب ش��ركت هاي مهم نفتي در 
قطر و ... مي شوند. پس مهندس ايراني دانش توسعه 
بخش هاي بالا دستي و پايين دستي صنعت انرژي را 
دارد اما حضور در مناسبات جهاني يك ضرورت هايي 
مي طلبد كه دس��ت ما خالي اس��ت. در سايه تحريم 
و ناكارآمدي، حتي اگر قابل هم باش��يم به ما اعتماد 
نمي شود و ديگر رقيبان قدرتمند جهاني اجازه ورود ما 

به بخش هاي انرژي جهان را نمي دهند.

رويدادنفت

ادامه از صفحه اول
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كارشناس حوزه انرژي، در گفت وگو با »تعادل«:

رقيباناجازهورودمابهبخشهايانرژيجهانرانميدهند

پروژههايصادراتگازروسيهحريفتحريمهاميشوند؟

اوپك در ۲۰۲۴ با كاهش تقاضا و سهم بازار روبه رو مي شود

روسيه در بحبوحه چالش هاي رو به رشد، ممكن است 
مجبور شود برنامه هاي خود براي افزايش قابل توجه 
صادرات گاز از مسير خط لوله به سمت شرق و صادرات 

ال ان جي به بازارهاي جهاني را متوقف كند.
روسيه از زمان حمله نظامي به اوكراين و كاهش حجم 
صادرات گاز به اروپا، براي صادرات بيشتر گاز از طريق 
خط لوله، ب��ه بازار چين متكي بوده اس��ت اما به نظر 
مي رسد كه مذاكرات در خصوص خط لوله دوم به چين 
متوقف شده است و همزمان، تحريم هاي غرب عليه 
مسكو تشديد شده و پروژه جديد صادرات ال ان جي 
در قطب ش��مال كه قرار بود امس��ال راه اندازي شود، 

گسترش پيدا كرده است.
ش��ركت گازپروم در حال حاضر، گاز طبيعي به چين 
را از طريق خط لوله قدرت س��يبري تامين مي كند. 
ارسال گاز از اين مسير در سال ۲۰۲۲، به ۱۵ ميليارد 
متر مكعب رسيد، در حالي كه انتظار مي رود كل گاز 
ارسال شده در سال ۲۰۲۳، به ۲۲ ميليارد متر مكعب 
افزايش پيدا كند.  الكس��ي ميلر، مديرعامل شركت 
گازپروم، هفته گذشته به پوتين گفت: عرضه به چين 
در س��ال ۲۰۲۳، به ۲۳.۲ ميليارد متر مكعب خواهد 

رسيد كه بيشتر از برنامه هاي قبلي است.
ميلر در جلسه روز پنجشنبه به رييس جمهور روسيه 
گفت: پيش بيني مي شود تحويل در سال ۲۰۲۵، به 
حدود ۳۸ ميليارد متر مكع��ب افزايش يابد. با وجود 
افزايش صادرات گاز به چين، صادرات روسيه از زمان 
آغاز جنگ در اوكراين، كاهش يافته اس��ت و سال ها 
طول خواهد كشيد تا روسيه حجم صادرات از دست 
رفته به اروپا را با عرضه بيشتر به بازارهاي ديگر، جبران 
كند. خط لوله قدرت س��يبري، يك��ي از بزرگ ترين 

پروژه هايي بود كه اخيرا توس��ط گازپروم تكميل شد 
و اولين مسير صادرات گاز روسيه به چين بود. اكنون 
صحبت هايي درباره خط لوله قدرت سيبري ۲ وجود 
دارد، اما مذاكرات بين روسيه و چين پيشرفت چنداني 
نداشته اس��ت. به دليل برخي مسائل از جمله قيمت 
عرضه گاز از سوي گازپروم، هنوز توافقي درباره خط 

لوله قدرت سيبري ۲ حاصل نشده است
خط لوله قدرت سيبري ۲، براي انتقال گاز از منطقه 
آلتاي سيبري غربي روس��يه به شمال شرق چين از 
طريق مغولستان طراحي شده است. قبل از جنگ در 
اوكراين، روسيه حدود يك سوم كل گاز مورد نياز اروپا 

را تامين مي كرد.
چين پس از فروپاشي روابط روسيه با اروپا، به مقصد 

اول مهم ش��ركت گازپروم روسيه تبديل شده است. 
مديرعامل گازپروم اوايل سال ميلادي جاري، اعلام 
كرد روسيه مي تواند به زودي حجم گازي را براي چين 
تامين كند كه قابل قياس با صادرات گاز به اروپاي قبل 
از جنگ در اوكراين باشد. اما تحليلگران ترديد دارند كه 
روسيه حداقل تا هفت سال ديگر بتواند حجم صادرات 
به چين را به سطح مذكور برساند. با عدم وجود خطوط 
لوله جديد به سمت شرق، روسيه روي افزايش فروش 
ال ان جي حساب باز كرده كه اروپا آن را به مقدار زياد 

وارد مي كند.
طب��ق داده هاي مركز تحقيقات ان��رژي و هواي پاك 
)CREA(، از زمان اعمال تحريم هاي غرب عليه نفت 
روسيه در اواخر سال ۲۰۲۲، اتحاديه اروپا بزرگ ترين 

خريدار ال ان جي روس��يه بوده اس��ت. واردات گاز از 
روسيه، برخلاف نفت و فرآورده هاي نفتي، در اتحاديه 
اروپا تاكنون ممنوع نبوده است. با اين حال، اتحاديه 
اروپا حذف گاز روس��يه تا سال ۲۰۲۷ را هدف گرفته 
اس��ت. اما جديدترين تحريم هاي امريكا عليه پروژه 
آركتيك ال ان جي۲، اس��تراتژي روسيه براي تبديل 
ش��دن به يك بازيگر بزرگ در بازار جهاني ال ان جي 
را به خطر مي اندازد. لغ��و قراردادهاي احتمالي براي 
ساخت كش��تي هاي حمل ال ان جي از نوع يخ شكن 
و تحريم هاي امريكا عليه جديدترين پروژه صادرات 
ال ان جي روس��يه، مي تواند برنامه هاي روسيه براي 
افزايش فروش ال ان جي را در حال حاضر كه مس��ير 
خط لوله آن به اروپا تا حد زيادي قطع ش��ده اس��ت، 

مختل كند.
س��رگئي كاپيتونوف، ي��ك تحليلگر روس��ي گفت: 
تحريم هاي امريكا عليه پروژه آركتيك ال ان جي۲، به 
يك كابوس براي كل راهبرد ال ان جي روسيه تبديل 
شده است. به گفته الكسي بلوگوريف، مدير تحقيق و 
توسعه موسسه انرژي و فايننانس در مسكو، تحريم هاي 
امريكا عليه پروژه آركتيك ال ان جي۲، ابهامات زيادي 

را در آينده ايجاد كرده است
 نواتك كه شركت صادركننده ال ان جي روسي سازنده 
اين پروژه اس��ت، مجبور خواهد ش��د به اس��تفاده از 
كشتي هاي روسيه و نفتكش هاي مرتبط با اين كشور 
روي بياورد. بر اس��اس گزارش اويل پرايس، مشكل 
تامين ناوگان در حال حاضر يك مشكل كليدي است. 
اين مشكل به ويژه در صورت تحريم ال ان جي روسيه 
در اروپا بدتر خواهد شد و اين پس از سال ۲۰۲۶ كاملا 

محتمل است.

برآوردها حاكي از آن اس��ت ك��ه توليدكنندگان عضو 
اوپك اوايل سال ۲۰۲۴ ميلادي با كاهش تقاضا و سهم 
ب��ازار روبه رو مي ش��وند. به گزارش ايلن��ا از خبرگزاري 
رويت��رز، محاس��بات رويترز و داده هاي موسس��ه هاي 
پيش بيني كننده نش��ان مي دهد س��ازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( در نيمه نخس��ت سال ۲۰۲۴ 
ميلادي با كاهش تقاضا براي نفت خام روبرو خواهد بود، 
در همين حال س��هم اعضاي اين سازمان از عرضه نفت 
در بازارهاي جهاني به دليل كاهش توليد و خروج آنگولا 
به كمترين مقدار از زمان بحران شيوع ويروس عالم گير 

كرونا مي رسد.
اين روند به اين معناس��ت كه اوپك براي تسهيل برنامه 
كاهش عرضه با مشكل روبه رو خواهد شد، مگر اينكه روند 
تقاضاي جهاني نفت شتاب بگيرد، يا اوپك آماده پذيرش 

قيمت هاي پايين تر براي نفت خام باشد.
آنگولا ماه دس��امبر امس��ال اعلام كرد كه پس از خروج 
اكوادور در س��ال ۲۰۲۰، قطر در سال ۲۰۱۹ و اندونزي 
در س��ال ۲۰۱۶، از ژانوي��ه ۲۰۲۴ از عضويت در اوپك 

كناره گيري مي كند. ب��ا خروج آنگولا از اوپك، ش��مار 
اعضاي اين سازمان به ۱۲ كش��ور مي رسد و كل توليد 
اعضا را به كمتر از روزانه ۲۷ ميليون بشكه مي رساند كه 
كمتر از ۲۷ درصد كل عرضه جهاني ۱۰۲ ميليون بشكه 
در روز است. آخرين باري كه سهم بازار اوپك به ۲۷ درصد 
رس��يده بود به زمان بحران شيوع ويروس كرونا در سال 
۲۰۲۰ برمي گردد كه تقاضاي جهاني براي نفت ۱۵ تا ۲۰ 
درصد كاهش يافته بود. تقاضاي جهاني نفت از آن زمان 
تاكنون به سطحي بي س��ابقه رسيده است، به اين معنا 
كه اوپك سهم بازار خود را در رقابت با رقبا از دست داده 
است. اوپك در دهه ۱۹۷۰ ميلادي پيش از آغاز عرضه 
از سوي كشورهاي غيراوپك مانند ذخاير درياي شمال، 
حدود نيمي از عرضه نفت خام جهان را در اختيار داشت

در دهه هاي پس از آن، سهم اوپك ۳۰ تا ۴۰ درصد بود، 
اما رش��د بي سابقه توليد از س��وي رقبايي مانند ايالات 
متحده امريكا به طور پيوسته در سال هاي اخير اين سهم 
را كاهش داده است. بر اساس ارقام گزارش هاي ماهانه 
اوپك، تا نوامبر س��ال ۲۰۲۳ مي��لادي توليد نفت خام 

اعضاي اوپك ۲۷.۴ درصد از كل بازار را به خود اختصاص 
داده كه نس��بت به رقم ۳۳-۳۲ درصدي در س��ال هاي 
۲۰۱۸-۲۰۱۷ كاهش يافته است.اوپك در سال ۱۹۶۰ از 
سوي ايران، عراق، ونزوئلا، عربستان و كويت تأسيس شد. 
آنگولا سال ۲۰۰۷ به اين گروه پيوست. از سال ۲۰۱۷، 
اوپك براي همكاري با توليدكنندگان غيراوپك به منظور 
مديريت بازار نفت ائتلافي با عنوان اوپك پلاس تشكيل 
داد. بعضي از توليدكنندگان كوچك در سال هاي اخير 
به اوپك پيوسته اند از جمله گابن در سال ۲۰۱۶، گينه 
استوايي در س��ال ۲۰۱۷ و كنگو در سال ۲۰۱۸ به اين 

سازمان ملحق شدند.
اوپك پلاس هم اكنون روزانه حدود ۶ ميليون بشكه در 
روز از توليد خود را كاهش مي دهد تا اين ائتلاف بتواند در 
تئوري توليد حضور خود را براي مقابله به منظور به دست 
آوردن س��هم بازار افزايش دهد، اما در صورتي كه تقاضا 
براي نفت خام بهبود نيابد، با كاهش شديد قيمت همراه 
خواهد شد. بعضي از اعضاي ائتلاف اوپك پلاس از جمله 
روسيه گفته اند اين گروه در صورت نياز مي تواند اقدام هاي 

بيشتري انجام دهد. ارقام سه موسسه پيش بيني كننده 
بازار نفت، آژانس بين المللي انرژي، اداره اطلاعات انرژي 
امريكا و اوپك نشان مي دهد فضايي اندك براي تسهيل 
برنامه كاهش در سه ماه دوم سال آينده ميلادي وجود 
دارد. اداره اطلاعات انرژي امريكا بر اس��اس محاسبات 
رويترز پيش بيني مي كند كه تقاضا براي نفت خام اعضاي 
اوپك در سه ماه دوم سال ۲۰۲۴ ميلادي نسبت به سه ماه 

نخست كاهش مي يابد.
آژانس بين المللي انرژي در برآوردهاي خود براي سال 
۲۰۲۴ ميلادي تقاضا براي نفت خام اعضاي اوپك را ثابت 
نگه داشته است، در حالي كه اين سازمان نيز كاهش را 
پيش بيني كرده، البته سطحش نسبت به دو نهاد ديگر 
بالاتر است. اوپك با كاهش توليد در ديگر مناطق جهان 
و افزايش بيشتر تقاضاي جهاني، س��هم بازار خود را در 
بلندمدت افزايش��ي پيش بيني كرده اس��ت. تازه ترين 
چشم انداز جهاني نفت اين سازمان پيش بيني مي كند با 
آغاز كاهش توليد غيراوپك از اوايل دهه ۲۰۳۰ ميلادي، 

سهم كل اوپك در سال ۲۰۴۵ به ۴۰ درصد مي رسد.

آيا۱۸۰ميليونبشكهنفت
بهذخايراستراتژيكامريكا

برميگردد؟

پس از آزادسازي ۱۸۰ ميليون بشكه نفت از ذخاير 
استراتژيك نفت امريكا، تاكنون خريدهاي اندكي 

براي پر كردن اين ذخاير انجام شده است.
به گزارش ايسنا، جو بايدن، رييس جمهور امريكا، 
در اواخر سال ۲۰۲۱، دستور آزادسازي ۵۰ ميليون 
بشكه نفت از ذخاير استراتژيك نفت را با هدف پايين 
بردن قيمت بنزين صادر كرد. سپس در بهار سال 
بعد، دستور آزادسازي ۱۳۰ ميليون بشكه ديگر را 

صادر كرد.
پس از آزادس��ازي اي��ن ذخاير، قيم��ت بنزين در 
جايگاه هاي سوخت بين ۱۷ تا ۴۲ سنت در هر گالن 
كاهش يافت. با برداشت گسترده و فروش اجباري 
برنامه ريزي ش��ده قبلي، سطح ذخاير استراتژيك 
۲۷۰ ميليون بشكه كاهش يافت و به كمترين ميزان 

در ۴۰ سال گذشته رسيد.
اكنون كه قيمت ها تثبيت ش��ده است، بايد زمان 
مناس��بي براي آغاز پر كردن اين ذخاير باشد. هر 
چند امريكا ديگر نيازي به ذخاير عظيم براي آمادگي 
در برابر تكرار احتمالي تحريم نفتي س��ال ۱۹۷۳ 
توليدكنندگان عرب ندارد اما به وجود ذخاير نفت 
براي م��دت زمان معيني نياز دارد كه طبق توصيه 
آژانس بين المللي انرژي، براي پوشش مصرف حدود 
۹۰ روز كافي باش��د. پس از برداشت ۱۸۰ ميليون 
بشكه نفت از ذخاير اس��تراتژيك، ميزان ذخاير به 

اندازه ۲۰ روز مصرف رسيد.
در واقع، وزارت انرژي امريكا عادت كرده اس��ت كه 
هر از گاهي كه قيمت وست تگزاس اينترمديت به 
زير ۷۵ دلار در هر بشكه مي رسد، درخواستي براي 
خريد چند ميليون بشكه نفت را اعلام كند. بعضي از 
اين درخواست ها حتي به خريد معمولا سه ميليون 

بشكه نفت منتهي شده است.
در حالي كه ميزان خريدهاي اعلام شده، بسيار اندك 
است، هر بار كه وزارت انرژي اعلام مي كند قصد دارد 
براي پر كردن ذخاير اس��تراتژيك، نفت خريداري 
كند، قيمت ها بلافاصله افزايش پيدا مي كند. اين 
وزارتخانه در اوايل س��ال ۲۰۲۳، محدوده قيمتي 
خود را بين ۶۷ تا ۷۲ دلار در هر بشكه تعيين كرد و با 
اين استدلال كه دولت فدرال از برداشت هاي عظيم 
سال ۲۰۲۲ سود برد زيرا نفت با قيمت هاي بالاتر 

فروخته شد، سعي كرد به آن پايبند باشد.
وزارت انرژي در س��ال ج��اري ۲۰۲۳، كمتر از ۲۰ 
ميليون بشكه نفت براي پر كردن ذخاير استراتژيك 
نفت خريداري كرده است. يك منبع آگاه نزديك به 
اين وزارتخانه در ژوئن به رويترز گفت: برنامه هايي 
براي بازخريد حدود ۱۲ ميليون بشكه تا پايان سال 
جاري وجود دارد. س��پس، در اكتبر، وزارت انرژي 
اع��لام كرد كه قص��د دارد تا ژانويه ۲۰۲۴، ش��ش 
ميليون بشكه نفت خريداري كند كه نشان مي دهد 
از هدف ۱۲ ميليون بشكه اي خود عقب مانده است.

اين وزارتخانه همچنين پ��س از وام دادن نفت به 
شركت هاي نفتي، در حال برگرداندن نفت به ذخاير 
اس��تراتژيك اس��ت. وزارت انرژي امريكا در اوايل 
دسامبر، اعلام كرد كه با ش��ركت هاي وام گيرنده 
توافق كرده اس��ت تا چهار ميليون بشكه نفت را تا 
فوريه برگردانند. رويترز در اوايل دس��امبر گزارش 
داد كه طي يازده ماهه سال ۲۰۲۳، حدود ۹ ميليون 
بش��كه نفت بازخريد شده يا به ذخاير استراتژيك، 

برگردانده شده است.
س��پس، در اواس��ط دس��امبر اعلام ك��رد كه يك 
قرارداد خريد دو ميليون بشكه اي ديگر در اواسط 
دسامبر منعقد كرده اس��ت و قرارداد ديگري براي 
خريد ۳ ميليون بشكه در هفته گذشته اعلام شد. 
قراردادهاي اعلام ش��ده، مجموع نفت خريداري 
شده براي ذخاير استراتژيك را به ۱۴ ميليون بشكه 
رسانده كه ۲ ميليون بش��كه بالاتر از هدف ۲۰۲۳ 

رسانده است.
با اين حال، وزارت انرژي امريكا به هيچ وجه به پر 
كردن مجدد ذخاير استراتژيك نفت نزديك نشده 
است. براي اين منظور، دولت فدرال نه تنها بايد به 
خريد نفت با سرعت نسبتا ثابت ادامه دهد، بلكه 
بايد فروش نفت از ذخاير اس��تراتژيك نفت را كه 
كنگره دستور داده است، متوقف كند. وزارت انرژي 
موفق شد فروش ۱۴۰ ميليون بشكه اي را كه مقرر 
بود در فاصله سال هاي ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۷ اجرا شود 
را لغو كن��د، اما احتمالا ب��راي برگرداندن ذخاير 
اس��تراتژيك به س��طح قبلي خود، به لغو فروش 

بيشتري نياز دارد.
برخي مي گويند ذخاير استراتژيك نفت ديگر واقعا 
ضروري نيست زيرا امريكا بزرگ ترين توليدكننده 
نفت جهان است و ديگر به واردات نفت از خاورميانه 

وابسته نيست.
با اين حال، آمار هفتگي ذخاير نفت كه از سوي اداره 
اطلاعات انرژي منتشر مي شود، نشان مي دهد كه 
امريكا، يك واردكننده ثابت با نرخ روزانه حدود ۶ تا 

۶.۷ ميليون بشكه باقي مانده است.
بر اساس گزارش اويل پرايس، البته همه اين نفت 
از خاورميانه نمي آيند. در واقع، كمتر از نيم ميليون 
بشكه در روز از اين نفت، از عربستان سعودي و عراق 
مي آيد و هيچ كدام قصدي براي بستن شيرهاي نفت 
خود را ندارند. با اين حال، اختلالات پيش مي آيد و 
قيمت ها تغيير مي كند. بنابراين، اين ايده خوبي است 
كه در صورت بروز چنين اختلالي، ذخيره احتياطي 

وجود داشته باشد.

ارزآوري۶۱ميليارددلاري
صنعتپتروشيميدر۵سالاخير

دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي 
گفت: صنعت پتروشيمي در پنج س��ال گذشته، ۶۱ 
ميليارد دلار براي كشور ارزآوري داشته كه نزديك به 

۵۰ ميليارد دلار آن به سامانه نيما تزريق شده است.
به گ��زارش ايس��نا، احمد مه��دوي با بي��ان اينكه با 
توليد محص��ولات متنوع پتروش��يمي از منابع غني 
هيدروكربوري موجود در ايران بهينه ترين استفاده از 
اين منابع مي شود، اظهار كرد: صنعت پتروشيمي در 
پنج س��ال گذش��ته پس از خروج ترامپ از برجام، ۶۱ 
ميليارد دلار براي كشور ارزآوري داشته و ۲۷ ميليون 
تن ب��ه ارزش ۲۶ ميلي��ارد دلار م��واد اوليه به صنايع 
پايين دستي و ۱۱ ميليون تن كود به جهاد كشاورزي 

عرضه كرده است.
وي با بيان اينكه صنعت پتروشيمي در مراحل مختلف 
به اقتصاد كش��ور كمك كرده است، ادامه داد: صنعت 
پتروشيمي در پنج سال گذشته نزديك به ۵۰ ميليارد 

دلار ارز به سامانه نيما تزريق كرده است
مهدوي  با بيان اينكه صنعت پتروش��يمي لكوموتيو 
حركت اقتصادي كشور است، اظهار كرد: ظرفيت بالايي 
براي توسعه، توليد و صادرات در اين صنعت وجود دارد.
وي با تاكيد بر اينكه صنعت پتروشيمي در سال گذشته 
۱۶ ميليارد دلار براي كشور ارزآوري داشته است، گفت: 
در هشت  ماه امسال توليد صنعت پتروشيمي هشت 

درصد افزايش يافته است.
وي با بيان اينكه به لحاظ منابع خدادادي هيدروكربوري 
غني هستيم، اظهار كرد: صنعت پتروشيمي در پنج 
س��الي كه ترامپ از برجام خارج شد، ۶۱ ميليارد دلار 
درآمد ارزي براي كش��ور داش��ت و ۲۷ ميليون تن به 
ارزش ۲۶ ميليون دلار مواد اوليه به صنايع پايين دست 
تحويل داده شد، همچنين ۱۱ ميليون تن كود شيميايي 
به جهاد كشاورزي داديم و اين در حالي است كه فقط 
۶۰۰۰ تومان بابت هر متر مكعب گاز پرداخت كرده ايم.

وي با بيان اينك��ه واحده��اي اوره ۵۰ همت از دولت 
طلبكارند، گفت: صنعت پتروشيمي در خدمت اقتصاد 
كشور است، باوجودي كه اين صنعت و برخي مديران 
آن در ليست تحريم قرار دارند، اما اگر اين صنعت نبود ما 
در شرايط تحريم شايد يك صدم هم ارزآوري نداشتيم. 
يعني عملا اين صنع��ت در مراحل مختلف به اقتصاد 
كشور كمك كرده است. او با بيان اينكه اين صنعت به 
عنوان اولين صنعت براي سرمايه گذاري در صنعت گاز 
ورود كرده است، براي اين منظور كنسرسيوم تشكيل 
ش��د ولي تاكنون اقدامي براي اجرايي شدن آن انجام 
نشده اس��ت، اظهار كرد: در حال حاضر تراز گاز منفي 
است و دليل آن عدم استخراج، عدم مصرف بهينه و عدم 
سرمايه گذاري است، گفت: بايد علاوه بر تشويق به صرفه 
جويي مردم به سمت سرمايه گذاري در صنعت گاز نيز 
حركت كنيم. وي با بيان اينكه در اين حوزه بنا داريم، 
يك ميليارد دلار در مخزن خارتنگ كه ۳۵ ميليون متر 
مكعب توليد گاز دارد، سرمايه گذاري كنيم، گفت: بر اين 
اساس شركت هايي كه پايه گازسوز هستند، مي توانند به 
آينده اميدوار باشند كه خوراك در اختيار خواهند داشت. 
او با بيان اينكه ايران به لحاظ منابع هيدروكربوري داراي 
منابع غني است و بايد با عربستان، قطر و روسيه و امريكا 
و كانادا مقايسه ش��ود، گفت: عربستان ۶۰۰ ميليارد 
دلار در صنعت پتروشيمي سرمايه گذاري مي كند، در 
حالي كه ما از ابتدا تنها ۶۰ ميليارد دلار در اين صنعت 
سرمايه گذاري كرده ايم و اين باعث مي شود بازارهاي 

ما اشغال شود.

بحراندريايسرخوتحولات
بازارنفت

 اين اقدام باعث خواهد شد بحران مناطق اشغالي از 
قلمروي محدود فعلي عبور كرده به كليت منطقه 
تس��ري يابد و همه كش��ورها را درگير كند. نبايد 
فراموش كرد كه انصار الله نيروي غيرمتمركز است 
و امكان رويارويي مس��تقيم ميان ائتلاف غرب به 
رهبري امريكا و انصار الله وجود ندارد. منطقه در اثر 
دخالت امريكا و غرب با آشوب مواجه مي شود. اين 
روند بدون ش��ك بر اقتصاد منطقه اثرگذار خواهد 
بود. به خصوص، شكل گيري اين چالش ها در بحث 
حركت كشتي هاي نفتكش باعث مي شود بازار نفت 
جهاني تحت تاثير قرار بگيرند. افزايش قيمت نفت 
اولين احتمالي است كه اين چالش ها ايجاد مي كنند. 
در شرايطي كه اقتصاد بسياري از كشورهاي منطقه 
به حوزه نفت و انرژي مربوط است هر نوساني در نرخ 
نفت و روند كلي نقل و انتقال انرژي، اقتصاد منطقه 
را با نوس��ان روبه رو مي كند. اما نوسانات احتمالي 
فقط مختص كش��ورهاي منطقه نيست و در ادامه 
اقتص��اد جهاني را هم تحت الش��عاع قرار مي دهد. 
اقتصاد امريكا در آستانه انتخابات رياست جمهوري 
اين كشور به دليل نوسان در قيمت نفت مي تواند با 
تكانه روبه رو شود. ضمن اينكه كشورهاي اروپايي 
هم پس از بحران انرژي ناش��ي از جنگ روس��يه و 
اوكراين، بايد منتظر بحران تازه اي باشد. بنابراين 
پيش بيني ها حاكي است كه در آينده نزديك تبعات 
عمليات توفان الاقصي از فلس��طين اشغالي عبور 
كرده و كل منطقه را دربر بگيرد. نتيجه اين تحولات 
باعث خواهد ش��د هم در حوزه سياسي و امنيتي و 
هم در بخش اقتصادي و راهبردي تحولات تازه اي 

شكل بگيرد.



شاخص كل بورس در دومين روز كاري هفته نيز حركتي 
رو به پايين داشت و در پايان معاملات تمامي شاخص هاي 
بازار سرخ پوش شدند. با آغاز زمستان بورس تهران شرايط 
سختي را تجربه كرده  و منفي  روي منفي باعث شد نقدينگي 

و اعتماد نيز از بازار سرمايه خارج شود.
همانطور كه طي س��ه سال اخير به اين موضوع اشاره شد 
بورس تهران با كمبود نقدينگي و اعتماد روبه رو بوده است 
و تنها راه بازگشت بورس افزايش اين دو مولفه است. البته 
بايد اين مولفه را در نظر داش��ت كه اخبار اين روزها تاثير 
بيشتري روي بازار دارند؛ چراكه بالاخره سرماي زمستان 
شروع شده و برخي از شركت ها به علت سرماي هوا مجبور 
به توقف توليد هس��تند و يعني ميزان توليدات كاهش و 
احتمالا قيمت محصولات نيز افزايش يابد.سال هاي گذشته 
به علت سرماي شديد هوا با قطعي ادامه دار گاز صنايع روبه 
رو بوديم؛ اما امسال برخلاف سال هاي اخير هوا چندان سرد 
نبود در نتيجه صنايع با قطعي گاز كمتري روبه رو بودند كه 
اين مولفه به شرايط مثبت اقتصادي كشور نيز كمك كرد و 
باعث شد ميزان زيان تحميل شده به صنايع كمي كاهش 
يابد. با توجه به پيش بيني آب و هوا به نظر مي رسد كه در 
مدت باقي مانده از زمستان گاز صنايع قطع شود و شرايط 

سختي به اقتصاد كشور تحميل شود.

   بورس روي مدار تعادل
حسين تقي نژاد كارشناس بازار سرمايه در صفحه خود 
نوش��ت: »كليت بازار س��رمايه از منظ��ر فاندامنتال در 
قيمت هاي فعلي نزديك به محدوده هاي تعادلي است و 
ممكن است حركات كوتاه مدت صعودي و نزولي متعددي 
را تا نوروز ۱۴۰۳ ش��اهد باشيم. همچنان تا شهريور ماه 
۱۴۰۲ ك��ه آخرين گزارش پولي و بانكي توس��ط بانك 
مركزي منتشر شده اس��ت، تغييري در روند هاي كلان 
اقتصادي كشور مشاهده نمي شود و سياست انقباضي 
بانك مركزي كماكان ادامه دار اس��ت اما؛ نرخ بهره بين 
بانكي در هفته هاي اخير روند آرام كاهش��ي را در پيش 
گرفته است.سنتيمنت بازار در شرايط فعلي به رشد تمايل 
دارد و خريد در قيمت هاي فعلي ريسك به بازده منطقي 
دارد. در خصوص بازار هاي موازي با اعمال كنترل بانك 
مرك��زي بر بازار دلار و نفوذ قيمت ب��ه محدوده هاي زير 
۵۰ هزار تومان، چش��م انداز تورمي كشور در بين مردم 
تعديل شده و تا پايان سال دلار در محدوده هاي فعلي با 
چند درصد نوسان دامنه هاي بالا و پايين منطقي به نظر 
مي رس��د و با توجه به اين موضوع بازار طلا نيز از طريق 
پراكسي دلار حركت خاصي نخواهد داشت و چشم انداز 
انس جهاني طلا عامل موثري در تغييرات قيمت در سه 
ماه باقي مانده اس��ت. در حال حاضر بازار با اخبار افزايش 
س��رمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها نوس��اناتي را 
تجربه مي كند كه سبب شده تا سهم هاي دارايي محور، 
زير ذره بين تحليلگران قرار بگيرند. به نظر بنده با وجود 
اخبار منفي كه در خصوص صنعت تاير سازي منتشر شد 
و اعلام شد كه سايه نرخ گذاري دستوري همچنان بر سر 
صنعت وج��ود دارد اما؛ اين صنعت جز صنايع جذاب در 
گزارش هاي پاييز و زمس��تان خواهد بود كه با ثبات نرخ 

دلار و افزايش نرخ هاي مصوب در مهرماه، شركت هاي اين 
صنعت مي توانند بازدهي مناسبي را به سهام داران بدهند.

با توجه به سابقه تاريخي افزايش تقاضاي سيمان در بهمن 
و اسفند هر سال مي توان ش��اهد افزايش نرخ معاملات 
س��يمان بورس كالا در بهمن و اسفندماه باشيم كه اين 
عامل مي تواند موتور رشد شركت هاي گروه را روشن كند. 
اخبار تجديد ارزيابي در بازار تأثير خود را برجاي گذاشته و 
تك سهم ها رشد مناسبي را در همين مدت تجربه كردند. 
اخبار تجديد ارزيابي اگر مرتبط با هلدينگ هاي اصلي يا 
شركت هاي شاخصي بازار نباشد، نمي تواند به عنوان درايور 
رشد كليت بازار نقش ايفا كند.  بحث بودجه همچنان داغ 
است و بايد ديد اطلاعاتي كه از جزييات بودجه در ماه هاي 
آينده منتش��ر خواهد ش��د چگونه خواهد بود اما؛ آنچه 
تاكنون مسلم اس��ت افزايش فشار دولت جهت دريافت 
ماليات بيشتر است و اين موضوع مي تواند قدرت خريد را 
در مصرف كنندگان بيش از پيش كاهش داده و سبب بروز 
ركود سمت تقاضا شود. ثبات نرخ ارز براي شركت هاي 
ريالي و شركت هايي كه مواد اوليه آنها تحت تأثير نرخ هاي 
جهاني طي ساليان اخير افزايش چشمگيري داشته است. 
به عنوان عامل موثر در بهبود سودآوري شركت ها نقش 
ايفا مي كند. در حالي كه همين موضوع سبب ثبات يا افت 
سودآوري شركت هايي مي شود كه نرخ فروش محصولات 
آنها متأثر از نرخ هاي جهاني و نرخ دلار است. در صورت عدم 
رشد نرخ دلار بازار آزاد به عنوان اصلي ترين عامل موثر بر 
انتظارات تورمي، همچنان انتظار حركات آرام و به دور از 

هيجان را در بازار هاي مالي گوناگون دارم.«

   بازار از دريچه معاملات
طي دومين روز كاري هفته يعني يكشنبه ۱۰ دي ماه، 
شاخص كل بورس تهران 6 هزار و ۵98 واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح ۲ ميليون و 
۱76 هزار و ۱۱9 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با ريزش هزار و ۳۱9 واحدي در رقم 7۵8 هزار و ۳۲۵ 
واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس با افت 67 واحدي 
به رقم ۲6 هزار و ۴۱۳ واحد رسيد. همچنين شاخص 
هم وزن فرابورس با كاهش ۳ واحد به سطح ۱۳9 هزار 
و ۲68 واحد رسيد. روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار منفي شد و ۳۰۴ ميليارد تومان 
پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. نماد دي بيشترين 
خروج پول حقيقي را داشت كه ارزش آن ۳8 ميليارد 
تومان بود. پس از دي، نمادهاي تمحركه، وغدير، ذوب 
و ملت بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي وتوس، 
نيان، وبصادر، غشصفا و خنصير تعلق داشت. طي روز 
مذكور فولاد، فملي و كگل نمادهاي قرمز پوش بورس 
بودند كه بيش��ترين اثر را در افت ش��اخص كل بورس 
داشتند. در مقابل البرز، خودرو و كاما از نمادهاي سبز 
بودند كه اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز 
نمادهاي بپاس، خاور و وسپهر بيشترين اثر كاهنده را 
بر شاخص داشتند و نمادهاي ساوه، ماديرا و ثپرديس 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند. 
در بين نمادهاي پرتراكنش بورس نماد خزاميا بيشترين 
تراكنش را داش��ت و ثش��اهد و خنصي��ر در رتبه هاي 

بعدي قرار گرفتن��د. در فرابورس نيز ثپرديس، كرمان 
و فصبا بيشترين تراكنش را داشتند.  طي دومين روز 
كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به ۱8 هزار 
و ۴۰6 ميلي��ارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۱۰ هزار و 66۵ ميليارد تومان بود 
كه ۵8 درص��د از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز 
شامل مي ش��ود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۱6 
درصدي به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم ۴ هزار و 
۳۱۰ ميليارد تومان رس��يد.  در معاملات اين روز نماد 
ثپرديس بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را به خود 
اختصاص داد كه ارزش معاملات آن ۱۱۲ ميليارد تومان 
بود. پس از ثپرديس، وبصادر بيشترين ارزش معاملات 
را داشت و ثشاهد رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات 
را ب��ه خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد خنصير و 
ثشرق در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار 
گرفتند. در حجم معاملات نيز س��هام وبصادر با تعداد 
۳8۳ ميليون و 7۳9 هزار و ۱7 سهم در صدر قرار گرفته 
است. شستا در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار گرفت و رتبه سوم به كرمان تعلق داشت. دو نماد 
حفارس و خساپا نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داش��تند. در معاملات يكشنبه، ۵۴ 
نماد صف خريد داشتند و ۳7 نماد با صف  فروش مواجه 
بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با رشد ۲۵ درصدي 
نسبت به روز كاري قبل به ۴۰۱ ميليارد تومان افزايش 
يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش ۳ 

درصدي به ۲9۴ ميليارد تومان رسيد.
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روزشماري براي رونمايي از 
اوراق سلف فروش متري مسكن

باش�گاه خبرنگاران| طرح امكان فروش متري 
مسكن به واسطه ابزار بورسي اوراق سلف مدت هاست 
كه مطرح مي شود. ابزاري كه كارشناسان بر اين باورند 
فرصت سرمايه گذاري خرد براي علاقه مندان به اين 
حوزه را هم فراهم خواهد كرد؛ ابزار بورسي كه ۲۳ آذر 
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس در رابطه با آن 
اظهار كرد: اوراق سلف يكي ديگر از ابزار هايي است 
كه تا قبل از پايان سال از آن رونمايي مي كنيم كه اين 
اوراق براي فروش متري مسكن است. اين امر مي تواند 
به س��رمايه گذاراني كه توانايي خريد كامل ملك را 
ندارند كمك كند. در ادامه هم ۳ دي ماه عبدالمطهر 
محمدخاني، سخنگوي شهرداري تهران در گفت وگو 
با يكي از خبرگزاري ها، درباره آخرين وضعيت عرضه 
پروژه هاي مس��كن به  صورت متري بيان كرده بود: 
تمام مقدمات اين امر آماده است؛ مجموعه مديريت 
شهري امروز منتظر اخذ مجوز هاي لازم از جانب بازار 
سرمايه اس��ت. امكان خريد و فروش متري مسكن 
در بستر بازار س��رمايه كه اكبر ادهم كارشناس بازار 
سرمايه در خصوص اهميت عملياتي شدن آن گفت: 
مدت هاست كه بحث عرضه اوراق سلف مسكن يا به 
عبارتي فروش متري مسكن در بستر بازار سرمايه 
مطرح است اقدامي كه از جهات مختلف داراي اهميت 

بسيار است.

نرخ كارمزد معاملات سهام و مصوبه 
سازمان بورس و اوراق بهادار

عليرضا ناصر پور، نايب رييس هيات مديره سازمان بورس 
و اوراق بهادار مصوبه اخير اين سازمان با موضوع تخفيف 

نرخ كارمزد معاملات سهام را براي اجرا ابلاغ كرد.
بر اس��اس اين اطلاعيه، بند ۵ هشتصد و نود و نهمين 
صورتجلسه هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار 

در تاريخ 8 آبان ۱۴۰۲ به شرح زير است: 
۵- نامه شماره ۲۴۴9۲۵/۱۲۱ در تاريخ ۳ آبان ۱۴۰۲ 
مديريت نظارت بر بورس ها در خصوص تخفيفات در 
معاملات بازارگردان مطرح و به شرح ذيل تصميم گيري 

شد: 
۵-۱- سقف نرخ كارمزد خريد و فروش قابل پرداخت 
توسط بازارگردان با رعايت حداكثر سقف ريالي مصوب 
در هر معامله در بورس هاي كالايي به شرح ذيل تعيين 

مي شود: 
۵-۱-۱- در صورت��ي كه بازارگ��ردان متعهد به خريد 
اوراق بهادار به كف قيمتي معيني باش��د )ايفاي نقش 
بازارس��ازي( س��قف نرخ كارمزد قابل پرداخت توسط 
بازارگردان در حالت خريد، ب��دون كارمزد و در حالت 
فروش، نصف حالت عادي كارمزد اوراق بهادار مربوطه 

است.
۵-۱-۲- در صورتي كه بازارگردان متعهد به خريد اوراق 
بهادار به كف قيمتي معيني نباشد، سقف نرخ كارمزد 
قابل پرداخت توسط بازارگردان در حالت خريد و فروش، 

نصف حالت عادي كارمزد أوراق بهادار مربوطه است.
۵-۱-۳- بندهاي ذيل از مصوبات هيات مديره سازمان 
در خصوص سقف نرخ كارمزد معاملات بازارگردان يا 

بازار ساز در بورس هاي كالايي ملغي شد: 
۵-۱-۳-۱- بند 6 سيصد و سي و نهمين صورتجلسه 
هيات مديره س��ازمان در تاريخ ۱7 خ��رداد ۱۳9۳ در 
خصوص سقف كارمزد معاملات اوراق سلف بلندمدت 
)با سررسيد بيش از يكس��ال( در بورس كالاي ايران از 

بازار ساز و بازارگردان.
۵-۱-۳-۲- بند ۴ سيصد و شصت و هفتمين صورت 
جلسة هيات مديره سازمان در تاريخ ۱ ارديبهشت ۱۳9۴ 
در خصوص سقف كارمزد معاملات اوراق سلف بلندمدت 
)با سررسيد يكسال و بيشتر( در بورس انرژي ايران از بازار 

ساز و بازارگردان و ساير فعالان بازار.
۵-۱-۳-۳- بن��د ۲-۴ چهارص��د و پنجاه و هفتمين 
صورتجلسه هيات مديره س��ازمان در تاريخ ۳ خرداد 
۱۳96 در خصوص سقف كارمزد بازارگردان در معاملات 

گواهي سپرده و اوراق سلف موازي استاندارد.
۵-۱-۳-۴- بن��د ۲-9 چهارص��د و پنجاه و هفتمين 
صورتجلسه هيات مديره س��ازمان در تاريخ ۳ خرداد 
۱۳96 در خص��وص كارمزد بازارگ��ردان در معاملات 

صندوق هاي سرمايه گذاري كالايي.
۵-۱-۳-۵- بنده��اي ۲-۱-۲ و ۱-۲-۲ چهارص��د و 
هفتاد و يكمين صورتجلس��ه هيات مديره سازمان در 
تاريخ 8 شهريور ۱۳96 در خصوص كارمزد معاملات 
بازارگردان در معاملات صندوق سرمايه گذاري پروژه و 

اوراق گواهي ظرفيت.
۵-۱-۳-6- بند ۲ چهارصد و هشتادمين صورتجلسه 
هيات مديره سازمان در تاريخ ۳۰ مهر ۱۳96 در خصوص 

كارمزد بازارگرداني معاملات مشتقه و گواهي سپرده.
۵-۲- مقرر شد سقف نرخ كارمزد حق نظارت سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار در معام��لات موضوع بند ۱ اين 
مقرره، به شرح ذيل جهت تصويب به شوراي عالي بورس 

پيشنهاد شود: 
۵-۲-۱- س��قف نرخ كارمزد حق نظارت س��ازمان از 
معاملات بازارگردان )با رعايت حداكثر س��قف ريالي 
مصوب در هر معامله( در بورس هاي كالايي به ش��رح 

ذيل تعيين مي شود: 
۵-۲-۱-۱- در صورتي كه بازارگردان متعهد به خريد 
اوراق بهادار به كف قيمتي معيني باش��د )ايفاي نقش 
بازارس��ازي( س��قف نرخ كارمزد قابل پرداخت توسط 
بازارگردان در حالت خريد، ب��دون كارمزد و در حالت 
فروش، نصف حالت عادي كارمزد أوراق بهادار مربوطه 

است.
۵-۲-۱-۲- در صورتي كه بازارگردان متعهد به خريد 
اوراق بهادار به كف قيمتي معيني نباش��د، سقف نرخ 
كارمزد قابل پرداخت توس��ط بازارگ��ردان در حالت 
خريد و فروش، نصف حالت عادي كارمزد اوراق بهادار 

مربوطه است.
۵-۲-۱-۳- بند )۲-۴( صورتجلسه شوراي عالي بورس 
در تاريخ ۱۲ خرداد ۱۳9۳ در مورد معاملات بازارگردان 

در بورس هاي كالايي ملغي مي شود.

بررسي وضعيت حضور دو 
خودروسازي بزرگ در بورس

مجيد عشقي، رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
تشريح برخي از دس��تورات جلسه سه شنبه گذشته 
شوراي عالي بورس، اظهار داشت: پس از ارايه گزارش 
وضعيت بازار، جزييات پذيره نويسي موفق شركت صبا 
فولاد خليج فارس به عنوان بزرگ ترين پذيره نويسي 
از محل صرف س��هام در بازار فرابورس به اعضاي شورا 
گزارش ش��د. عش��قي، همچنين عنوان ك��رد: يكي 
ديگر از دستورات مهم جلسه ش��ورا، موضوع گزارش 
وضعيت و عملكرد ش��ركت هاي خودروس��از بزرگ 
در بازار اصلي بورس تهران بود كه ش��ركت بورس نيز 
گزارش كارشناس��ي خود در اين خصوص را ارايه كرد. 
وي افزود: با توجه به مش��كلات و چالش هاي موجود 
در اين صنعت كه بعضا مزمن شده است، اعضاي شورا 
متفقاً بر انجام يكس��ري اقدامات اصلاحي عاجل براي 
برون رفت از اين وضعيت تاكيد و مقرر شد در جلسات 
آتي شوراي عالي بورس، با وزير صنعت، معدن و تجارت 
مباحث كارشناسي تكميلي مطرح و تصميم مربوطه 
اتخاذ ش��ود كه مسلما نيازمند همراهي و انجام برخي 
از اقدامات از سوي وزارت متبوع است. رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در ادامه تاكيد كرد: در كنار موضوع 
تجديد ارزيابي دارايي ها، اصلاح ساختار مالكيتي اين دو 
خودروساز و بازنگري در نظام تصدي گري دولت در آنها، 
لزوم واگذاري سهام تودلي، خروج از سرمايه گذاري هاي 
غيرمرتبط و همچنين افزايش به��ره وري و مديريت 
هزينه ها از ديگر موارد مطرح ش��ده در جلسه شوراي 
عالي بورس بود. وي همچنين تصريح ك��رد: در ادامه 
جلسه، ضمن تاكيد همه اعضاء بر اهميت موضوع سهام 
عدالت، اقدامات انجام شده به منظور تسريع در برگزاري 
مجامع شركت هاي سرمايه گذاري استاني با پيشتازي 
دو استان زنجان و خراسان شمالي براساس مصوبه قبلي 
ش��ورا براي اعضاي تشريح شد كه اميد مي رود مطابق 
برنامه ريزي هاي انجام شده در نيمه دوم بهمن ماه شاهد 

برگزاري اين دو مجمع باشيم.

تامين مالي  بازار سرمايه و تسريع  
تكميل پروژه هاي عمراني

دبير مجمع مشورتي شوراهاي مراكز استان ها گفت: 
بازار س��رمايه به سبب نداشتن موانع بسيار همچون 
تضامي��ن مختلف در ح��وزه تامين مال��ي مي تواند 
روند تكميل پروژه هاي عمراني، حمل و نقل شهري 
و ساختماني را تسريع بخش��د. احمد رضا شجاعي 
با بيان اينكه به منظور توس��عه شهري بايد از تامين 
مالي به روش سنتي فاصله گرفت و از ابزارهاي نوين 
بهره مند شد، گفت: بازار سرمايه به واسطه فراهم سازي 
بسترهاي مناسب جمعي چون صندوق هاي املاك 
مستغلات و انتشار اوراق س��لف مسكن مي تواند در 
حوزه تامين مالي در مقايسه با بانك ها عملكرد قابل 
توجه ت��ري را در معرض نمايش بگ��ذارد. وي افزود: 
ش��هرداري ها به واس��طه تامين مالي از طريق بازار 
سرمايه مي توانند شاهد مش��اركت پررنگ  مردم در 

راستاي تكميل پروژه هاي عمراني باشند.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| روز ش��نبه نهم دي ماه ۱۴۰۲ س��امانه 
كدال ميزب��ان اطلاعيه ه��اي متعددي ب��ود كه به 
تشريح مهم ترين آنها مي پردازيم. شركت پتروشيمي 
خليج فارس در اطلاعيه شفاف سازي خود پيرو اخبار 
منتشر شده در فضاي مجازي مبني بر افزايش سرمايه 
از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها عنوان كرد؛ با 
هدف اصلاح ساختار مالي، موضوع افزايش سرمايه از 
محل مازاد تجديد ارزيابي طبقه سرمايه گذاري هاي 
بلندمدت در حال بررسي كارشناسي بوده و به محض 
تهيه گزارش ه��اي مربوطه، تصوي��ب هيات مديره 
وهمچنين اخذ تأييدات موردنياز، اطلاع رس��اني به 
سهامداران انجام خواهد شد. شركت سرمايه گذاري 
غدير نيز در اطلاعيه اي مشابه عنوان كرد كه پيرو اخبار 
منتشر شده در فضاي مجازي مبني بر افزايش سرمايه 
از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها عنوان كرد؛ با 
هدف اصلاح ساختار مالي، موضوع افزايش سرمايه از 
محل مازاد تجديد ارزيابي طبقه سرمايه گذاري هاي 
بلندمدت در حال بررس��ي كارشناسي بوده و نتيجه 
آن به اطلاع س��هامداران مي رسد. بانك ملت نيز در 
اطلاعيه اي در خصوص دعوت به مجمع عمومي عادي 
به طور فوق العاده رأس ساعت ۰8:۳۰ روز پنجشنبه 
مورخ 7 دي ۱۴۰۲ خبر داد كه مجمع عمومي عادي 

به طور فوق العاده در تاريخ مذكور برگزار نمي گردد.
ش��ركت صنايع مس افق كرمان در اطلاعيه افش��ا 
اطلاعات گروه الف خود از قرارداد خريد قراضه مسي 
از شركت صنايع مس افق كرمان خريد ۱۵ هزار تن 
)۱۵۰۰۰ تن با تلرانس بيس��ت درصد( قراضه مس 
از فروش��نده در مدت قرارداد كه ب��ه تدريج تحويل 
مجتمع هاي تحت پوشش خريدار در منطقه كرمان 

مي گردد پده برداري كرد. 
شركت كشت و صنعت پياذر در اطلاعيه شفاف سازي 
خود پيرو شايعه منتشر شده در فضاي مجازي مبني 
بر پلمب خط توليد اصلي شركت عنوان كرد، اين امر 
ش��ايعه اي بيش نبوده و صرفا جهت تشويش اذهان 
عمومي و جلوگيري از رشد و افزايش توليد اين شركت 
مي باشد، مقدار و مبلغ توليد و فروش اين شركت در 
سال مالي جاري نس��بت به دوره هاي مشابه در سال 
قبل روند صعودي داشته و منظور از پلمب خط توليد 
شركت به اين شرح مي باشد كه خط شستشو سيب 
زميني در هفته گذشته از طرف بازرسي اداره محترم 
بهداشت مورد بررس��ي قرار گرفت و تذكراتي جهت 
بازسازي و اورهال دس��تگاه مربوطه ارايه گرديد كه 
پيگيري هاي لازم ازطرف ش��ركت انج��ام و مرتفع 
گرديد. شركت لوله و ماشين سازي ايران در اطلاعيه 
شفاف سازي خود از ايجاد محدوديت هاي گازي براي 

اين شركت پرده برداري كرد.

»تعادل«گزارشميدهد

فشاربهبورسافزايشپيداميكند؟

كدال ميزبان صورت مالي هاي جديد
هر روز شاهد انتشار صورت مالي هاي جديد در سامانه 
كدال هس��تيم كه اين صورت مالي ها نش��ان دهنده 
وضعيت ش��ركت هاي بورسي اس��ت. در اين گزارش 
صورت مالي دو شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير 
و لبنيات پاستوريزه پاك مورد بررسي قرار گرفته است.

سهام شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير در بازار 
دوم بورس تهران با نماد كوير شناخته مي شود. ارزش 
بازاري سهام شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير در 
حال حاضر ۱۲ هزار و 6۴۰ ميليارد تومان است. يك 
شخص حقيقي به تنهايي بيش از ۴7 درصد از سهام 
شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير را تحت تملك 
دارد. در هشت ماهه امسال بيش از 6۰ درصد فروش 
ش��ركت توليدي فولاد س��پيد فراب كوير به صورت 
داخلي بوده و اين مجموعه امسال در بازارهاي صادراتي 
عرضه اي كمتر از ۴۰ درصد داشته است. اين شركت 
در هشت ماهه امسال بيش از 9.7 هزار ميليارد تومان 
مي گيرد شاخه و كلاف در بازارهاي داخلي و خارجي 
عرضه كرده است. شركت توليدي فولاد سپيد فراب 
كوير در سال جاري رشد فروش قابل توجهي را پشت 
سر گذاشته است. شركت توليدي فولاد سپيد فراب 
كوير در سال ۱۴۰۰ با ۱۲ هزار و ۲9۵ ميليارد تومان 
فروش، به طور متوسط ماهانه هزار و ۲۵ ميليارد تومان 
درآمدزايي كرده اس��ت. كوير در سال ۱۴۰۱ بيش از 
يك درصد كاهش درآمدزايي داش��ت و با ۱۲ هزار و 
۱۴۵ ميليارد تومان فروش به متوسط ماهانه هزار و ۱۲ 
ميليارد توماني دست پيدا كرد. بيشترين ميزان فروش 
ماهانه شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير در سال 
۱۴۰۰ به بهمن ماه با هزار و ۳۳6 ميليارد تومان درآمد 
عملياتي تعلق گرفت و در س��ال ۱۴۰۱ با هزار و ۳9۲ 
ميليارد تومان به اسفند ماه تعلق داشت و شهريور ماه 
۱۴۰۱ با 8۴ درصد بيشترين ميزان افزايش فروش به 
نسبت ماه مشابه در سال قبل را به خود اختصاص داد.

ركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير در هشت ماهه 
طي شده از س��ال جاري نش��ان داده كه عملكردي 
بهتر به نسبت هشت ماهه ابتدايي سال قبل در زمينه 
درآمدزايي داشته است. اين شركت تا انتهاي آبان ماه 
امسال 9 هزار و 767 ميليارد تومان فروش داشته كه به 
نسبت فروش 7 هزار و 8۳۰ ميليارد توماني هشت ماهه 
ابتدايي سال ۱۴۰۱ رشد ۲۵ درصدي و به زبان ديگر، 
افزايش هزار و 9۳7 ميليارد توماني داشته است. در اين 
هشت ماهه، بيشترين ميزان فروش به خرداد ماه با هزار 

و ۵۰6 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش 
فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به 
ارديبهش��ت ماه با 89 درصد رشد تعلق گرفته است. 
شركت توليدي فولاد سپيد فراب كوير در سال هاي 
قبل با حاش��يه س��ود ناخالص فصلي ۱۵ درصدي و 
حاشيه سود خالص ۱۳ درصدي سود آوري مي كرد. 
كوير در تابستان و بهار امسال شاهد ضعف حاشيه سود 
خالص خود به نسبت سال گذشته بود. شركت توليدي 
فولاد سپيد فراب كوير با ثبت حاشيه سود خالص ۴ 
درصدي در تابس��تان نشان داد كه 9 درصد به نسبت 
متوسط اين معيار در فصل هاي دو سال گذشته افت 
داشته و نس��بت به حاشيه سود خالص تابستان سال 
قبل با كاهش ۳ درصدي مواجه است. كويردر تابستان 
امسال سود خالص ۱۳۲ ميليارد توماني به ثبت رساند 
كه ۴6 درصد كمتر از تابستان سال قبل بود. سود آوري 
فصل بهار كوير نيز قابل توجه بوده اس��ت. ش��ركت 
توليدي فولاد سپيد فراب كوير در بهار امسال با 6۲6 
ميليارد تومان سود خالص فصلي ۱۵۵ درصد بهتر از 

بهار سال قبل سود خالص به ثبت رساند.

   تحليل بنيادي سهام غپاك
سهام ش��ركت لبنيات پاس��توريزه پاك در بازار دوم 
بورس تهران با نماد غپاك ش��ناخته مي شود. ارزش 
بازاري سهام شركت لبنيات پاستوريزه پاك در حال 

حاضر ۲ هزار و ۳۵۴ ميليارد تومان است. شركت مادر 
تخصصي گس��ترش صنايع غذايي س��ينا به تنهايي 
بيش از ۵۱ درصد از سهام شركت لبنيات پاستوريزه 
پاك را تحت تملك دارد. شركت سرمايه گذاري ملي 
ايران و بنياد مس��تضعفان انقلاب اس��لامي از ديگر 
سهامداران عمده سهام غپاك هستند. شركت لبنيات 
پاستوريزه پاك فروش صادراتي ندارد. اين مجموعه در 
هشت ماهه طي شده از سال جاري بيشترين ميزان 
فروش محصولات خود را در انواع شير با بيش از 8۲۴ 
ميليارد تومان فروش به ثبت رسانده است. غپاك در 
محصولات كره بسته بندي شده و انواع خامه خود نيز 
فروش بالاتري به نسبت ساير محصولات خود داشته 
است. سبد محصولات شركت لبنيات پاستوريزه پاك 
در بين ش��ركت هاي هم گروه خود متنوع به ش��مار 
مي رود اما برخي از شركت هاي اين صنعت محصولات 
لبني خود را به كشور هاي همسايه نيز صادر مي كنند.  
شركت لبنيات پاس��توريزه پاك در سال جاري رشد 
فروش قابل توجهي را پشت سر گذاشته است. شركت 
لبنيات پاستوريزه پاك در سال ۱۴۰۰ با ۲ هزار و ۲8۵ 
ميليارد تومان فروش، به طور متوس��ط ماهانه ۱9۰ 
ميليارد تومان درآمدزايي كرده است. غپاك در سال 
۱۴۰۱ بيش از ۵6 درصد افزايش درآمدزايي داشت و 
با ۳ هزار و ۵8۱ ميليارد تومان فروش به متوسط ماهانه 

۲98 ميليارد توماني دست پيدا كرد.

بيش��ترين مي��زان ف��روش ماهانه ش��ركت لبنيات 
پاس��توريزه پاك در س��ال ۱۴۰۰ به دي ماه با ۲۱9 
ميليارد تومان درآمد عملياتي تعلق گرفت و در سال 
۱۴۰۱ با ۴۴۴ ميليارد تومان به اسفند ماه تعلق داشت 
و اس��فند ماه ۱۴۰۱ با ۱۲8 درصد بيش��ترين ميزان 
افزايش فروش به نس��بت ماه مشابه در سال قبل را به 

خود اختصاص داد.
شركت لبنيات پاس��توريزه پاك در هشت ماهه طي 
شده از س��ال جاري نش��ان داده كه عملكردي بهتر 
به نسبت هش��ت ماهه ابتدايي س��ال قبل در زمينه 
درآمدزايي داشته است. اين شركت تا انتهاي آبان ماه 
امسال ۳ هزار و ۵6۳ ميليارد تومان فروش داشته كه 
به نسبت فروش ۲ هزار و ۱۳6 ميليارد توماني هشت 
ماهه ابتدايي سال ۱۴۰۱ رشد 67 درصدي و به زبان 
ديگر، افزايش هزار و ۴۲7 ميليارد توماني داشته است. 
در اين هشت ماهه، بيشترين ميزان فروش به مرداد ماه 
با ۵۵۱ ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش 
فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به 
ارديبهشت ماه با ۱8۰ درصد رشد تعلق گرفته است. 
فروش مرداد ماه غپاك ركورد فروش ماهانه ش��ركت 

لبنيات پاستوريزه پاك را جابه جا كرد.
شركت لبنيات پاس��توريزه پاك در تابستان امسال 
سود خالص ۵۵ ميليارد توماني به ثبت رساند كه ۱8 
درصد بيشتر از تابستان سال قبل بود. سود آوري فصل 
بهار غباك نيز قابل توجه بوده اس��ت. شركت لبنيات 
پاستوريزه پاك در بهار امسال با ۱ ميليارد تومان سود 
خالص فصلي 9۳ درصد كمتر از بهار س��ال قبل سود 

خالص به ثبت رساند.
با اين اوصاف شركت لبنيات پاستوريزه پاك در شش 
ماهه سال جاري با وجود رشد 9۰ درصدي درآمدزايي 
كه به ۲ هزار و 8۴8 ميليارد تومان رسيد؛ در حالي كه 
شش ماهه سال گذش��ته فروش هزار و ۴96 ميليارد 
توماني داشته، ۱۰ درصد كمتر از شش ماهه سال قبل 

سود خالص ساخته است.
شركت لبنيات پاس��توريزه پاك در شش ماهه سال 
قبل 6۲ ميليارد تومان سود خالص ساخته بود كه در 
شش ماهه امسال به ۵6 ميليارد تومان نزول كرده است. 
محصولات شركت هاي لبني با توجه به مصرف داخلي 
بالا و س��هم بالايي كه در سبد مصرفي خانوار ها دارند 
با محدوديت هاي قيمت فروش همراه بوده و حاشيه 

سود بالايي ندارند.
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مصايب كاهش تراز
آب درياي خزر براي بنادر

سرپرست اداره كل مهندسي سواحل و بنادر با اعلام 
تسريع بيش از پيش روند كاهش تراز آب درياي خزر، 

از آغاز مطالعات جامع در اين زمينه خبر داد.
مهدي نيكوكار با اعلام تس��ريع بي��ش از پيش روند 
كاهش ت��راز آب درياي خ��زر در س��ال هاي اخير و 
تأثيرگذار بودن اين پديده بر عملكرد بنادر، شهرها، 
روستاهاي ساحلي و ابنيه هاي مهم دريايي و ساحلي 
شمال كش��ور، از آغاز مطالعات جامع در اين زمينه 
بر اس��اس رصد داده هاي ثبت ش��ده از ايستگاه هاي 
ترازس��نجي و داده هاي ماهواره اي نوسانات تراز آب 
درياي خزر خب��ر داد. به گزارش مه��ر، وي افزايش 
هزينه هاي بندري ناشي از تداوم لايروبي براي حفظ 
عمق ايمن ناوب��ري، كاهش تاب آوري اس��كله هاي 
بنادر تجاري و نيز تداوم كاهش حمل و نقل دريايي را 
مهم ترين تأثيرات كاهش تراز آب درياي خزر عنوان 
كرد. سرپرست اداره كل مهندسي سواحل و بنادر با 
بيان اينكه در صورت ادام��ه اين روند، عملكرد بنادر 
تجاري ايران در خزر با مشكل بنيادي مواجه خواهد 
شد، اظهار كرد: با توجه به تسريع روند كاهش تراز خزر 
در چند س��ال اخير، مطالعه جامع درباره پيش بيني 
بلندمدت و كوتاه مدت تراز آب درياي خزر و پيشگيري 
از اثرات كاهش ت��راز بر عملكرد بنادر و س��ازه هاي 
ساحلي حاشيه درياي خزر از آذر ماه سال جاري آغاز 
شده است. وي افزود: در اين پروژه مطالعاتي، با تدوين 
برنامه هاي چند س��اله، اثرات كاهش تراز آب درياي 
خزر در احج��ام عمليات لايروب��ي كانال و حوضچه 
بنادر، ايجاد مس��ير ناوبري ايم��ن و مطلوب، برنامه 
عملياتي درباره تقويت و تعميرات اسكله ها و اجراي 
طرح هاي توسعه اي و ساخت اسكله هاي جديد مورد 
بررسي قرار مي گيرد. نيكوكار گفت: اهداف نهايي در 
اين مطالعات، مشتمل بر تحليل و بررسي داده ها و 
به روزرساني مدل هاي پيش بيني، ارايه سناريوهاي 
محتمل آينده و تدوين برنامه به منظور پيشگيري 
از عوارض كاهش تراز در بنادر و س��ازه هاي ساحلي 
و بررس��ي تغييرات هيدروديناميك و رسوب بنادر 
ش��مالي، تغييرات لازم در تأسيس��ات و منصوبات 
اسكله ها و تجهيزات تخليه و بارگيري و نيز ارايه طرح 
توسعه و جانمايي ساخت اسكله هاي جديد بنادر و 

برنامه تأمين ناوگان لايروبي است.

برقراري روزانه ۲ پرواز
براي حجاج توسط »هما«

مديرعام��ل هواپيماي��ي جمهوري اس��لامي ايران 
)هما( از واگذاري 7 ايس��تگاه پروازي به اين مجموعه 
براي جابه جاي��ي زائران حج خب��ر داد و گفت: طبق 
درخواست سازمان حج و زيارت، روزانه ۲ پرواز توسط 
هما به س��رزمين وحي انجام مي ش��ود. ب��ه گزارش 
ايرنا، ش��مس الدين فرزادي پور با اشاره به برنامه هاي 
هواپيمايي جمهوري اس��لامي اي��ران براي عمليات 
پروازهاي حج عمره امسال اظهار كرد: طبق برنامه و 
تكاليفي كه سازمان حج و زيارت بر عهده هواپيمايي 
جمهوري اسلامي قرار داده است، وظايف خود را انجام 
مي دهيم كه بر اين اساس حدود 7 ايستگاه پروازي به 
هما واگذار شده است. وي با اعلام آمادگي كامل براي 
انجام سفرهاي حج و جابه جايي مسافران به سرزمين 
وحي، گفت: علاوه بر انجام مذاكرات و برگزاري جلسات 
با سازمان ها و مراجع ذي ربط، درباره انجام سفرهاي 
حج با عربس��تان نيز هماهنگي هاي لازم انجام شده  
است. مديرعامل هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران 
)هما( تعداد ناوگان مورد نياز ب��راي ارايه خدمات به 
زائ��ران را منوط به اعلام نظر س��ازمان ح��ج و زيارت 
برشمرد و افزود: اين سازمان در مذاكرات با هواپيمايي 
جمهوري اس��لامي ايران درخواس��ت انجام روزانه ۲ 
پرواز را داش��ته است، اما امكان تغيير و افزايش تعداد 
پروازهاي ويژه س��فرهاي حج نيز وجود دارد. برپايه 
اين گزارش، عمليات حج عمره از ۱۳ دي همزمان با 
سالروز ولادت حضرت زهرا )س( آغاز مي شود و تا ۲۸ 
اسفند ماه ادامه مي يابد. فرودگاه هاي مشهد، شيراز، 
اصفهان، تبريز، ساري، يزد، بندرعباس، اهواز، كرمان 
و زاهدان و فرودگاه بين المللي امام خميني )ره( پس 
از ۹ س��ال وقفه، امسال در خدمت مسافران سرزمين 
وحي خواهند بود. همچنين ۶۲ هزار زائر در عمليات 
حج عمره امسال به سرزمين وحي با اعزام چهار پرواز 
روزانه با ظرفيت يك هزار تا يك هزار و ۱۰۰ نفر مشرف 
مي شوند. در اين حال، رضا نخجواني، مديرعامل شركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران نيز از اعزام زائران ايراني 
حج عم��ره از طريق ۱۰ فرودگاه كش��ور به خانه خدا 
خبر داد و گف��ت: همه فرودگاه هاي عامل در عمليات 
حج عمره در حالت آماده باش قرار دارند. نخجواني در 
نشست هم انديشي مديران كل فرودگاه هاي عامل حج 
عمره افزود: فرودگاه هاي مشهد، شيراز، اصفهان، تبريز، 
ساري، يزد، بندرعباس، اهواز، كرمان و زاهدان و فرودگاه 
بين المللي امام خميني )ره( پس از ۹ سال وقفه در اعزام 
زائران حج عمره، امسال در خدمت مسافران سرزمين 
وحي خواهند بود. معاون وزير راه و شهرسازي با بيان 
اينكه عمليات حج عمره از ۱۳دي همزمان با سالروز 
ولادت حضرت زهرا )س( آغاز مي شود و تا ۲۸ اسفند 
ماه ادامه خواهد داشت، گفت: در انجام اين عمليات با 
جديت كامل به دنبال جلب رضايت پروردگار در جهت 
خدمت به زائران بيت الله الحرام هس��تيم. مديرعامل 
شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران با بيان اينكه 
اهميت عمليات حج عمره كمتر از حج تمتع نيست، 
اف��زود: همه مديران فرودگاه ه��اي عامل براي تامين 
امنيت و بازرس��ي هرچه بهت��ر در فرودگاه ها به مانند 
هميشه با نيروهاي نظامي و انتظامي همكاري كنند. 
نخجواني تصريح كرد: با توجه به شرايط نامساعد جوي 
در فصل زمستان و احتمال تاخير و لغو برخي پروازها، 
بايد اطلاع رساني هوشمندانه توسط بخش هاي مرتبط 
از جمله شركت هاي هواپيمايي داشته باشيم تا شاهد 

ازدحام جمعيت در سالن هاي فرودگاهي نباشيم.

اخطار به پيش خريداران مسكن 
در استان تهران

مديركل راه و شهرس��ازي استان تهران گفت: از 
شهروندان درخواست مي ش��ود با توجه به آمار 
بالاي كلاهبرداري ه��ا در موضوعات پيش خريد 
ساختمان نس��بت به ثبت معامله در دفاتر اسناد 

رسمي و اخذ كد رهگيري اقدام كنند.
به گزارش ايسنا، حسين جنتي اظهار كرد: قانون 
پيش فروش س��اختمان مصوب س��ال ۱۳۸۹ از 
جمله قوانيني اس��ت ك��ه به دليل ع��دم اطلاع 

شهروندان مغفول مانده است.
وي اف��زود: مهم تري��ن موض��وع در خص��وص 
پيش فروش س��اختمان ثبت معامل��ه در دفاتر 
اس��ناد رس��مي و اخذ كد رهگيري بوده و دفاتر 
معاملات ملكي و بنگاهي، مجاز به انجام قرارداد 
پيش فروش س��اختمان نيستند، لذا شهروندان 
مي بايس��ت به دور از هيجان زدگ��ي و عجله و با 
دقت بيش��تري عمل كرده و به دفاتر ثبت اسناد 

مراجعه كنند.
جنت��ي با بيان اينكه در س��ه ماهه پاياني س��ال 
معمولا آمار پيش خريد مسكن افزايش مي يابد 
گفت: طمع براي كس��ب مال و خريد مس��كن با 
س��ود قابل توجه از جمله عواملي است كه مسير 

كلاهبرداران را براي شيادي فراهم مي كند. 
مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان تهران تاكيد 
كرد: ش��هروندان در تنظيم س��ند پيش فروش 
ساختمان در دفاتر اسناد رس��مي بايد به موارد 
ديگري از جمله سند مالكيت عرصه، شناسنامه 
فني س��اختمان، بيمه نامه، استعلام دارايي و ... 

نيز توجه كنند.
به گفته جنتي، علاوه بر موارد ذكر شده، هر گونه 
تبليغات پيش فروش س��اختمان ني��از به تاييد 
ادارات كل راه و شهرس��ازي و فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي اس��تان هم به جهت نشر در مطبوعات، 
هم براي اكران روي بيلبوردهاي ش��هري و هم 
تبليغات در فضاي مجازي دارد كه متاسفانه اين 
موضوع مورد توجه قرار نگرفته و شهروندان نيز 
بدون توجه به عواقب پيش فروش در بنگاه هاي 
املاك قرارداد پيش فروش تنظيم مي كنند كه 
منجر به چن��د هزار كلاهب��رداري و ثبت موارد 
متعدد در محاكم قضايي استان تهران شده است.

ساخت ۶ ايستگاه جديد
سنجش كيفيت هوا در تهران

مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران 
از ايجاد شش ايس��تگاه جديد سنجش كيفيت 
هوا در تهران خبر داد و نس��بت به محدود شدن 
دسترسي به آرش��يو داده هاي كيفيت هوا اظهار 
كرد: دسترسي به آرشيو داده و اطلاعات محدود 
نش��ده و تنها قابلي��ت ثبت نام در س��ايت براي 
ارتباط مس��تقيم با بهره برداران از اين اطلاعات 

ايجاد شده است.
به گزارش ايس��نا، تهران از جمله كلانشهرهايي 
است كه در نيمه دوم س��ال با آلودگي هوا دست 
و پنجه نرم مي كند به گونه اي كه آذرماه امس��ال 
ش��هروندان تهراني يك روز هواي پاك، هش��ت 
روز هواي قابل قبول، ۱7 روز هواي ناسالم براي 
گروه ه��اي حس��اس و چهار روز ناس��الم تنفس 
كردند. ب��راي ثبت اين داده ها و گزارش وضعيت 
كيفيت ه��واي ته��ران در بخش ه��اي مختلف 
اين اس��تان ايستگاه هاي س��نجش كيفيت هوا 
جاي گذاري ش��ده اس��ت كه مديرعامل شركت 
كنترل كيفيت هواي تهران از افزايش ۶ ايستگاه 
سنجش كيفيت هواي جديد خبر داد و به گفته 
وي ۳ ايستگاه در راس��تاي نوسازي و ۳ ايستگاه 
در راس��تاي توس��عه جاي گذاري خواهند شد. 
س��يدمحمدمهدي ميرزايي قمي در گفت وگو با 
ايسنا درباره احداث و جاي گذاري ايستگاه هاي 
سنجش كيفيت هواي تهران اظهار كرد: بر اساس 
برنامه توس��عه چهارم ش��هرداري تهران، شش 
ايستگاه س��نجش كيفيت هواي جديد ساخته 
شده اس��ت كه به تمام آنالايزرها مجهز هستند 
و آلاينده ه��اي معيار در ش��هر ته��ران از جمله 
آلاينده ه��اي گازي و ذرات معلق را اندازه گيري 
مي كنند و پس از راه اندازي، اطلاعات آنها نيز در 
محاسبه شاخص اندازه گيري كيفيت هوا لحاظ 
مي ش��وند. وي افزود: مكان يابي ايستگاه جديد 
نيز انجام شده است. از اين شش ايستگاه جديد، 
سه ايس��تگاه در مكان هاي جديد و ايستگاه هاي 
ديگر ني��ز در نق��اط قبلي به منظور نوس��ازي و 
به روزرساني ايستگاه هاي قديمي مستقر خواهند 
شد چراكه برخي از ايستگاه هاي شهر تهران كه 
در سنوات گذشته احداث شدند، نياز به نوسازي 

و به روزرساني دارند.

هشدار پيرهادي درباره »آب« و »هوا«ي پايتخت 

رييس كميسيون محيط زيست شوراي شهر: ميزان استفاده از آب هاي زيرزميني تهران 2 برابر شده است

آلودگي  هوا جان 33 هزار ايراني را گرفت

تنش ها كرايه حمل بار را تا ۵۰ درصد گران كرد

اثرپذيري صادرات صنعت پتروشيمي ايران از جنگ درياي سرخ
آنگونه كه مسعود دانشمند، عضو هيات مديره كانون 
موسس��ات حمل ونقل ايران گفته، در اثر تنش در 
درياي س��رخ حدود ۳۰ درصد هزينه و كرايه حمل 
دريايي افزايش پيدا كرده كه درباره حمل كالاهاي 
ويژه به 5۰ درصد مي رس��د. اين مساله حمل و نقل 
بار از طريق خليج فارس و طبعا روي صادرات مواد 

پتروشيمي ايران به اروپا اثرگذاشته است.
مس��عود دانش��مند در گفت وگو ب��ا ايلن��ا درباره 
اثرگ��ذاري تنش هاي اخير در درياي س��رخ كه در 
پاس��خ به حمله رژيم صهيونيس��تي به غزه صورت 
مي گي��رد، اظهار كرد: با توجه به مش��كلاتي كه در 
درياي سرخ به وجود آمده حدود ۳۰ درصد هزينه 
و كرايه حمل دريايي افزايش پيدا كرده كه اين رقم 
در حوزه از چين به حوزه خليج فارس و اروپا بيشتر 
اس��ت و درباره حمل كالاهاي وي��ژه به 5۰ درصد 
مي رسد.  وي ادامه داد: تعداد كشتي ها ثابت بوده و 
در شرايطي كه زمان سفر كشتي طولاني مي شود، 

بار متراكم خواهد شد و كشتي كه قرار بود در مدت 
زمان دو ماه در رفت و برگش��ت از بندر شانگهاي به 
اروپ��ا بار حمل كند الان اين م��دت زمان براي اين 
كش��تي براي حمل همين كالا در اين مسير به سه 
ماه رسيده   است و يك ماه بار در اين كشتي مي ماند. 
عضو هيات مديره كانون موسسات حمل ونقل ايران 
افزود: در اين ش��رايط اين كش��تي بايد دماغه اميد 
نيك را طي كند كه مس��افت آن طولاني تر خواهد 
ش��د و قاعدتا سوخت بيشتري مصرف مي كند و در 
اين مدت دستمزد بيشتري بايد به پرسنل بپردازد. 
هزينه اجاره كشتي در اين مدت زمان هم اين مبالغ 
اضافه مي ش��ود و در نتيجه كرايه حمل بار افزايش 

پيدا مي كند.
دانش��مند درباره مس��ير جايگزين درياي سرخ كه 
بتوان از آن مس��ير افزاي��ش هزينه هاي حمل بار را 
كنترل ك��رد، گفت: هيچ مس��ير جايگزيني وجود 
ندارد، در درياي س��رخ كانال س��وئز ب��ه مديترانه 

منتهي مي ش��ود و اگر تردد از درياي س��رخ نباشد 
و نتوانيم از كانال س��وئز عبور كنيم كه به مديترانه 
برسيم، كشتي ها ناچار مي ش��وند كه آفريقا را دور 
بزنن��د و هيچ راه حل ديگري وجود ندارد، جز اينكه 
كش��تي ها آفريقا را دور بزنن��د و از جبل الطارق به 

مديترانه برسند.
وي خاطرنش��ان كرد: دو سال گذشته هم كه كانال 
س��وئز به دليل انحراف يك كش��تي مسدود شده 
بود باز هم از دماغه اميد نيك اس��تقبال نش��د و از 
آنجايي كه كانال سوئز سريعا باز شد و مشكل فني 
بود آث��ار آن را كمتر در بازارها ديديم اما آثار جنگ 
حال حاضر در درياي س��رخ به اين سادگي ها قابل 
پيش بيني نيس��ت و نمي دانيم اين تنش چه زماني 

به پايان مي رسد.
عضو هيات مديره كانون موسسات حمل ونقل ايران 
ادامه داد: از آنجايي كه صاحبان بار، كالاي به فروش 
رس��يده را به خريدار برسانند، اين افزايش هزينه را 

به خريدار تحميل مي كنن��د و در نهايت ترددها از 
مس��ير دماغه اميد نيك انجام مي ش��ود. دانشمند 
درب��اره اثرگذاري اي��ن اتفاق بر اي��ران اظهار كرد: 
كالاهاي صادراتي مانند محصولات پتروشيمي كه 
سهم حدود ۲۰ ميليارد دلاري در صادرات ايران را 
دارد و عمدتا مس��ير آنها اروپا است، از اين موضوع 
اثرپذير هستند و البته كالاهايي كه از چين به ايران 
مي رس��ند كمتر اثر مي پذيرند اما آثار غير مستقيم 
اين اس��ت كه به دليل طول مسافت تردد كشتي ها 
زياد شده و تعداد كش��تي هاي موجود براي حمل 
بار كاهش يافته است. بنابراين كرايه حمل كالا در 

حوزه خليج فارس هم از اين موضوع اثر مي پذيرد.
وي تاكيد كرد: با تغيير مسير كشتي ها مدت حمل 
ب��ار در برخي از موارد از ۱5 روز به ۳۰ روز رس��يده  
و شركت هاي كش��تيراني هم از اين افزايش كرايه 
حمل سود نمي كنند چراكه هزينه هاي كشتيراني 

هم افزايش پيدا كرده  است. 

راه  اندازي ۴ ايستگاه شارژ خودروي برقي در غرب تهران
معاون حمل و نق��ل ترافيك منطقه ۲ ش��هر تهران از 
راه اندازي ۴ ايستگاه شارژ سريع و كند خودروهاي برقي 
در بوستان نهج البلاغه خبر داد. به گزارش تسنيم، اوايل 
شهريور ماه ۱5 ايستگاه شارژ خودرو هاي برقي در تهران 
به بهره برداري رسيد و قرار اس��ت تا پايان سال آينده، 
5۰۰۰ دستگاه شارژر در نقاط مختلف شهر تهران نصب 
شود. در راستاي توس��عه تدريجي ايستگاه هاي شارژ 
خودروهاي برقي، بوستان نهج البلاغه واقع در منطقه 
۲ ش��هر تهران نيز به جايگاه ش��ارژ خودروهاي برقي 
تجهيز شد. محمدحسين كريمي، معاون حمل و نقل 
ترافيك منطقه ۲ از فراهم شدن نخستين جايگاه شارژ 
خودروهاي برقي در بوستان نهج البلاغه با هدف توسعه 
حمل و نقل برقي و مقابله با آلودگي زيست محيطي خبر 
داد و گفت: اين ايستگاه اولين جايگاه شارژ خودروهاي 
برقي در منطقه ۲ است كه با هدف توسعه حمل و نقل 

برق��ي و مقابله با آلودگي زيس��ت محيطي احداث و به 
مرحله بهره برداري رس��يده است. وي با اشاره به وجود 
مشكلات زيست محيطي ش��هر تهران برقي سازي در 
حمل و نقل را از جمله راهكارهاي كاهش اثرات مصرف 
سوخت هاي فس��يلي عنوان كرد و گفت: برقي سازي 
نيازمند زيرساخت هاي مناسب است تا امكان استفاده 
از خودروهاي برقي فراهم شود. كريمي اضافه كرد: اين 
ايس��تگاه داراي يك جايگاه شارژ سريع ۱۲۰ كيلو وات 
و چهار جايگاه ش��ارژ كند تا ۸ كيلو وات است كه امكان 
شارژ براي تمامي خودروهاي استاندارد را فراهم كرده 
اس��ت. وي افزود: در جانمايي محل جايگاه شارژ، رنگ 
آميزي بس��تر با در نظر گرفتن زيبايي محيطي، نصب 
استاپر، تأمين روش��نايي محل در طول شبانه روز و نيز 
نصب اس��توانه هاي ترافيكي جهت جدا سازي جايگاه 

شارژ خودروها مورد توجه قرار گرفته است.

گروه راه و شهرسازي|
در پي بارش هاي بسيار اندك برف و باران در تهران 
و نگراني درباره پيامدهاي اين مس��اله در تابستان 
پيش رو، رييس كميسيون محيط زيست، سلامت 
و خدمات شهري شوراي ش��هر تهران خبر داد كه 
ميزان اس��تفاده ش��ركت آبفا از آب هاي زيرزميني 
تهران نس��بت به س��ال ۱۳۹۰ تقريبا دو برابر شده 
است. او همچنين با اشاره به آلودگي هوا كه بخش 
قابل توجهي از آن ناشي از سوخت هاي بي كيفيت 
ارزيابي ش��ده اس��ت، گفت: اجراي استانداردهاي 
س��وخت را نمي توان به س��ال ۱۴۰7 موكول كرد، 
اما وزارت نف��ت نامه اي تنظيم و اعلام كرده كه اين 

استانداردسازي تا سال ۱۴۰7 به تأخير بيفتد.
او همچني��ن با بيان اينكه بي��ش از ۲7 هزار نفر در 
كشور و ۶ هزار و ۳۹۸ نفر در تهران در طول يك سال 
به دليل آلودگي هوا جان خود را از دس��ت داده اند، 
اظهار كرد: اگ��ر به همين منوال پيش برويم، تعداد 
جان باختگان به دليل آلودگي هوا از شهداي هشت 

سال دفاع مقدس پيشي خواهد گرفت.
مهدي پيرهادي، رييس كميسيون محيط زيست، 
سلامت و خدمات شهري شوراي شهر تهران ديروز 
در دويست و چهارمين جلسه دوره ششم اين شورا با 
بيان اينكه در سال ۱۳۹۰، شركت آبفا از ۲۸ درصد 
از آب هاي زيرزميني اس��تفاده مي ك��رد، گفت: در 
سال ۱۴۰۱ و امسال اين ميزان به بيش از 5۰ درصد 

افزايش يافته است و تقريبا دو برابر شده است. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه وضعيت آب در تهران به هيچ 
عنوان مطلوب نيس��ت، عنوان كرد: مجموعه هاي 
دولتي بايد بيشتر از مردم صرفه جويي در مصرف آب 
را رعايت كنند. البته شهروندان نيز بايد صرفه جويي 
كنند تا از بحران ناش��ي از كمب��ود بارندگي خارج 

شويم.

    علت افزايش فرونشست هاي زمين
رييس كميسيون محيط زيست شوراي شهر تهران 
با بيان اينكه بايد به سمت كاشت گونه هاي كم آب بر 
برويم، تصريح كرد: متأسفانه در استفاده از وسايل 
كاهنده مصرف آب توجه كافي صورت نگرفته است؛ 
از س��ويي ديگر، اس��تفاده بيش از حد از منابع آب 
زيرزميني منجر به افزايش فرونشست ها شده است.

   كشته هاي هوا
بيشتر از شهداي جنگ تحميلي

عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه به ما مي گويند 
چرا ب��ه اين ان��دازه در مورد آلودگ��ي هوا صحبت 
مي كنيم و بايد س��كوت كنيم، اظهار كرد: بيش از 
۲7 هزار نفر در كشور و ۶ هزار و ۳۹۸ نفر در تهران 
در طول يك سال به دليل آلودگي هوا جان خود را از 
دست داده اند. اگر به همين منوال پيش برويم، تعداد 
جان باختگان به دليل آلودگي هوا از شهداي هشت 

سال دفاع مقدس پيشي خواهد گرفت.
پيرهادي در پايان اظهار كرد: اجراي استانداردهاي 

س��وخت را نمي توان به س��ال ۱۴۰7 موكول كرد، 
اما وزارت نف��ت نامه اي تنظيم و اعلام كرده كه اين 
استانداردسازي تا سال ۱۴۰7 به تأخير بيفتد. تا چه 

زماني بايد استانداردسازي با تأخير مواجه شود؟
اعضاي شوراي ش��هر تهران در جلسه ديروز علاوه 
بر موضوع آب و هوا به موضوعات مختلفي از جمله 
عدم پاسخگويي معاون شهردار به تماس هاي عضو 
شورا، واگذاري تعيين نرخ تاكسي هاي اينترنتي به 

مديريت شهري و ... پرداختند.
بر اس��اس اين گزارش، س��يد احمد علوي، رييس 
كميته گردش��گري شوراي ش��هر تهران در جلسه 
ديروز با انتقاد از عدم پاس��خگويي يكي از معاونان 
شهرداري تهران تصريح كرد: هفته گذشته بنده ۴ 
بار با يكي از معاونين شهردار تهران طي ۴ روز پياپي 

تماس گرفتم اما اين معاون پاسخگو نبود.
علوي با بيان اينكه بنده نگران سلامتي وي هستم، 
افزود: اگر كس��ي از حال اين شخص خبر دارد به ما 

اطلاع بدهد!
مهدي چمران رييس ش��وراي ش��هر تهران نيز در 
پاسخ به تذكر مطرح شده از سوي علوي در ارتباط 
با عدم پاس��خگويي يكي از معاونين شهردار تهران 

گفت: شايد اين فرد تغيير كرده است!
پرويز س��روري، نايب رييس شوراي شهر تهران نيز 
دي��روز از موضع وزير كش��ور در قب��ال تعيين نرخ 
تاكس��ي هاي اينترنتي تقدير كرد و افزود: با توجه 
به تذكرات مكرر آقاي چمران رييس ش��وراي شهر 
تهران و آش��فته نرخ كرايه تاكسي س��رانجام وزير 

كشور نيز به اين موضوع اشاره و تاكيد كرد كه تعيين 
نرخ تاكسي هاي اينترنتي به عهده شهرداري هاست 
و اين قيمت گذاري بايد توسط شهرداري انجام شود.

   3  مصوبه ديروز پارلمان شهري پايتخت
بر اساس اين گزارش، در دويست و چهارمين جلسه 
شوراي شهر تهران بررسي يك فوريت طرح »الزام 
ش��هرداري تهران به تهيه ساماندهي نحوه استقرار 
واحده��ا و مراكز ارايه خدمات مرتب��ط با حيوانات 
خانگي« در دس��تور كار اعضا ق��رار گرفت كه پس 
از توضيح��ات مهدي عباس��ي رييس كميس��يون 
شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران با اكثريت 

آرا به تصويب رسيد.
در جلس��ه ديروز همچنين بررس��ي لايحه شهردار 
در ته��ران در خص��وص »مجوز ف��روش، واگذاري 
و انج��ام معامله مل��ك متعلق به ش��هرداري تهران 
)ملك فن��ي و حرف��ه اي( « در دس��تور كار اعضاي 
ش��ورا قرار گرفت ك��ه پس از صحبت ه��اي محمد 
آخوني رييس كميس��يون برنامه و بودجه لطف الله 
فروزنده معاون مالي و اقتصاد ش��هري ش��هرداري 
تهران اين لايحه با اكثريت آرا به تصويب رس��يد. در 
ادامه دويست و چهارمين جلسه شوراي شهر تهران 
بررسي اساسنامه س��ازمان مشاوره فني و مهندسي 
ش��هرداري تهران در دستور كار اعضا قرار گرفت كه 
پس از صحبت هاي اماني و چمران اساسنامه سازمان 
مشاوره فني و مهندسي شهرداري تهران با اكثريت 
آرا به تصويب رس��يد. بر اساس اين گزارش، عليرضا 

نادعلي، سخنگوي ش��وراي اسلامي شهر تهران نيز 
در دويس��ت و چهارمين جلسه شوراي اسلامي شهر 
تهران نيز با بيان اينكه س��ال قبل در ايام بارش برف 
در پايتخت و يخبندان ناشي از بارش ها در پايتخت، 
از مناطق ۱، ۲ و ۳ بازدي��د كرديم، اظهار كرد: ما در 
سايت هاي برف روبي به دفعات تأكيد كرديم كه در 
مورد استفاده از محلول هاي جديد به جاي نمك در 
كنار شن و نمك كه از آسيب ديدگي معابر جلوگيري 
مي كند، تجديد نظر شود؛ لذا شهرداري بايد گزارشات 
لازم را در خصوص اقدامات در اين زمينه ارايه دهد. 
وي افزود: علي رغم تأكيدات ما و ش��هردار تهران در 
سال قبل حتي اس��تفاده از شن و نمك بيشتر بود و 
منجر به لكه گيري آسفالت پس از فصل زمستان شد 
و هزينه هاي زيادي براي ش��هر تهران تحميل كرد. 
وي با اشاره به بازديد چهارش��نبه هاي فرهنگي در 
منطقه ۱۰ تهران و همچنين سرانه پايين فرهنگي و 
ورزشي در مناطق جنوبي يادآور شد: مناطق جنوبي 
تهران از سرانه فرهنگي پاييني برخوردار است براي 
راه اندازي اماكن فرهنگي و ورزشي، بايد زمين هايي را 
تملك كنيم تا كاركردهاي فرهنگي و ورزشي تعريف 
ش��ود؛ لذا بايد در بودجه س��ال آينده راه اندازي اين 
اماكن را پيش بيني كنيم چراكه در غير اين صورت 
اين عدم برخورداري ادامه خواهد يافت و س��رانه اي 
به اين مناطق افزوده نخواهد شد. نادعلي گفت: بايد 
نيازهاي فزاينده مناطق جنوبي تهران تامين شود و 
سرانه فضاهاي فرهنگي، ورزشي و سرانه فضاي سبز 

مناطق نيز تامين شود.

نماینده شرکت مسکن ازاد پرش�کان ارم خراسان آقای رسول بدیعی خیر 
آبادی با ارائه استشهاد محلی گواهی امضاء شده تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی به میزان مالکیت شش�دانگ پلاک 4608 فرعی از 10 اصلی بخش 6 
مشهد را نموده که پلاک فوق الذکر به نام مسکن ازاد پرشکان ارم خراسان 
به میزان شش�دانگ ثبت سیس�تم و س�ند به ش�ماره 070753 با شناسه 
الکترونیکی 139520306008001211 صادر گردید و فاقد بازداشت و رهن می 
باشد. حس�ب اعلام متقاضی صدور سند المثنی در اثر سهل انگاری مفقود 
ش�ده در اجرای  ماده 120 اصلاحی آئین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت 
آگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود اصل سند مالکیت نزد 
خود می باشند ظرف 10 روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض خود را همراه اصل 
سند مالکیت یا سند معامله به اداره ثبت محل ارائه تا مراتب صورت جلسه 
گردد. چنانچ�ه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگ�ردد و یا در صورت 
اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود این اداره مطابق مقررات 

اقدام به صدور سند مالکیت المثنی به نام مالک خواهد نمود. م الف: 2401 
تاریخ انتشار: 1402/10/11

آگهی فقدان سند مالکيت 

حسن ابوترابی  - مدیر حوزه ثبت طرقبه شاندیز

وکیل آقای عبداله انصاری نیا با ارائه استشهاد محلی گواهی امضا شده تقاضای 
صدور س�ند مالکیت المثنی به میزان مالکیت 1000 سهم مش�اع از 130790 
سهم ششدانگ پلاک 4149 فرعی از 1 اصلی بخش 6 مشهد را نموده که پلاک 
فوق الذکر به نام آقای عبداله انصاری نیا به میزان 1000 سهم مشاع از 130790 
سهم ششدانگ ثبت سیستم و سند به ش�ماره 973486 ج / 1400 با شناسه 
الکترونیکی 140120306008012712 صادر گردید و فاقد بازداشت و رهن می 
باشد. حسب اعلام متقاضی صدور سند المثنی در اثر سهل انگاری مفقود شده 
در اجرای ماده 120 اصلاحی آئین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی تا 
چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود اصل سند مالکیت یا سند معامله 
به اداره ثبت محل ارائه تا مراتب صورت جلسه گردد. چنانچه پس از اتمام مدت 
مقرر اعتراض ارائه نگردد و یا در صورت اعتراض اصل س�ند مالکیت یا س�ند 
معامله ارائه نشود این اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سند مالکیت المثنی 

به نام مالک خواهد نمود. 
م الف: 2402 

تاریخ انتشار: 1402/10/11

آگهی فقدان سند مالکيت

حسن ابوترابی - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز
 از طرف محمد ایرانی



حوادث سايبري نظير اينكه طي ماه هاي گذشته نيز در 
كشور رخ داده حكايت از آن دارد كه نظام حكمراني داده، 
حفاظت از كاربران و امنيت سايبري در معناي كلي آن 
در كشور دچار ضعف هاي بي شماري است. اسنپ فود 
با تاييد هك شدن اطلاعاتش اعلام كرد كه اين شركت 
در همكاري با پليس فتا در حال شناسايي و رفع منبع 
آلودگي ناشي از اقدام اين گروه هكري است و مسووليت 
اين اتفاق را مي پذيرد و حتما بررس��ي دقيقي در مورد 

دلايل وقوع آن انجام خواهد داد.
يك گروه هكري با ارايه شواهدي به عنوان نمونه، ادعا 
كرد كه كل داده هاي اسنپ فود، شامل اطلاعات بيش 
از ۲۰ ميليون كاربر و ۸۸۰ ميليون سفارش را به دست 
آورده است. پس از اين موضوع اسنپ فود نسبت به اتفاق 
رخ داده واكنش نشان داد و در بيانيه اي اعلام كرد: »پيرو 
هك و اقدام به فروش مستقيم بخشي از اطلاعات كاربران 
اسنپ فود به اطلاع مي رسانيم كه شركت اسنپ فود در 
قدم اول در همكاري با پليس فتا در حال شناس��ايي و 
رفع منبع آلودگي ناشي از اقدام اين گروه هكري است. 
شركت اس��نپ فود مس��ووليت اين اتفاق را مي پذيرد 
و حتما بررس��ي دقيقي در مورد دلايل وقوع آن انجام 
خواهد داد. اين گروه هكري پيش از مذاكره با اسنپ فود 
اقدام به فروش اطلاعات كرده است و شركت اسنپ فود 
حداكثر تلاش خود را براي جلوگيري از انتشار داده هاي 
كاربران، از طريق مذاكره با اين گروه هكري، خواهد كرد. 
اين شركت همچنين به كاربران خود اعلام كرد نگران 
اطلاعات بانكي شان نباش��ند؛ چراكه اطلاعات كارت 
بانكي آنها ذخيره نمي ش��ود: »كليه اطلاعات پرداخت 
بانكي كاربران، اعم از اطلاع��ات مربوط به كد امنيتي 
كارت )CCV(، رمز عبور و تاريخ انقضا، در امنيت كامل 
ق��رار دارد و اين اطلاعات مطابق مقررات بانك مركزي 
در هيچ يك از پلتفرم ها ذخيره نمي ش��ود.« همچنين 
در برخي خبره��ا به نقل از محمد خل��ج - مديرعامل 
گروه اس��نپ- اعلام ش��ده كه در حال تلاش براي رفع 
مشكل پيش آمده هستيم و با صدور اطلاعيه اي توسط 
اس��نپ فود در اين ارتباط، تمركز خود را براي رفع اين 
مشكل گذاش��ته ايم و بعد از انجام بررسي هاي بيشتر 
مي توانيم اطلاعات دقيق تري درباره هك انجام ش��ده 
منتشر كنيم. هنوز به طور دقيق نمي توان درباره داخلي 
يا خارجي بودن هكرها اظهارنظر كرد و اين موضوع در 
دست بررسي اس��ت. بر اين اساس تاكيد شده كه كليه 
اطلاعات پرداخت بانكي كاربران، اعم از اطلاعات مربوط 
به كد امنيت��ي كارت )CCV(، رمز عبور و تاريخ انقضا، 
در امنيت كامل قرار دارد و اين اطلاعات مطابق مقررات 
بانك مركزي در هيچ يك از پلتفرم ها ذخيره نمي شود 
و قرار شده به زودي و بعد از اطلاعات تكميلي جزييات 
دقيق تري از حادثه روي داده اطلاع رساني شود. با وجود 
اين، هكر ادعا كرده است بيش از ۲۰ ميليون كاربر شامل 
نام كاربري، پسورد، ايميل، نام و نام خانوادگي، شماره 

موبايل، تاريخ تول��د و همچنين اطلاعات بيش از ۸۸۰ 
ميليون سفارش محصول را استخراج كرده اند. هكر به 
ديجياتو اعلام كرد كه هك را به اسنپ فود اطلاع نداده 
و مستقيما اطلاعات را براي فروش گذاشته است. علت؟ 
تجربه مذاكره با تپسي: »پس از ماجراي تپسي تصميم 
گرفتيم با هيچ شركتي در آينده مذاكره نكنيم.« آنطور 
كه بررسي نمونه ها نشان مي دهد، آخرين نمونه اطلاعات 
نشت شده مربوط به تاريخ ۱۰ دسامبر ۲۰۲۳ است. اين 
موضوع احتمالا مي تواند حاكي از آن باشد كه اطلاعات 

حدود ۲۰ روز پيش از اسنپ فود استخراج شده است.

استقرارپليسفتادردفتراسنپفود
پس از انتشار اين خبر بود كه معاون فرهنگي - اجتماعي 
پليس فتا از استقرار تيم فني پليس فتا در دفتر اسنپ فود 
به دليل بررسي هاي فني و تخصصي آنچه كه در راستاي 
افش��اي اطلاعات كارب��ران رخ داده اس��ت، خبر داد. 
سرهنگ رامين پاش��ايي، معاون فرهنگي - اجتماعي 
پليس فتا، ب��ا تأكيد بر اينكه ش��ركت اس��نپ فود در 
س��ال جاري بارها مورد ارزيابي و بررسي هاي فني قرار 
گرفته است، اعلام كرد كه در صورت مشاهده هرگونه 
سهل انگاري مديران، پيگيري هاي قانوني و قضايي به 
مراجع بالا ارجاع خواهد ش��د. پاشايي با توجه به اينكه 
اس��نپ فود هم اكنون درحال ارايه خدمات به كاربران 

اس��ت، تأكيد كرد: »به محض كسب اطلاعات دقيق تر 
و مشخص ش��دن ابعاد جديد از دسترس��ي غيرمجاز و 
افش��اي اطلاعاتي كه رخ داده است، اطلاع رساني هاي 
لازم را ارايه مي دهيم.« با توجه به اينكه در تابستان سال 
جاري، اين گروه هكري موفق به هك تپسي شده بود، 
پليس فت��ا از رفع منبع آلودگ��ي و خاطرجمعي مردم 
خبر داده بود. اما درنهايت اطلاعات افشاشده از تپسي 
سرنوش��ت نامعلومي داش��ت. اطلاعات سرقت شده از 
تپسي خريداران خود را داشته است. پاشايي همچنين 
در واكنش به افش��اي اطلاعات كاربران تپس��ي گفته 
بود: »متأس��فانه رعايت موارد ايمني و حفظ اطلاعات 
كاربران در برخي از شركت ها و سازمان ها جدي گرفته 
نمي شود و اين قصور مسوولان و كارشناسان فني منجر 
به خدشه  دارشدن امنيت كاربران شده است.« در سال 
جاري، كسب وكارهاي متعددي در معرض خطر و حمله 
گروه هاي هكري ق��رار گرفته اند. درخصوص حملات 
پي درپي هكرها به شركت هاي بزرگي ازجمله اسنپ، 
تپس��ي، ش��ركت هاي بيمه اي كه اخيراً شاهد افشاي 
اطلاعات كاربران و در خطر بودن امنيت ميليون ها كاربر 
آنها بوده ايم، هيچ جزيياتي از چگونگي افشاي اطلاعات 
منتشر نشده است. تاكنون جزيياتي از چگونگي افشاي 

اطلاعات كاربران اسنپ فود منتشر نشده است. 
حوادث سايبري نظير اينكه طي ماه هاي گذشته نيز در 

كشور رخ داده حكايت از آن دارد كه نظام حكمراني داده، 
حفاظت از كاربران و امنيت سايبري در معناي كلي آن در 
كشور دچار ضعف هاي بي شماري است. علي رغم اينكه 
لايحه حفاظت از داده چندين ماه است كه در دستور كار 
دولت قرار دارد و همزمان طرحي مشابه نيز در مجلس 
در حالي پيگيري است، به نظر مي رسد تعلل در نهايي و 
اجرا كردن چنين قوانيني كاربران را متضرر مي كند. از 
آن گذشته امنيت فضاي توليد و تبادل اطلاعات در كشور 
با ضعف هايي در پاسخگويي نيز مواجه است به طوريكه 
پس از وقوع چنين رخدادهايي واكنش درست و به موقع 
از سوي دس��تگاه متولي صورت نمي گيرد چنانچه در 
حادثه اخير »اسنپ فود« پس از گذشت چندين ساعت 
از اعلام هك شدن با صدور بيانيه اي تنها به پذيرفتن اين 
حادثه اكتفا كرد و جزييات دقيق تري را از اطلاعات به 
سرقت رفته به كاربرانش ارايه نداد، اين در حالي است 
كه چنين واكنش هايي دلسردي و بي اعتمادي بيشتري 
را براي كاربران به ارمغان مي آورد. لذا به نظر مي رس��د 
متوليان امر بايد با صدور هر چه سريع تر قوانين مشخص 
و قاط��ع امنيت س��ايبري و حفاظ��ت از داده كاربران، 
دستگاه ها و نهادهاي اجرايي را از يك سو و شركت هاي 
خصوصي و كسب و كارهاي ديجيتال را از سوي ديگر 
به ارتقاي امنيت زيرساخت ها و حفاظت امن داده هاي 

مردم ملزم كنند.

خبر

ادامه از صفحه اول
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تحركضعيفومنفيبخشهاي
پيشراناقتصاد

درصورت صحت اين موضوع، انتظار مي رفت تحركي 
در بخش ساختمان و صنايع وابسته صورت گيرد ولي 
نرخ رشد رسمي اعلام شده با آن مغايرت دارد.اگرچه 
آمارهايي كه مس��وولان وزارتخانه راه وشهرس��ازي 
از اس��تان ها مي دهند، حجم عمليات اين »نهضت« 
برخلاف نامش بس��يار ك��م و حتي كمتر از ش��روع 
»نهضت« بوده، مانند ۲۸ هزار واحد درحال ساخت در 
استان اردبيل و 7۰ هزار در استان بزرگ و پرجمعيت 
خوزس��تان و تعداد بسيار كمتر در استان خراسان. در 
اس��تان تهران نيز حتي تقاضاي مجوز براي س��اخت 
مسكن توس��ط بخش خصوصي نيز كاهش يافته كه 
نسبت به اين روند، كارشناسان بخش مسكن به طور 
مستمر در حال هشدار دادن هستند. مشخص نيست 
در كدام نقطه از كشور حدود ۲ ميليون واحد مسكن 
در حال ساخت اس��ت.! مهم ترين بخش براي كشور 
يعني بخش كش��اورزي نيز شرايط بسيار نامطلوب و 
نگران كننده اي دارد. طبق گزارش مركز آمار، نرخ رشد 
بخش كشاورزي در سال ۱4۰۱، »منفي 4.4« درصد 
و در تابستان امس��ال »منفي ۳.۲« درصد بوده است. 
اين موضوع گوياي سياست هاي غلط و ضدانگيزشي 
دولت در قبال بخش كشاورزي است. طي دو سال اخير 
شاهد واردات بي رويه برخي از محصولات كشاورزي 
مانند چاي و ماه ها چالش گندمكاران براي وصول پول 
گندم هاي تحويلي به دول��ت و اينك نيز چندين ماه 
بلاتكليفي براي اعلام نرخ تضميني خريد گندم توسط 
وزارت جهاد كش��اورزي به منظور ترغيب كشاورزان 
براي كاشت گندم، نمونه هايي از نگاه غلط اين وزارتخانه 
به بخش »استراتژيك« كش��اورزي است كه موجب 
تهديد امنيت غذايي كشور و عدم توسعه روستايي و 
تشديد مهاجرت روستاييان به حاشيه شهرها مي گردد. 
بنابراين، برخلاف اظهارات مسوولان روند رشد اقتصاد 
كشور مثبت و اميدواركننده نبوده، بخش هاي پيشران 
اقتصاد مانند معدن، كشاورزي و ساختمان، در شرايط 
حادي قرار دارند وصرفا با افزايش توليد و فروش »نفت 
خام« نمي توان، وضعيت اين بخش هاي حس��اس را 
كتمان كرد و مي بايست با آسيب شناسي اين بخش هاي 

پيشران اقتصاد، بر رفع موانع آنها متمركز شد.

اصراربهنديدنواقعيت!
به نظر مي رسد گره خوردن تورم بالا در اقتصاد كشورمان 
با وضعيت نامناسب حكمراني، اقتصاد بسته و نفتي و 
مداخله گرايي دولت ها و... وجود اراده قوي حاكميتي 
براي درم��ان اي��ن درد مزم��ن و تاريخ��ي را از طرق 
اعتماد سازي در داخل و به خصوص عرصه بين المللي 
و رفع تحريم ها، سياست گذاري پولي مناسب وكنترل 
انتظارات تورمي و... مي طلبد. نكته كليدي در اين ميان 
همراهي نفع برن��دگان از اين چرخه نابودگر توان ملي 
است كه بايد تن به اين تحول بزرگ و تاريخي دهند تا 
تعادل مخرب فعلي به تعادلي سازنده تبديل شود. كاري 
سخت و دشوار به قدمت پنج دهه و عمر دو نظام سياسي!

توضيحوزيرارتباطاتدربارههك
اسنپفودوافزايشتعرفهاينترنت

وزير ارتباطات گفت: بخ��ش خصوصي اگر بخواهد 
كيفيت ش��بكه را افزايش دهد و نياز مردم را برآورده 
كند، به منابع نياز دارد و اگر به نرخ تورم توجه كنيم اين 
افزايش تعرفه ارتباطي بايد انجام مي شد. به گزارش 
ايس��نا، عيس��ي زارع پور با حضور در مركز ارتباطات 
مردمي نهاد رياست جمهوري، درباره افزايش تعرفه 
اينترنت اظهار كرد: تعرفه ها از سال ۱۳۹۶ تا به الان 
تغيير نكرده است و افزايشي نداشتيم. وي افزود: بخش 
خصوصي اگر بخواهد كيفيت شبكه را افزايش دهد و 
نياز مردم را بر آورده كند به منابع نياز دارد. اگر به نرخ 
تورم توجه كنيم اين افزايش بايد انجام مي ش��د و در 
نهايت براي اولين بار در وزارت ارتباطات اين موضوع 
را به تعهد و آن را به الحاقي��ه پروانه تبديل كرديم تا 
درصورتي كه تعهدات را انجام ندهند، بتوانيم برخورد 
و جريمه كنيم. وزير ارتباطات تأكيد كرد: تعهد اولي 
كه اپراتورها بايد انجام دهند اين است كه ۳۰ درصد تا 
خردادماه و ۵۰ درصد تا سال آينده بر سرعت شبكه 
اضافه كنند. همچنين پوشش شبكه 4G و ۵G را به 
ترتيب به ۹۵ و ۱۰ درصد برس��انند. درحال حاضر به 
صورت معقول افزايش تعرفه داشتيم و اگر مشتركان 
مشاهده كردند بس��ته اينترنتي حذف شده است، با 
شماره ۱۹۵ تماس بگيرند و پيگيري كنند. وي افزود: 
شخصا بسته هاي اينترنتي را بررسي كردم كه بيش از 
۳4 درصد افزايش تعرفه نداشته اند، در غير اين صورت 

غيرقانوني خواهد بود. 

ناكاميجديدبراينوكيا
گروه تجهي��زات مخابراتي نوكيا پي��ش بيني كرد به 
اهداف مالي خود براي كل س��ال، دست پيدا نخواهد 
كرد. به گزارش ايسنا، نوكيا اعلام كرد در دورنماي كل 
س��ال خود، نهايي شدن تجديد مجوز معوقه در واحد 
»نوكي��ا تكنولوژي« را فرض گرفته بود. اين ش��ركت 
هيچ اطلاعاتي درباره اينكه اين مجوزها، چه هستند 
و چه طرفيني سرگرم مذاكره براي تمديد آنها بودند، 
فراهم نكرد. شركت فنلاندي نوكيا انتظار دارد مذاكرات 
قبل از پايان سال، به نتيجه برسد و در سال ۲۰۲4 حل 
ش��ود و بنابراين، عملكرد مالي اين ش��ركت در سال 
آينده سودآور باش��د. مجموعه امتيازهاي انحصاري 
نوكيا بر ۱4۰ ميليارد يورو سرمايه گذاري در تحقيق و 
توسعه، پايه ريزي شده است و از حدود ۲۰ هزار امتياز 
انحصاري تشكيل شده است كه بيش از ۵۵۰۰ مورد آن 
براي شبكه نسل پنجم، ضروري است. نوكيا اوايل سال 
ميلادي جاري، يك توافق امتياز انحصاري بلندمدت 
جديد با اپل امضا كرده بود زيرا توافق فعلي آنها در پايان 
سال ۲۰۲۳، منقضي مي شود. كاهش فروش تجهيزات 
شبكه نسل پنجم در بازارهاي كليدي مانند امريكاي 
شمالي، حاشيه سود اين شركت را كاهش داده است. 
شركت AT&T اوايل دسامبر، شركت اريكسون را براي 
ساخت شبكه مخابراتي انتخاب كرد و به اين ترتيب، 
سهم نوكيا را به ركورد پايين  جديدي رساند. اين قرارداد 
۱4 ميليارد دلاري پنج ساله، سهم اريكسون در يكي از 
بزرگ ترين بازيگران مخابراتي جهان را افزايش خواهد 
داد و حض��ور رقيب نوكيا در بازار امريكاي ش��مالي را 
تضعي��ف خواهد كرد. نوكيا ك��ه كاهش ۲۰ درصدي 
فروش در سه ماهه سوم گزارش كرد، اعلام كرد ممكن 
اس��ت به اهداف كل س��ال ۲۰۲۳ در خصوص فروش 
خالص، حاشيه س��ود عملياتي قابل مقايسه و جريان 
نقدي آزاد، دس��ت پيدا نكند. اين شركت اعلام كرد: 
انتظار مي رود فروش خالص كسب  و كارهاي شبكه هاي 
نوكيا در سه ماهه چهارم، بهبود قابل توجهي را نشان 
دهد. قرار است نوكيا، نتايج فصلي و كل سال را در ۲۵ 
ژانويه گزارش كند. اين س��ازنده تجهيزات شبكه در 
اكتبر، حداكثر ۱4 هزار شغل را براي كاهش هزينه ها 
تعديل كرد اما در آن زمان، چشم انداز كل سال خود را 
تغيير نداد. بر اساس گزارش رويترز، نوكيا انتظار داشت 
فروش خالص س��ال ۲۰۲۳، بين ۲۳.۲ ميليارد يورو 
)۲۵.۶۰ ميليارد دلار( تا ۲4.۶ ميليارد باش��د و صرفه 
جويي بين ۸۰۰ ميليون يورو تا ۱.۲ ميليارد يورو تا سال 

۲۰۲۶ را هدف گذاري كرده است.

رشدرقيبچيني
چتجيپيتيخيرهكنندهشد

چت بات ه��وش مصنوعي ارني بات ش��ركت بايدو 
كه رقيب چيني چت جي پي تي اس��ت، بيش از ۱۰۰ 
ميليون كاربر جذب كرده اس��ت. به گزارش ايس��نا، 
وانگ هايفنگ، مدير فناوري شركت اينترنتي چيني 
بايدو اظهار كرد: اين نقطه عط��ف در تعداد كاربران، 
پس از آن حاصل شد كه اين غول موتور جست وجو، 
ارني بات را در ماه اوت، به روي عموم باز كرد. پيش از 
آن، ارني بات به مدت بيش از پنج ماه، دوره آزمايشي 
را سپري كرد و طي آن، كاربران قابليت هاي اين چت 
بات را تس��ت كردند. به گفته تحليلگ��ران، هر چند 
رونمايي جزئي ارني بات در مارس، ضعيف بود اما به اين 
شركت، مزيت اولين حركت را در بازاري داد كه با ده ها 
بازيگر، پرازدحام شده است زيرا شركت هاي فناوري 
بزرگ و كوچك چين، به دنبال ساخت چت بات هاي 
هوش مصنوعي هستند. اين موج پس از آن به راه افتاد 
كه چت بات هوش مصنوعي چت جي پي تي شركت  
OpenAI، ظرف مدت ش��ش ماه، به محبوب ترين 
اپليكيشن نرم افزاري در دنيا تبديل شد. از آن زمان، 
سرمايه گذاران، ارزش شركت OpenAI  را به بيش 
از ۸۰ ميليارد دلار رس��انده اند. رابين لي، مديرعامل 
بايدو، امسال مكررا از پتانسيل ارني بات و محصولات 
مرتبط با آن براي كمك به رشد سهم بازار اين شركت 
در كس��ب و كار اصلي اش ش��امل موتور جست وجو، 
ابري و خودروهاي هوش��مند صحبت كرده است. بر 
اساس گزارش رويترز، طبق شاخص »سوپر كلو« كه 
چت باتهاي هوش مصنوعي را رتبه بندي كرده است، 
ارني بات در صدر چت بات هاي چيني است اما امتياز 
7۹.۰۲ آن، بيش از ۱۰ برابر كمتر از جديدترين نسخه 

چت جي پي تي است.

آپديتجديداپلاتصالبه
اينترنتهمراهرامختلميكند

آپديت iOS ۱7.۲.۱ اپل براي برطرف كردن چالش 
خالي شدن شارژ باتري، مشكلي ديگر براي كاربران 
به وجود آورده و اتصال دستگاه به اينترنت همراه را 
مختل مي كند. به گزارش مهر به نقل از گيزموچاينا، 
در خصوص موبايل ها نرم افزار از سخت افزار اهميت 
بيش��تري دارد. آپديت هاي نرم اف��زاري با افزودن 
ويژگي هاي جديد و ارتقاي كارآمدي سبب مي شوند 
دستگاه ها بهتر كار كنند. با اين وجود كنترل سيستم 
عامل هايي مانند اندرويد و iOS كار ساده نيست حتي 
كوچك ترين اشتباه ممكن است مشكلاتي جدي براي 
ميليون ها كاربر آيفون ايجاد كند. متاسفانه هنگامي 
كه كاربران اپل سيستم عامل نسخه iOS ۱7.۲.۱ را 
دانلود كردند با اين مشكل روبرو شدند و اتصال برخي 
دستگاه هاي آپديت شده به اينترنت مختل شد. اپل 
چند روز قبل آپديت iOS ۱7.۲.۱ را عرضه كرد. اين 
آپديت ويژگي هاي جدي��دي براي آيفون به ارمغان 
نياورد بلكه راه حلي براي مشكل تخليه شارژ باتري را 
همراه داشت. هرچند شركت توانست اين چالش را 
برطرف كند، اما به نظر مي رسد مشكل ديگر جايگزين 
آن شده است. اكنون برخي كاربران آيفون در سراسر 
جهان پس از به روزرساني iOS ۱7.۲.۱ با اختلال در 
اتصال به اينترنت سلولار روبرو شده اند. اپل بيانيه اي 

در اين باره صادر نكرده است.

حوادث سايبري نشان مي دهد حفاظت از كاربران و امنيت سايبري در كشور دچار ضعف هاي بي شماري است

هك پشت هك

تربيت۳هزارنيرويمتخصصحوزههوشمصنوعيدردانشگاهها

كميسيون راهبري اقتصاد ديجيتال براي پلتفرم هاي توزيع دارو دستورالعمل مي نويسد

رييس پژوهش��گاه ارتباطات و فن��اوري اطلاعات گفت: 
براي توس��عه هوش مصنوع��ي به داده، نيروي انس��اني، 
زيرساخت هاي پردازشي مناس��ب و قانون و مقررات نياز 
داريم. به گزارش مهر، محمد رضوي زاده رييس پژوهشگاه 
ارتباطات و فن��اوري اطلاعات در برنام��ه گفت وگو ويژه 
خبري در خصوص متولي تدوين و توسعه هوش مصنوعي 
گفت: هوش مصنوعي يك��ي از دانش هاي مهم در حوزه 
بشري است كه به س��رعت در حال رشد است و در آينده 
نزديك مي تواند يكي از معيارهاي مقايسه كشورها باشد 
و كش��ورهايي كه مجهز به اين فناوري ها نباش��ند عملًا 
كشورهاي عقب مانده محسوب مي شوند به همين منظور 
براي اينكه بتوانيم هوش مصنوعي را در يك جامعه توسعه 
دهيم به چند پي��ش نياز، ازجمله داده، نيروي انس��اني، 

زيرس��اخت هاي پردازشي مناس��ب و همچنين قانون و 
مقررات نياز داريم. وي با بيان اينكه قانون و مقررات در دو 
بعد توسعه اين فناوري در كشورها و به منظور جلوگيري از 
مضرات و خطرات اين فناوري وجود دارد افزود: نقشه راه 
يا سند ملي هوش مصنوعي يعني ايجاد قانون و مقررات 
براي استفاده از هوش مصنوعي و توسعه هوش مصنوعي 
در كشور است و نهادهاي مختلفي وارد اين حوزه شده اند. 
رضوي زاده در ادامه گفت: براي حكمراني هوش مصنوعي، 
اقدامات مهمي صورت گرفته از جمله برنامه هفتم توسعه 
كه در اين برنامه وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و مركز 
ملي فضاي مجازي مكلف شدند ظرف شش ماه برنامه ملي 
توسعه هوش مصنوعي را بنويسند و از جمله ديگر اقدامات 
حكم رييس جمهور در زمينه شوراي ملي هوش مصنوعي 

و ابلاغ ماده واحده اي بود كه ستاد علم و فناوري دبيرخانه 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي در مورد نهايي سازي سند ملي 
هوش مصنوعي داشتند. وي در خصوص تعدد دستگاه ها در 
فعاليت در حوزه هوش مصنوعي و موازي كاري آنها گفت: 
فعاليت تعداد مختلف دستگاه ها در حوزه هوش مصنوعي 
موازي كاري نيست بلكه يك تعامل در جهت هدف يعني 
توسعه هوش مصنوعي محسوب مي شود. رضوي زاده در 
خصوص آمدگي دستگاه ها براي اجراي هوش مصنوعي در 
كشور تصريح كرد: هوش مصنوعي چند پيش نياز دارد براي 
اينكه بخواهد در كشور رشد كند يكي بحث قانون و مقررات 
است كه اين قانون بايد هوش مصنوعي را تسهيلگري كند 
همچنين بخش خصوصي در كشور خيلي جلوتر از بخش 
قانون و مقررات و حكمراني است چرا كه از سال هاي گذشته 

شركت هايي داريم كه در حوزه هوش مصنوعي فعاليت 
مي كنند و محصولاتي دارند كه ما بايد آنها را كمك كنيم. 
وي به فعاليت وزارت ارتباطات و همكاري با دانشگاه ها در 
حوزه هوش مصنوعي گفت: در وزارت ارتباطات مركزي را 
به وجود آورديم به نام مركز نوآوري و توسعه هوش مصنوعي 
كه هدف م��ا اين بود رگولات��وري و بحث حقوقي هوش 
مصنوعي را به سمتي ببريم كه بتواند به توسعه كاربردهاي 
هوش مصنوعي كمك كند. همچنين در دانشگاه ها مبحث 
هوش مصنوعي به عنوان يكي از مباحث حوزه كامپيوتر 
از سال هاي قبل مطرح است و س��الانه حدود ۳ هزار نفر 
نيروي متخصص در اين حوزه تربيت مي شوند. بنابراين 
يكي از كارهايي كه انجام مي دهيم اين است كه ارتباط بين 
دانشگاه ها و بخش خصوصي و تحقيقاتي را به وجود آوريم.

مهلت س��ازمان غذا و دارو براي تدوين دس��تورالعمل 
فعاليت پلتفرم هاي سلامت براي س��ومين بار به اتمام 
رسيد، هيات مقررات زدايي شهريورماه به اين سازمان 
براي تدوين دس��تورالعمل نح��وه فعاليت پلتفرم هاي 
سلامت، 4 ماه مهلت داده بود. حال كميسيون راهبري 
اقتصاد ديجيت��ال به صورت مس��تقيم وظيفه تدوين 
دس��تورالعمل براي پلتفرم هاي توزي��ع دارو را برعهده 
گرفته اس��ت. به گزارش پيوس��ت، تاكن��ون كارگروه 

اقتصاد ديجيتال، هيات دولت و هيات مقررات زدايي به 
صورت مجزا هر كدام وزارت بهداش��ت و سازمان غذا و 
دارو را ملزم به تدوين دستورالعملي براي نحوه فعاليت 
پلتفرم هاي س��لامت تعيين كرده اند؛ اما اين س��ازمان 
اقدامي در اين جه��ت انجام نداده اس��ت. در نهايت در 
آخرين جلس��ه كميس��يون راهبري كارگروه اقتصاد 
ديجيتال، وزيرارتباطات، دبير اين كميسيون، رضا باقري 
اصل، را موظف كرد با همكاري وزارت بهداشت اقدام به 

تدوين دس��تورالعمل نحوه فعاليت پلتفرم هاي توزيع 
دارو كند و اين دستورالعمل تا پيش از دهه فجر نهايي و 
ابلاغ شود. در آخرين واكنش به الزام قانوني براي تدوين 
دستورالعمل نحوه فعاليت پلتفرم هاي سلامت، شواري 
عالي داروخانه هاي كش��ور اقدام ب��ه برگزاري تجمعي 
در مقابل وزارت بهداش��ت براي مخالفت با تدوين اين 
دستورالعمل كرد. تاكنون تنها مخالف رسمي با فعاليت 
پلتفرم هاي س��لامت و پلتفرم هاي توزيع دارو انجمن 
صنفي داروسازي ايران است. انجمن صنفي داروسازي 
ايران طي سال هاي گذشته به صورت مرتب با به روزشدن 
ارايه خدمات در حوزه بهداش��ت مخالفت كرده است، 
انجمن داروس��ازي ايران يكي از مخالفان جدي نسخه 
نويسي آنلاين و دارويار بود كه در آن زمان نيز به صورت 
مرتب با پياده س��ازي آن طرح مخالف��ت مي كند. وزير 
بهداشت نيز هر چند در مصاحبه هاي مختلف سعي كرده 
است جانبداري نكند اما بارها تاكيد كرده است كه تنها 
مرجع فروش و توزيع دارو داروخانه ها هستند هر چند در 
آخرين مصاحبه اش اعلام كرد كه داروخانه هاي مي توانند 
داروهاي بيم��اران مزمن كه به ص��ورت مرتب مصرف 
مي كنند را به صورت  آنلاين براي آنان س��فارش دهند. 
تاكيد وزير بهداش��ت بر توزيع دارو از طريق داروخانه ها 
هيچ تضادي ب��ا فعاليت پلتفرم ها ن��دارد، پلتفرم ها به 
صورت مرتب اعلام كرده اند كه فق��ط با داروخانه هاي 
داراي مجوز از س��ازمان غذا و دارو فعاليت مي كنند و از 
طريق سامانه هاي وزارت بهداشت داروخانه ها و پزشكان 
را به روش هاي مختل��ف احراز هويت و احراز صلاحيت 
مي كنند. هيات وزيران، سال گذشته با تصويب آيين نامه 

»حمايت از توليد دانش بنيان و اشتغال آفرين در حوزه 
س��لامت« و در ماده ۸ اين آيين نامه، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي را مكلف ك��رد تا با همكاري 
وزارتخانه هاي ارتباطات و فناوري اطلاعات ظرف دو ماه از 
تاريخ ابلاغ آن يعني شهريور ماه ۱4۰۱، »آيين نامه  برنامه 
هوشمندس��ازي زنجيره تأمين خدمات و فرآورده هاي 
سلامت محور« را تدوين و در كارگروه اقتصاد ديجيتال 
به تصويب برس��اند. با نتيجه ندادن اين مصوبه، هيات 
مقررات زدايي نيز وزارت بهداش��ت را موظف كرد تا در 
عرض 4 ماه مجوز فروش و برخط دارو توسط شركت هاي 
توزيع كننده به داروخانه ها و نيز دستورالعمل به كارگيري 
خدمات سكوها توسط شركت هاي توزيع كننده را طي 4 
ماه مشخص كند و ۱۱ دي ماه اين فرصت قانوني به اتمام 
مي رسد و هنوز هيچ اقدامي از سمت وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو صورت نگرفته است. وزارت بهداشت 
در آبان ماه ۱4۰۲ با ارايه پيش��نهاد خود براي فعاليت 
اپراتورهاي هوشمند به كارگروه اقتصاد ديجيتال سعي 
كرد تا اين وظيفه قانوني را انجام ش��ده در نظر بگيرد اما 
كارگروه اقتصاد ديجيتال اعلام كرد وزارت بهداشت بايد 
براي توزيع دارو از طريق پلتفرم ها دستورالعملي مجزا 
تدوين كند. در نهايت وزيرارتباطات و فناوري اطلاعات، 
رضا باق��ري اصل، دبير كميس��يون راهب��ري اقتصاد 
ديجيتال را در س��ي و هشتمين جلسه اين كميسيون 
موظف كرد با هماهنگي وزارت بهداش��ت جمع بندي 
موضوعات مطرح ش��ده در كارگ��روه وضعيت و نحوه 
فعاليت پلتفرم هاي توزي��ع آنلاين دارو را تا قبل از نيمه 

بهمن ماه مشخص كنند. 
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تعادل|
تجربه رشد 7 درصدي در تابستان سال 1402، بخش 
توليد همچنان دچار كم رش��دي )رشد صنعت 6/2 
درصد( اس��ت. گزارش مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
نش��ان مي دهد، در س��ال هاي اخير علي رغم رشد 
سرمايه گذاري در بخش توليد، به دليل بالا بودن نرخ 
استهلاك، خالص سرمايه گذاري ثابت حتي منفي 
شده و بنابراين تحريك توليد و سرمايه گذاري و نيز 
بازسازي و نوس��ازي صنعتي بسيار ضروري است. از 
اين رو اتخاذ سياس��ت هاي حمايتي از بخش توليد 
در لايحه بودجه س��ال 1403 به عنوان اولين برش 
عملياتي برنامه هفتم پيش��رفت مي تواند در بهبود 
وضعيت موجود و تداوم رشد بخش صنعت موثر باشد. 
اين درحالي است كه بررس��ي گزارش حاضر نشان 
مي دهد رويكرد لايحه بودجه سال 1403 نسبت به 

بخش صنعت و معدن انقباضي است.

    صنعت در لايحه بودجه ۱۴۰۳ 
مركز پژوهش هاي مجلس در روند بررس��ي لايحه 
بودجه س��ال 1403 كل كش��ور در بخش صنعت و 
معدن اعلام كرده است حمايت موثر از توليد و ايجاد 
زيرساخت هاي لازم بودجه اي به منظور امكان تحقق 
رش��د اقتصادي پايدار در لايحه بودجه سال 1403 
حائز اهميت است. نتايج اين گزارش نشان مي دهد، 
علي رغم تجربه رش��د 7 درصدي در تابستان سال 
1402، بخش توليد همچنان دچار كم رشدي )رشد 
صنعت 6/2 درصد( است. علاوه بر اين، تداوم حضور 
عوامل بي ثبات كننده در اقتصاد ايران در س��ال هاي 
اخير موجب مي ش��ود تا افق رونق هاي اقتصادي در 
ايران طولاني نباشد و بخش توليد هرساله با دوره هاي 
ركود و رونق روبه رو شده و در مجموع از روند پايداري 
برخوردار نشود. از اين رو اتخاذ سياست هاي حمايتي 
از بخش توليد در لايحه بودجه سال 1403 به عنوان 
اولين برش عملياتي برنامه هفتم پيشرفت مي تواند 
در بهبود وضعيت موجود و تداوم رشد بخش صنعت 

موثر باشد.
اين در حالي اس��ت كه بررسي گزارش حاضر نشان 
مي دهد، رويكرد لايحه بودجه سال 1403 نسبت به 
بخش صنعت و معدن انقباضي اس��ت. از دلايل اين 
موضوع مي توان به تغيير سازوكار تسهيلات اعطايي 
به بخش تولي��د )حذف منابع حماي��ت از توليد در 
تبصره »18« بودجه هاي سنواتي سال هاي گذشته 
و تقليل آن به حمايت از ايجاد اشتغال خرد و خانگي(، 
سياست هاي مالياتي اثرگذار بر بخش توليد و ابهام 

در تأمين مالي سازمان هاي توسعه اي اشاره كرد.
همچنين ب��ه رغم تأكيد بر برنامه محور بودن لايحه 
بودجه، اهم راهبردهاي برنامه هفتم پيشرفت كشور 
در حماي��ت هدفمند از افزايش س��رمايه گذاري در 
بخش صنعت و معدن از طريق تصويب و اجراي برنامه 
ملي توسعه خوشه هاي صنعتي، تهيه سند »راهبرد 
ملي پيش��رفت صنعتي و ارتقاي زنجيره هاي ارزش 
كشور«، حمايت و تقويت س��ازمان هاي توسعه اي 
از محل 70 درص��د منابع حاص��ل از واگذاري هاي 
ش��ركت هاي تابعه، تأمين منابع »صندوق ضمانت 
س��رمايه گذاري صنايع كوچك« و كمك به افزايش 
س��رمايه صن��دوق در قالب لوايح بودجه س��نواتي، 
تجمي��ع و انتش��ار اطلاع��ات پايه زمين شناس��ي، 
برنامه ريزي جهت توس��عه زيرس��اخت حمل ونقل 

ريلي كش��ور با توجه به نياز و ظرفيت بخش معدن و 
صنعت، در لايحه بودجه س��ال 1403 مغفول مانده 
است كه بايد احكامي متناسب با موضوعات مذكور 

تدوين شود.

    نقاط قوت و ضعف لايحه
تبيين وضعيت موجود كش��ور حاكي از آن است كه 
در تابستان سال جاري، گروه صنعت و معدن رشدي 
حدود 7/8 درصد با نفت و -4/0درصد بدون نفت را 
نسبت به مدت مشابه س��ال قبل تجربه كرده است. 
رشد بخش صنعت )ساخت( در 6 ماهه ابتداي سال 
جاري ناپاي��دار بوده، به طوري كه رش��د اين بخش 
در بهار س��ال 1402 حدود 6/3 درصد و در تابستان 
همين سال به 6/2 درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رسيده است. اين روند درخصوص سهم بخش 
صنعت در مشاركت رشد اقتصاد ي نيز از 8/0 به 3/0 
درصد رخ داده اس��ت. در 12ماهه منتهي به آبانماه 
سال جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل، شاخص 
قيمت مصرف كننده حدود 45 درصد افزايش داشته 
و شاخص قيمت توليدكننده در چهارفصل منتهی 
به فصل تابستان نسبت به دوره مشابه سال قبل )تورم 

ساليانه( حدود 43 درصد رشد داشته است.
اين مطالعه نشان مي دهد روندهاي سرمايه گذاري 
در بخ��ش صنع��ت و مع��دن با چالش ه��اي جدي 
روبه رو اس��ت. در س��ال هاي اخير علي رغم رش��د 
س��رمايه گذاري، به دليل بالا بودن نرخ اس��تهلاك، 
خالص سرمايه گذاري ثابت حتي منفي شده است، 
علاوه بر آن سهم س��رمايه گذاري از توليد ناخالص 
داخلي كاهش يافته است. بنابراين ظرفيت هاي رشد 
بلندمدت بخش با چالش روبه رو بوده و تحريك توليد 
و سرمايه گذاري و نيز بازس��ازي و نوسازي صنعتي 

بسيار ضروري است.

بررس��ي قوانين بودجه س��نواتي در سال هاي اخير 
حاكي از آن است كه وجه غالب سياست اين قوانين 
 در حمايت از بخش توليد شامل منابع تبصره »18 «

و حماي��ت ه��اي مالياتي ب��ود، اما رويك��رد لايحه 
بودجه س��ال 1403 نس��بت به بخش توليد كاملاا 
انقباضي اس��ت؛ ب��ه طوري كه منابع��ي در حمايت 
از تولي��د لحاظ نش��ده و ن��ه تنها تخفي��ف مالياتي 
براي واحدهاي توليدي در نظر گرفته نش��ده، بلكه 
تخفيف هاي مالياتي موجود در قوانين مادر نيز حذف 

يا سختگيرانه شده است.
افزايش قابل توجه پي��ش بيني اخذ حقوق دولتي و 
ذينفع كردن بدنه وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
اخذ آن، بدون در نظر گرفتن الزامات توسعه بخش، 
مي تواند نش��ان از پررن��گ بودن ن��گاه درآمدي به 
بخش معدن داشته باشد. از ديگر نقاط ضعف لايحه 
مي توان به ابهام در پرداخت مطالبات س��ازمان هاي 
توسعه اي از محل سهم متعلق به آنها از منابع حاصل 
از واگذاري شركت ها نس��بت به قانون بودجه سال 

1402 اشاره كرد.
افزاي��ش يك درصد مالي��ات بر ارزش اف��زوده بايد 
ب��ا ملاحظات آثار اين سياس��ت ها ب��ر بخش توليد 
ازجمل��ه كاهش تقاضا و افزاي��ش هزينه هاي توليد 
صورت گيرد، در غير اين صورت اجراي اين سياست 
مي توان��د چالش هايي براي بخش تولي��د به همراه 
داش��ته باش��د. همچنين افزايش حق��وق گمركي 
ماش��ين آلات و مواد اوليه و واس��طه بخش توليد از 
ي��ك درصد در س��ال 1402 به 2 درص��د در لايحه 
بودجه س��ال 1403 اگرچه گامي در جهت حمايت 
از س��اخت داخل و اجرايي س��ازي م��اده )3( قانون 
جهش توليد دانش بنيان اس��ت، اما با توجه به عدم 
توانمندي س��اخت داخل برخي ماشين آلات بايد با 
دسته بندي مش��خصي از اين حيث تنظيم شود، به 

عبارتي يك نسخه واحد براي همه رشته فعاليت ها 
در اين خص��وص نمي توان پيچي��د. تحليل آماري 
موجود حاكي از ناپايداري رشد بخش صنعت كشور 
است، به طوري كه رشد بخش صنعت ساخت در بهار 
1402 حدود 6/3 درصد و در تابستان همين سال به 
6/2 درصد نس��بت به مدت مشابه سال قبل رسيده 
اس��ت. اين روند درخصوص سهم بخش صنعت در 
مشاركت در رشد اقتصادي نيز از 8/0 به 3/0 درصد 

رخ داده است. 
رشد بخش معدن روند با ثبات تري را طي كرده است؛ 
رشد اين بخش در دو فصل ابتدايي سال مورد بحث به 
ترتيب 3/1 و 7/1 درصد بوده است. بااين حال به نظر 
مي رسد اين ميزان در مقابل ساير بخش هاي اقتصاد 
ملي ناكافي بوده و به نوعي عقب ماندگي هاي بخش 
را جبران نكرده؛ چرا كه سهم بخش از توليد ناخالص 
داخلي از 4/1 درصد در تابستان سال1401 به 3/1 
درصد در تابستان سال 1402 رسيده است. همچنين 
مشاركت آن در رشد اقتصاد ملي در هر دو فصل مورد 

بحث بسيار ناچيز بوده است.

    نرخ استهلاك از سرمايه گذاري
پيشي گرفت

 در همين راس��تا، مش��كلات بنگاه ه��اي اقتصادي 
در نشس��ته مش��ترك اتاق بازرگاني تهران با حضور 
مديرعامل بورس تهران بررس��ي شد. در اين نشست 
محمود نجفي ع��رب رييس اتاق بازرگان��ي تهران با 
اش��اره به پايين بودن عدد سرمايه گذاري خارجي در 
كشور و پيشي گرفتن نرخ استهلاك از سرمايه گذاري 
عنوان ك��رد: در حوزه تامين مالي ج��اري بانك ها به 
دلاي��ل مختلف با انقباض ش��ديد روبه رو هس��تند. 
براس��اس داده هاي اعلام شده از س��وي رييس اتاق 
تهران، سرمايه گذاري در س��ال 90 حدود 523 هزار 
ميليارد تومان بود ك��ه اين ع��دد در 1401 به 275 
هزار ميليارد تومان رس��يد يعني در اين مدت ميزان 
سرمايه گذاري نصف شده اس��ت؛ اين در حالي است 
كه نرخ استهلاك در 90 حدود 180 همت بود اما در 
1400 نرخ استهلاك به 257 همت رسيد و در صورتي 
كه نرخ تشكيل سرمايه در بنگاه هاي كشور كاهش يابد 
به مرور زمان اثر خود را در بورس هم خواهد گذاشت و 

در نهايت بازار سرمايه را با مشكل مواجه خواهد كرد.
نجفي عرب، رقم س��رمايه گذاري خارجي در س��ال 
90 را حدود 4 ميليارد دلار عنوان كرد و افزود: عدد 
جذب سرمايه گذاري خارجي در 1401 به حدود 1.5 
ميليارد دلار رسيده است. اوج سرمايه گذاري خارجي 
در اي��ران در دهه 1390 به س��ال 96 ب��از مي گردد 
يعني زماني كه برجام امضا شد. در اين سال حدود 5 
ميليارد دلار سرمايه خارجي وارد كشور شد. بنابراين 
مسوولان بايد به اين هشدار جدي توجه كرده و راهكار 

برون رفت از اين بحران را پيدا كنند.
رييس اتاق تهران با تاكيد بر اينكه رشد اقتصادي در 
سايه تشكيل سرمايه اتفاق مي افتد، گفت: اعدادي 
كه بانك مركزي، وزارت صمت و س��ازمان برنامه و 
بودجه براي رسيدن به رشد اقتصادي تعريف كرده  
و در برنامه هفتم توس��عه ديده اند، نيازمند س��الانه 
100 ميليارد دلار س��رمايه گذاري در كش��ور است 
در حالي كه ميانگين رش��د اقتص��ادي در ايران در 
طول برنامه هاي مختلف توسعه بيش از 1.8 درصد 

نبوده است.

رویداد

جوابيه

خبر

ویژه
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تعويق ثبت معاملات طلا در 
سامانه جامع تجارت به مدت ۳ ماه

طبق اعلام رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران، با توجه به 
توافق صورت گرفته، اجراي ثبت معاملات طلا در سامانه 
جامع تجارت به مدت سه ماه به تعويق افتاد و تصميم 
بر آن ش��د كه به  تدريج ثبت نام ها انجام و فاكتورهاي 

الكترونيكي در سامانه موديان بارگذاري شود.
نادر بذرافشان در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: با توجه 
به واكنش برخي از همكاران ما و خواس��ته هايي كه به 
وضعيت فعلي صنعت طلا داشتند و همچنين با توجه 
به اينكه هنوز در شرايط اجراي سامانه جامع تجارت، 
هماهنگي هاي لازم انجام نشده و برخي از قوانين اين 
سامانه با صنعت ما همخواني ندارد، در نهايت در جلسه اي 
كه روز گذشته )ش��نبه( با مسوولان ذي ربط داشتيم، 
مقرر شد كه اجراي سامانه جامع تجارت و ثبت اطلاعات 
صنف طلا در سامانه مذكور فعلا سه ماه به تعويق بيفتد. 
رييس اتحاديه طلا و جواهر در رابطه با ثبت اطلاعات 
معاملات طلا در س��امانه موديان نيز گف��ت: در مورد 
سامانه موديان و پايانه هاي فروشگاهي نيز مقرر شد كه 
همكاران ما در صنف طلا و جواهر، به تدريج ثبت نام خود 
در اين س��امانه را انجام و اقدام به بارگذاري فاكتورهاي 
الكترونيكي كنند. در اين زمينه نيز با توجه به اينكه سامانه 
جديد است و براي كار عملياتي آن، نياز به زمان است، تا 
سه ماه مشمول جرايم )جريمه از بابت ثبت فاكتورهاي 

الكترونيكي در سامانه موديان( نخواهند شد. 
وي تاكيد كرد: بنابر پيشنهاد ما، با توجه به اينكه تعدد 
سامانه، تا حدودي شرايط را براي صنعت طلا و جواهر 
سخت و ايجاد مش��كل مي كند )در اجرا مشكل ايجاد 
مي كند و تضادهايي در قوانين وجود دارد(، مقرر شد كه 
بررسي هاي لازم براي تجميع دو سامانه و تبديل يك 

سامانه واحد، انجام شود.
بذرافش��ان اعلام كرد: با توجه به اينكه برخي واحدها 
معترض بوده و واكنش هايي داشتند، اما امروز، حدود 80 
درصد بازار بازگشايي شد. با اقداماتي كه صورت خواهد 
گرفت و با رفع ابهامات، همه واحدها طي روزهاي آينده 

فعال خواهند شد.
رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران در پايان افزود: با توجه 
به اينكه صنعت طلا و جواهر داراي شرايط خاص نسبت 
به ساير صنايع و صنوف ديگر داشته و چرخه هاي توليد و 
توزيع آن فرآيند خاص خود را دارد، نياز است كه نسبت 
به بررسي و اجراي اين سامانه با تمركز بيشتر و در نظر 
گرفتن شرايط صنعت، تجديدنظر كنند؛ مسوولان نيز 

در اين زمينه قول همكاري ها را داده اند.

 پاسخ وزارت جهاد 
به گزارش »تعادل«

سردبير محترم روزنامه تعادل
با سلام و احترام

نظر ب��ه مطلب منتش��ر ش��ده درآن روزنام��ه مورخ 
١٤٠٢/١٠/٠٧ كدخب��ر ٣٠٣٤٨٧ باعن��وان »چ��ه 
كسي بازار برنج را بهم ريخت؟« مقتضي است دستور 
فرماييد، طبق قانون مطبوعات، توضيحات وزارت جهاد 
كشاورزي را درآن روزنامه درهمان صفحه وستون براي 

روشنگري افكار عمومي منتشر نمايند.
بنا بر اعلام معاونت زراعت وزارت جهادكشاورزي ميزان 
توليد برنج داخلي از متوسط ٢.٢ ميليون تن متوسط 
سالانه به 5.٢ ميليون تن در سال جاري رسيده است. 
افزايش ٣٠٠ هزار تني برخلافِ ادعاي ركود از بهمن ماه 
سال پيش تاكنون است.آنچه كه در بازار برنج در سال 
١٤٠١ رخ داد؛ افزاي��ش بيش از ٣٠٠ درصدي قيمت 
اين محصول بود كه در برخي مواق��ع به اميد افزايش 
بيشتر قيمت در انبارها جا خوش كرد. از اين رو وزارت 
جهادكشاورزي براي متعادل كردن بازارِ تقاضا در سال 
١٤٠١ اقدام ب��ه واردات ٨.١ ميليون تن برنج خارجي 
كرد كه با توجه به بحران اوكراين، گراني سرس��ام آور 
برنج داخلي، اين مقدار، نسبت به متوسط ٤.١ ميليون 
تن سالانه برنج وارداتي، تنها ٣٠ درصد افزايش داشته 
است، همچنان كه در خود خبر هم، اين افزايش واردات 
تأثيري بر فروش محصول داخلي نداشته است.گلايه 
از نصف شدن قيمت برنج داخلي آن هم در قياس اين 
قيمت با جهش قيمتي بي ضابطه و خارج از قواعد بازار 
اين محصول در سال گذشته، از منطق صحيح برخوردار 
نيست و قيمت فعلي برنج داخلي پيرو روند طبيعي بازار، 
منهاي جهش سال ١٤٠١ است. بنابر پايش رفتار بازار؛ 
مصرف كننده برنج داخلي و خارجي متفاوت اس��ت و 
اعلام نصف شدن مصرف برنج خانوارها فاقد پايه درست 
آماري و بيشتر يك گمان است، چرا كه بر اساس آمار برنج 
وارد شده و توليد داخل، اين ادعا رد مي شود، البته انتقال 
بخشي از مصرف كنندگان به دليل افزايش غير معمول 
قيمت محصول داخلي به جرگه مصرف كنندگان برنج 
خارجي، كاملا محتمل به نظر مي رسد اما ادعاي ركود به 
اين دليل، فاقد پشتوانه آماري است. در اين خبر اشاره به 
اينكه عامل اتفاقات مورد ادعا، يك برند خاص است، مبهم 
و غيرمستند است و اصولاً استناد به اينگونه اخبار كه به 
زعم گوينده آن »طبق شنيده ها« عنوان شده، غيرواقعي 
به نظر مي رسد.ارز اختصاص يافته به واردات برنج نيمايي 
است، و در صورت اختصاص ارز ترجيحي به هر كالاي 
اساسي، اختصاص ارز پس از اظهار و عرضه در بازارگاه و 
در برخي مواقع تا سه ماه بعد به وارد كننده كالاي اساسي 
پرداخت مي شود كه شائبه هيچ گونه عدم عرضه در آن 
وجود ندارد .گره كور برنج انبار شده در شاليكوبي ها به 
اميد افزايش بيشتر قيمت و عبور از ٢٠٠ هزار تومان در 
اواخر سال گذش��ته و در ادامه سال جاري تحت القاي 
سودجويان، در نهايت با تصميم وزارت جهادكشاورزي 
در خريد اين محصول و عرضه آن از طريق زنجيره ها باز 
شد. اجراي اين سياست ضمن متعادل كردن بازار از زيان 

كشاورزان جلو گيري كرد.
فاطمه زارعان
مشاور وزير و رييس مركز

 صنعت خودروي كشور
 رقابت پذير نيست

مديركل دفترصنايع خودرويي وزارت صمت گفت: 
صنعت خودروي كش��ور رقابت پذير نيس��ت و اين 
اصلي ترين مس��اله اين صنعت اس��ت كه در قانون 
ساماندهي خودرو نيز مورد تاكيد قرار گرفته است. 
بدالله توكلي لاهيجاني افزود: اگر بن س��ازه داخلي 
باش��د مي توان تنوع محصول را روي يك بن س��ازه 
مش��ترك ايجاد كرد و مدام آن را به روزرساني كرد. 
مديركل دفتر صنايع خودرويي وزارت صمت گفت: 
صنعت خودروي كش��ور رقابت پذير نيس��ت و اين 
اصلي ترين مس��اله اين صنعت اس��ت كه در قانون 
ساماندهي خودرو نيز مورد تاكيد قرار گرفته است. 
وي ادامه داد: يكي از كليدواژه هاي پرتكرار در قانون 
ساماندهي خودرو رقابت پذيري اس��ت كه در ماده 
2 قانون كاملًا مورد تاكيد قرار گرفته اس��ت. توكلي 
لاهيجاني با اشاره به ظرفيت توليد سالانه 3 ميليون 
دستگاه خودرو در كشور گفت: براي اين ميزان توليد، 
بايد از مونتاژكاري فاصله بگيريم و ابتكار عمل بن سازه 
در اختيار خودمان باشد. وي تصريح كرد: تحقيق و 
توسعه مشترك، خريد مشترك و توليد مشترك 3 
حلقه مهم در زنجيره ارزش خودرو هستند كه اگر در 
صنعت خودروسازي اجرا شوند مي توان به هم افزايي و 
رقابت پذيري رسيد. بسياري از غول هاي خودروسازي 
دنيا، مراكز توليد مشترك دارند و توانسته اند مقياس 
توليد را در اين مراك��ز افزايش دهند. مديركل دفتر 
صنايع خودرويي وزارت صمت گفت: س��ال 1397 
تحويل خودرو در كشور به 700 هزار دستگاه كاهش 
يافت و حدود 200 هزار دستگاه هم خودروي ناقص 
در پاركينگ خودروسازان انباشته شد. در سال 1401 
توليد مجدداً افزايش يافت و به 1 ميليون و 340 هزار 
دستگاه رس��يد، اما همواره نمودار توليد خودرو در 
كشور نوسان دارد و بالا و پايين مي شود، زيرا زنجيره 

تأمين مستقل و بن سازه ها داخلي نيستند.

ارزيابي شركت برق منطقه اي 
باختر بر اساس مدل تعالي مديريت 

منابع انساني ۳۴۰۰۰   انجام شد
اقدام��ات و فعاليت هاي حوزه مديريت منابع انس��اني 
ش��ركت برق منطقه اي باختر بر اس��اس م��دل تعالي 
مديريت منابع انساني و با بهره گيري از استاندارد 34000 
توسط ارزيابان دانشگاه تهران در روزهاي پنجم و ششم 
ديماه 1402 انجام ش��د. به گزارش روابط عمومي برق 
باختر در جلسه اختتاميه اين ارزيابي مجتبي داودآبادي 
مديرعامل برق منطق��ه اي باختر ضمن بيان تاريخچه 
اجراي سيستم هاي مديريتي در برق باختر بيان داشت: 
درك تغييرات محيطي و لزوم پاس��خگويي به موقع به 
آنها و رفع چالش هاي پيش رو، سازمان ها را بر آن داشته 
تا از سيستم هاي مديريتي كارآمد بهره برداري نموده و 
در جهت ارتقاءكيفيت خدمات قابليت سيستم پذيري 
خود را بهبود بخشند، كه اين امر با برخورداري از نيروي 
انساني متخصص، متعهد و با انگيزه حاصل خواهد شد. 
وي در ادامه بيان داشت: تركيب سني، تجربه و تحصيلات 
كاركنان برق باختر باعث ايجاد مزيتي شده كه شركت 
برق باختر از قابليت سيس��تم پذيري بالايي در زمينه 
اس��تقرار و بهره مندي از نظام هاي مديريتي برخوردار 
باش��د. مديرعامل برق باختر افزود: رويكرد ما در اجراي 
سيستم هاي مختلف مديريتي صرفا اخذ گواهي نامه نبوده 
و از اجراي آنها به دنبال نهادينه كردن فرهنگ شناسايي 
فرصت هاي بهبود و تعريف برنامه هاي اصلاحي مي باشد، 
لذا اين موضوع باعث پذيرش سيس��تم هاي مديريتي 
كارآمد در سطح شركت شده است. رييس هيات مديره 
برق باختر در پايان خاطرنشان كرد: صنعت برق زير ساخت 
زيرساختها است و به منظور رشد و توسعه كشور تصور 
اينكه لحظه اي خاموشي وجود داشته باشد قابل قبول 
نيست، لذا ضرورت خدمت رساني مطلوب، شركت هاي 
متولي ارايه خدمات برق رس��اني را ب��ر آن مي دارد كه از 
فناوري هاي روز دنيا بهره برداري موثر را داش��ته باشند، 
از اين رو توجه به نيروي انساني و حركت به سوي ايجاد 
بهترين شرايط كاري بايستي مد نظر بوده و نتايج حاصل 
از ارزيابي تعالي مديريت منابع انساني مي تواند نقشه راه 

مناسبي براي حركت در اين مسير باشد.

رشد سرمايه گذاري در توليد منفي شد

موقعيت انقباضي صنعت در سند مالي ۱۴۰۳

رييس اتاق اصناف تهران خطاب به مجلس: 

طرح اصلاح قانون نظام صنفي دچار نواقص جدي است
ريي��س اتاق اصناف تهران اظهار با اش��اره به اصلاح 
قانون نظام صنفي در اظهاراتي گفت: با توجه به روند 
رو به جلو و روزآمد شدن فعاليت هاي اقتصادي، بخش 
زيادي از قانون نظام صنفي نيز نيازمند بازنگري و به 
روز شدن هس��ت. آخرين اصلاحات اعمال شده بر 
قان��ون نظام صنفي مربوط به بيش از يك دهه پيش 
است و بسياري از ماده هاي آن پاسخگوي نيار امروز 
جامعه صنفي نيست. حميدرضا رستگار ادامه داد: در 
حال حاضر تنها 12 بند از قانون در طرح اصلاحيه كه 
در مجلس مطرح شده براي اصلاح و تغيير پيشنهاد 
ش��ده اس��ت در حالي كه بايد طرح اصلاحيه بسيار 

جامع و كامل تر باشد.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق اصناف تهران، 
وي با بي��ان اينكه قطعا نماين��دگان مجلس به اين 
موضوع توجه دارند و موجب از بين رفتن فرصت ها 
براي جامعه صنفي نمي ش��وند، يادآور شد: اگر اين 
اصلاحيه محدود به چند بند به راي گذاشته شود، تا 
مدت ها امكان طرح مجدد اصلاحيه قانون در مجلس 
ممكن نخواهد بود و اين به معني فرصت سوزي براي 

مجموعه اصناف كشور است.
وي با اشاره به اينكه اصلاح قانوني مانند قانون نظام 
صنفي بايد جامع و كامل باشد، تاكيدکرد: از طرفي 
براي تدوين يا اصلاح قانون بايد قوانين بالادس��تي 
مد نظر قرار بگي��رد و در غير اين صورت اگر تصويب 
ش��ود باعث بروز مشكلات و گرفتاري هاي متعددي 

مي شود.
رييس اتاق اصناف ته��ران با تاكيد بر اينكه بندهاي 
مطرح ش��ده در اصلاحيه 12 بندي نيازمند اصلاح 
هستند، تصريح كرد: اما متاسفانه در اصلاح بسياري 
موارد قوانين بالادس��تي ناديده گرفته ش��ده و اصل 
كوچك سازي بدنه دولت و افزايش مشاركت بخش 
خصوصي در تصدي گري امور فراموش ش��ده است، 

چنانكه در اصلاحيه بخش عمده وظايف و اختيارات 
اتحاديه ه��ا و اتاق ها به س��امانه ها و درگاه ها واگذار 
شده است. رس��تگار با بيان اينكه تقويت  و حمايت 
از نهادهاي مردم نهاد موضوعي اس��ت كه به دفعات 
از س��وي مقام معظم رهبري، رييس جمهور و ديگر 
مديران دولت بر آن تاكيد ش��ده است، اظهارداشت: 
به عنوان يكي از نمايندگان خانواده بزرگ اصناف از 
طراحان طرح، نمايندگان مجلس و مديران صنفي 
كه به نمايندگي از اصناف پيگيري تصويب اين 12 
بند هستند، مي خواهم در اصلاح قوانين نظام صنفي 
توصيه ها و فرامين ب��زرگان نظام و تأكيدات قوانين 

بالادستي را لحاظ كنند.

    تعيين ۲۰۰ عضو براي تشكيل اتحاديه ها 
بازگشت به عقب است

وي توضيح داد: يكي از مواردي كه  در اين اصلاحيه 
قانون نظام صنفي آمده تشكيل اتحاديه با 200 نفر 
عضو هست، در حالي كه اين تعداد فعال صنفي يك 

رسته از اتحاديه ها را تشكيل مي دهند.
وي گفت: اتحاديه 200 نفري ابتدايي ترين امكانات 
و پيش نيازها ب��راي اداره خود را دراختي��ار ندارد و 
درآمد آتحادي��ه از محل ص��دور و تمديد مجوزها، 
كفاف هزينه ه��اي جاري اداره اتحاديه را نمي دهد و 
تهيه محلي براي استقرار اتحاديه امكان پذير نيست.

رييس اتاق اصناف تهران با اش��اره ب��ه اينكه با اين 
تصميم، اتحاديه تفكيك و هر رسته به دنبال استقلال 
خواهد بود، مطرح كرد: اين روند با ايده ادغام، متمركز 

و تقويت شدن اتحاديه ها مغايرت دارد.
وي با اش��اره به اينك��ه مورد ديگري ك��ه بدون نظر 
كارشناسي در اين طرح گنجانده شده، هيات مديره 
سه نفره براي اتحاديه هاست، توضيح داد: چه فكر و 
انديشه اي پشت اين پيشنهاد بوده كه بين  مديريت 

200 نف��ر با 2 هزار و بيس��ت هزار نف��ر تفاوت قائل 
نمي ش��ود. رس��تگار ادامه داد: اتحاديه 200 نفره و 
هيات مديره 3 نفره به معني عقبگرد جامعه صنفي در 
حوزه تشكل ها است و بايد به نمايندگان مجلس در 
خصوص اين موضوع و تبعات منفي آن اطلاع رساني 
كرد. وي با بيان اينكه براي مديريت بهينه و اثرگذار 
تشكل هاي صنفي مطابق شرايط روز قانون گذاري 
كرد، افزود: حداقل تعدا اعضاي يك اتحاديه بايد 500 
نفر باشند و اتحاديه هاي 500 تا هزار نفر هيات مديره 

سه نفره داشته باشد.
رييس اتاق اصناف تهران ادامه داد: اتحاديه هاي بين 
هزار تا 5 هزار عضو با 5 نفر و بيش از 10 هزار عضو با 

هيات مديره 7 نفره مديريت شود.
وي به موض��وع حضور مديران بي��ش از دو دوره در 
هيات مديره اتحاديه ها نيز اش��اره كرد و گفت: آنچه 
مسلم اس��ت در بحث مديريت اتحاديه ها تجربه نيز 
چون دانش اهميت دارد و با اين نگاه بايد قانون اصلاح 
ش��ود تا توازن دانش و تجربه در مديريت اتحاديه ها 

برقرار شود.
رييس اتاق اصناف تهران اظهارداشت: در اين مورد 
محدوديت حضور افراد از دو به سه دوره افزايش يافته 
و براي حضور بيش از س��ه دوره شرط اخذ درصدي 

از آرا لحاظ شود.
وي توضيح داد: س��ه دوره فرصت آش��نايي و درك 
شرايط، مديريت بهينه و از همه مهم تر همتاسازي و 

جانشين پروري را فراهم مي كند.
وي ب��ا تاكيد مجدد بر اين مهم ك��ه مجموعه قانون 
نظام صنفي نيازمند اصلاح است، متذكر شد: تمامي 
ماده هاي قانون نظام صنفي بايد با نظر كارشناسان، 
صاحب نظران و فعالان صنفي بازنگري شود و نبايد 
فقط با اصلاح چند بند فرص��ت طرح اين موضوع از 
جامعه صنفي گرفته شود. رييس اتاق اصناف تهران 

در پاي��ان از نماين��دگان محترم مجلس خواس��ت 
اصلاحيه كامل قانون نظ��ام صنفي را جايگزين اين 
اصلاحيه كنند كه تنه��ا دوازده بند از قانون را مورد 
توجه قرار داده اس��ت و مانع از دس��ت رفتن فرصت 

اصلاح مجموعه قانون نظام صنفي شوند.

بموجب پرونده اجرايی کلاسه ی فوق شعبه ی دوم اجرای احکام مدنی اهواز موضوع دستور فروش 
صادره از شعبه ی دادگاه حقوقی شهرستان اهواز له خانم سندس کرمانی سميعی به طرفيت آقايان 
و خانم ها بلقيس و عاليه و رجا و اقبال و زينب و ازهار و حسين و حسن نام خانوادگی همگی کرمانی 
س�ميعی اين اهواز به نشانی اهواز . اجرا در نظر دارد ملک شماره پلاک ثبتی 5557 فرعي از 1141 
اصلي بخش 3 اهواز بنشانی اهواز - کمپلو خيابان شيخ بها شمالي نبش شمس تبريزي پلاك 14 
که عبارت است از: يك خانه به پلاك ثبتي 1141.5557 مفروز و مجزي شده از 866 بخش ثبتي 3 
اهواز به مساحت عرصه 188.62 متر مربع باشد ، اعيان ملك قديمي و داراي دو اتاق خواب و هال 
پذيرايی و سرويس و حمام است و بعلت قدمتت اعيان و فرسودگي و عدم بهسازي مناسب ، اعيان 
ملك فاقد ارزش است و نماي ملك آجر قرمز است ملك سرنبش خيابان شيخ بها و شمس تبريزي 
است و برملك به سمت غربي ) شيخ بهاء( 10.7 است و در خيابان شيخ بها مالك دو مغازه بدون لحاظ 
كاربري تجاري احداث نموده و يکي از مغازه ها داراي فعاليت صنفي آرايش گري مردانه و يکی ديگر 
از مغازه ها بسته بود ، ملك داراي موقعيت مناسب و ملك در منطقه ای  با تراکم متوسط واقع شده 
و دارای انشعابات آب و برق و گاز است که توسط کارشناس منتخب دادگستری با توجه به جميع 
جهات، موقعيت شهری، مساحت اعيان و نوع کاربري تجاري ، نوع مصالح ساختماني بکار رفته در 
ملك ، و با توجه به تحقيقات محلی و با در نظر گرفتن قيمت املاک مشابه و عوامل موثر و صرفه نظر از 
اصالت و صحت اسناد و اثبات هر گونه مالکيت و انتساب به اشخاص حقيقي و حقوقي و فارغ از موارد 
بازداشتی و رهني و در صورت غير اوقافي بودن و عدم وجود ديون و بدهي هاي احتمالي بابت ماليات 
و عوارض و جرايم و غيره به بانکها و ادارات دولتي ديگر شرايط موثر در ارزش معاملاتي و مستغلات 
شهري و با در نظر گرفتن نوسانات بازار و عدم ثبات قيمت ها به نظر اينجانب در حال حاضر ارزش 
عادله ششدانگ ملک موصوف مبلغ 66.017.000.000 ريال  شصت وشش ميليارد وهفده هزار ريال 
برآورد و ارزيابی شده را از طريق مزايده به فروش بگذارد. نظر به اينکه نظريه کارشناس به طرفين 
ابلاغ و در موعد قانونی هيچ اعتراضی از طرفين نس�بت به آن واصل نگرديده است بنابر اين وقت 
مزايده برای روز سه شنبه مورخ 1402/10/26 ساعت 10 تعيين می گردد. لهذا از کليه اشخاصی که 
قصد شرکت در مزايده را دارند دعوت ميشود در تاريخ فوق الذکر در محل شعبه دوم اجرای احکام 
حقوقی دادگستری شهرستان اهواز واقع در خرمکوشک ابتدای نيوسايد مجتمع قضايی شهيد 
تندگويان حضور به هم رسانند.قيمت پايه بر اساس نظريه کارشناس و هزينه های صورت گرفته 
اعم از روزنامه و کارشناس�ی هزينه های نقل و انتقال در پرونده های کلاسه فوق و هزينه اجرايی 
شروع و برنده مزايده کسی است که بالاترين قيمت خريد را پيشنهاد .نمايد اشخاصی که تمايل 
به شرکت در مزايده دارند می توانند پنج روز قبل از مزايده از ملک مورد نظر به نشانی فوق الذکر 
 بازديد نمايند ضمنا کليه ش�رکت کننده گان در مزايده می بايست 10 درصد از قيمت پايه فروش
 فی المجلس به موجب يک فقره چک تضمينی به واحد اجرای احکام حقوقی توديع و در صورت 
برنده شدن در مزايده الباقی مبلغ پيشنهادی ظرف مدت يک ماه از تاريخ مزايده به دايره اجرای 

احکام حقوقی پرداخت نمايند.

آگهی مزايده ) ۰۲۰۱9۳۱(

مهدی شرفی - مدير شعبه دوم اجرای احکام مدنی اهواز
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خبرروز

كروناي JN.1  وارد ايران شده است؟
معاون فني مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت با اشاره به اينكه بر اساس آزمايش ها، كروناي JN.1 در كشور ما شناسايي نشده 
است، گفت: اين زيرسويه نيز از زيرشاخه هاي امُيكرون است و دنيا اطلاعات زيادي از آن ندارد.دكتر بابك عشرتي درباره آخرين وضعيت شيوع 
بيماري هاي تنفسي در كشور، گفت: بر اساس آزمايش هايي كه از بيماران تنفسي بستري گرفته مي شود حدود ۳۰ درصد موارد آنفلوآنزا، حدود 
۱۰ درصد كرونا و مابقي نيز ساير ويروس هاي تنفسي است. او افزود: بر اساس همين آزمايش ها براي ما مشخص شد كه كرونايJN.1در كشور ما 
شناسايي نشده است. اين زيرسويه نيز از زيرشاخه اوميكرون است و دنيا اطلاعات زيادي از آن ندارد. به گفته عشرتي، برخلاف اينكه برخي كشورها 

گزارشاتي حاكي از افزايش موارد بيماري هاي تنفسي اعلام كرده اند اما در ايران از نظر شيوع بيماري هاي تنفسي در شرايط سختي نيستيم.

برخلاف ادعاي وزير بهداشت شرايط بيمارستان هاي خصوصي هم مناسب نيست

بررسي وضعيت بيمارستان هاي كشور از نظر تعداد كادر درمان و فرسودگي تجهيزات

سيستم درماني برتر يا بي تفاوتي نسبت به مشكلات

گليماندگار|
 كافي است يك شب از سر اجبار گذرتان 
به يكي از بيمارستان هاي پايتخت بيفتد. 
آن وقت به راحتي مي توانيد بفهميد كه اگر در كلان شهر 
تهران وضعيت خدمات دهي در بيمارستان ها چه دولتي 
و چه خصوصي تا اين ميزان غير استاندارد است در ديگر 
استان ها و شهرهاي كوچك وضعيت به چه شكل رقم 
مي خورد. حالا ديگر فرقي نمي كند براي انجام كارهاي 
اورژانس به يك بيمارس��تان دولت��ي مراجعه كنيد يا 
بيمارستان خصوصي. س��اعت ها انتظار براي دريافت 
خدمات اولين اتفاقي اس��ت كه تجربه خواهيد كرد. در 
واقع وقتي بيماري ب��ه بخش اورژانس مراجعه مي كند 
قطعا با مشكل حادي مواجه است؛ اگر هم چنين نباشد 
نياز است كه يك فرد آگاه بيماران را با توجه به وخامت 
حال شان مورد بررسي قرار داده و براي ارايه خدمات به 
بخش اورژانس ارايه دهد. اما در بيمارستان هاي تهران 
مساله به شكل ديگري رقم مي خورد فرقي نمي كند شما 
يك تصادفي باشيد كه با حالي نزار به بيمارستان آمده ايد 
يا فردي كه درد زيادي را تحمل مي كند يا براي درمان 
سرماخوردگي راهي بيمارستان شده باشيد. همه با هم 
بايد در نوبت قرار بگيرند مگر اينكه شما با آمبولانس به 
بيمارستان انتقال داده شويد در آن صورت شايد بتوانيد 
خارج از نوبت م��ورد معاينه قرار گرفت��ه و خدماتي را 

دريافت كنيد. 
تا همين چند س��ال پيش چنين مش��كلاتي فقط در 
بيمارس��تان هاي دولتي رخ مي داد و بيمارستان هاي 
خصوصي حداقل ب��راي افرادي كه امكان اس��تفاده از 
امكانات اين بيمارس��تان ها را داشتند خدمات بهتري 
ارايه مي دادند اما در حال حاضر ديگر چنين اتفاقي در 
بيمارستان هاي خصوصي و حتي بيمارستان هايي كه به 
دليل ارايه خدمات خوب شهره بوده اند هم رخ نمي دهد. 
شما بايد ساعت ها در انتظار بمانيد تا شايد بتوانيد به دكتر 
دسترسي پيدا كنيد چرا كه در اغلب بيمارستان ها تنها 
يك دكتر اورژانس حضور دارد و وقتي تعداد بيماران زياد 
مي شود رسيدگي به آنها هم كندتر صورت مي پذيرد. 

شايد اين اتفاقات از نظر وزير بهداشت نشان از سيستم 
درماني برتر كش��ور ما نسبت به ديگر كشورها باشد اما 
رنجي كه بيماران متحمل مي ش��وند اصلا براي ش��ان 

چنين معنايي را همراه ندارد. 

    ۱۲ تخت در اتاق اورژانس با يك پرستار
بيمارس��تان بقيه الله، ساعت ۱۰ ش��ب، بيماري با درد 
ش��ديد ش��كمي به اورژانس مراجعه كرده است. بعد از 
آنكه نيم س��اعت در صف انتظار مي مان��د دكتر او را به 
بخش زنان ارج��اع مي دهد. در آن بخ��ش هم با اينكه 
خبري از بيماران به صف شده نيست اما تا دكتر شيفت 
شب به سراغ بيمار بيايد زمان قابل توجهي مي گذرد و 
در تمام اين مدت بيمار از شدت درد فقط فرياد مي زند. 
دكتر زنان براي التيام درد بيمار براي او س��رم به همراه 

مسكن تجويز مي كند. 
داروخان��ه اورژانس مي گويد كه با بيمه بيمار مورد نظر 
قرار داد ندارد در حالي كه بيمارستان با آن بيمه قرار داد 
دارد پس داروها بايد از بيرون بيمارستان تهيه شود. بيمار 
در اورژانس به درد كشيدن ادامه مي دهد ۴۵ دقيقه بعد 
همراه بيمار با داروهاي تجويز شده سر مي رسد. بيمار به 
اتاقي كه ۱۲ تخت در آن است و تمام تخت ها جز يكي 
پر از بيمار اس��ت هدايت مي شود. پرستار مي گويد بايد 
منتظر بماند تا به بيماران قبل از او رسيدگي شود. نزديك 
به يك س��اعت ديگر هم مي گذرد و از پرس��تار خبري 
نيست. وقتي قرار باشد يك نفر مسوول رسيدگي به ۱۲ 
بيماري باشد كه هر كدام نيازمند دريافت سرم و آمپول 

هستند يك ساعت منتظر ماندن زمان زيادي نيست.
نكته جالب اينجاست تعداد افرادي كه مسوول تحويل 
چادر به بيماران براي وارد شدن به بيمارستان هستند 
تعدادش��ان از پرس��تاران بخش اورژانس بيمارستان 

بيشتر است. 

    كمبود پرستار 
بيش از هر زمان ديگري مشهود است

بالاخره بعد از يك ساعت نوبت به بيمار بدحال مي رسد و 

اين در حالي است كه پرستار هم از اينكه نتوانسته زودتر 
به او رسيدگي كند شرمسار است اما مي گويد: متاسفانه 
آنقدر كمبود پرستار داريم كه نمي دانيم چه كار كنيم. 
خيلي ها اس��تعفا داده و رفته اند. بيمارس��تان هم براي 
جبران كمبود پرستار هنوز اقدامي صورت نمي دهد و 
به همين خاطر است كه مخصوصا در شيفت شب تعداد 

پرستاران بسيار كمتر است.

    حالا ديگر بيمارستان خصوصي و دولتي 
خيلي فرق ندارد

آرزو ميرمحم��دي، يك��ي از مراجعان به بيمارس��تان 
مي گويد: يك ماه پيش پدرم را با درد در قفسه سينه به 
يكي از بيمارستان هاي خصوصي تهران برديم. گفتند در 
اورژانس منتظر بمانيد تا دكتر بيايد. هر چه گفتم حال 
پدرم خوب نيست كس��ي توجهي نكرد نزديك به ۲۰ 
دقيقه منتظر بوديم تا دكتر او را معاينه كند و در نهايت 

پدرم حين معاينه جان خود را از دست داد.
او مي افزاي��د: البت��ه كه هيچ كس قب��ول نمي كرد اگر 
زودتر رسيدگي مي كردند ممكن بود جان پدرم نجات 
پيدا كند. از آنجايي كه ما هم مي دانس��تيم راه به جايي 
نمي بريم شكايت نكرديم و حالا يك ماه است كه از مرگ 
پدرم مي گذرد اما واقعا اين همان سيستم برتر درماني 
است كه وزير بهداشت از آن دم مي زند. به همين راحتي 
انسان ها جان شان را از دست مي دهند چون بيمارستان 

با كمبود پزشك و پرستار مواجه است. 
اين دختر داغديده مي گويد: ما پدرمان را به بيمارستان 
خصوصي برديم تا بتواني��م بهترين خدمات را دريافت 
كني��م و زندگي اش را نجات دهيم ام��ا در نهايت او را از 
دست داديم. حالا ديگر فرقي نمي كند بيمارستان دولتي 
و خصوصي هر دو با كمبود كادر درمان و تيم پزش��كي 

مواجهند و مسوولان اصلا به اين مساله توجهي ندارند.

    ارزش پول از جان انسان ها 
در سيستم درماني ما بيشتر است

مجتبي نعمتي، يكي ديگر از مراجعان به بيمارستان 

مي گويد: انگار ديگر جان انسان ها اهميتي ندارد. اينكه 
ما براي درمان عزيزان مان به بيمارستان مي رويم اما با 
كمبود امكانات و كادر درمان مواجه مي شويم مساله 
است كه هيچ كس مسووليت آن را به عهده نمي گيرد. 
همسرم را با درد شديد شكم به بيمارستان بردم دكتر 
سونوگرافي تجويز كرد اما مسوولان بخش اورژانس 
گفتند كه دستگاه سونوگرافي بيمارستان خراب است 
و بايد براي انجام سونوگرافي به مراكزي كه خارج از 

بيمارستان است مراجعه كنيم.
او مي افزايد: من يك كارگر روز مزد هستم همسرم 
ه��م در من��زل كار مي كند اما درآمد م��ا آنقدري 
نيس��ت كه براي يك اتفاق اورژانسي بتوانيم يك 
ميليون تومان خرج كنيم اين وضعيت تا كي قرار 
است ادامه پيدا كند. كارفرما تا زماني كه بتواند از 
بيمه كردن كارگر س��ر باز مي زند و از طرف ديگر 
هم بيمارستان ها اگر بيمه نداشته باشي همه چيز 
را با نرخ آزاد محاس��به مي كنن��د و فرقي ندارد به 
بيمارس��تان دولت��ي مراجعه كني ي��ا خصوصي. 
تازه برخي خدمات را ه��م بايد از مراكز خصوصي 
درياف��ت كني ك��ه هزينه ها را افزاي��ش مي دهد. 
مساله اينجاست كه ارزش پول از جان انسان ها در 

سيستم درماني ما بيشتر شده است.

    پزشكان از رزيدنت ها بيگاري مي كشند
هانيه رس��تمي، به تعادل مي گويد: چند شب پيش به 
دليل درد ناگهاني در ناحيه شكم به بيمارستان مراجعه 
كردم. گفتند بايد به دكتر زنان مراجعه كني. در همان 
بيمارستان به سراغ دكتر زنان رفتم جالب اينجا بود كه 
دكتر پشت ميز كارش نشسته بود و رزيدنت او مرا معاينه 
مي كرد و به دكت��ر توضيح مي داد و در نهايت هم وقتي 
موقع نوشتن دارو شد باز هم رزيدنت داروها را در دفترچه 

نوشت و بعد هم مهر دكتر را زد. 
او مي افزايد: خانم دكتر با رزيدنت دعوا كرد كه چرا هنوز 
امضاي او را ياد نگرفته تا بتواند درست زير نسخه را امضا 
كند. تمام مدت هم خانم دكتر با گوش��ي موبايل خود 
مشغول بود. سوال اينجاست كه آيا واقعا اين رفتار يك 
پزشك متخصص در برخورد با بيمار و رزيدنت است. مگر 
رزيدنت خدمتكار دكتر است كه بايد همه كارها را انجام 
دهد. چرا يك پزشك متخصص حتي به خودش زحمت 
نمي دهد تا از پش��ت ميز بلند شود و براي معاينه بيمار 
بيايد. شايد رزيدنت يك جاي كار را اشتباه كند و همين 
باعث تش��خيص غلط و تجويز داروي اش��تباه شود. اما 
متاسفانه وقتي هم بيماران به اين روند اعتراض مي كنند 
با پرخاشگري پزشك مواجه مي شوند و مي شنوند كه در 

مسائلي كه مربوط به شما نيست دخالت نكنيد.

رستمي مي گويد: مساله اينجاست كه دقيقا اين مورد به 
بيمار ربط دارد. او براي اينكه توسط پزشك متخصص 
معاينه شود به بيمارستان آمده. رزيدنت تبحر دكتر را 
ندارد و اصلا چرا دكتر بايد تمام مس��ووليت كاري خود 
را به دوش رزيدنتي بيندازد كه تمام مدت معاينه حتي 
اعتماد به نفس كامل را ندارد. پزش��كان با اين روش از 

رزيدنت ها بيگاري مي كشند.

    سيستم درماني سلامت نيست
به هر حال اين روزها شكايت هاي زيادي از بيمارستان ها 
و نحوه خدمات دهي آنها از سوي بيماران مطرح مي شود. 
اين سيستم درماني كه در كش��ور ما جريان دارد نياز به 
رسيدگي فوري دارد. سيستم درماني ما سلامت نيست و 
بر خلاف ادعاي وزير بهداشت و درمان اصلا ماجراي برتر 
بودن در كار نيست. مساله اينجاست كه مشكلات سيستم 
درماني آنقدر زياد است كه حتي كادر درمان هم ديگر توان 
تحمل آن را ندارند. كمبود پزشك و پرستار در بيمارستان ها 
بيداد مي كن��د و همين امر كيفيت خدمات درماني را به 
شكل قابل توجهي كاهش داده است. حال سوال اينجاست 
بنا بر ادعاي مسوولان سيستم درماني كشور ما برتر است 
يا بي توجهي مسوولان به مشكلات آن باعث شده تا از نظر 

آنها اين سيستم پر از ايراد برتر به نظر برسد. 

گزارش

رويخطخبر

بيش از ۱۶۰ هزار درخواست مهريه ثبت شد
معاون امور اس��ناد رسمي س��ازمان ثبت اسناد و 
املاك كشور گفت: از ابتداي امسال تاكنون ۱۶۰ 
هزار و ۲۱۵ فقره پرون��ده مهريه در حوزه اجراييه 
شعب سراسر كشور ثبت شده و از اين تعداد، ۱۴۰ 
ه��زار و ۳۰۲ فق��ره پرونده رس��يدگي و مختومه 
شده است. سيد صادق س��عادتيان درباره وصول 
مطالبات مهريه توس��ط زوجه اظهار داش��ت:در 
آمار پرونده هاي اجراييه مهريه از نظر پرونده هاي 
تشكيل شده يك درصد كاهش و از نظر پرونده هاي 
مختومه س��ه درصد افزايش نس��بت به سال قبل 
شاهد هس��تيم. او تصريح كرد: مهريه حق است و 
هر زمان كه زوج��ه بخواهد مي تواند براي مطالبه 
آن درخواست بدهد و اكنون زوجه براي درخواست 
مهريه بايد در هر دفتر اس��ناد رس��مي ازدواج كه 

واقعه عقد ازدواج در آنجا ثبت شده باشد مراجعه 
كند و در واقع، نيازي ب��ه مراجعه به دواير اجراي 
ثبت يا مراجع قضايي در وهله نخست وجود ندارد 
بلكه پس از صدور اجراييه باي��د به دواير اجراييه 
همان شهرستان مراجعه شود. سعادتيان ادامه داد: 
پس از ثبت درخواست صدور اجراييه از طريق دفتر 

اس��ناد رس��مي ازدواج، اين درخواست به صورت 
الكترونيك در كارتابل اجراي اس��ناد رسمي قرار 
مي گيرد و از تاري��خ صدور اجراييه، مديون )زوج( 
۲۰ روز مهلت دارد تا نسبت به پرداخت دِين خود 
اقدام كند در غير اين صورت با درخواست بستانكار 
)زوجه(، اموال مديون اعم از منقول، غيرمنقول و 
حساب هاي بانكي و سهام و اوراق بهادار مديون در 
بورس و هر آنچه از اموال وي كه ارزش ريالي داشته 
باشد، شناس��ايي مي شود. پس از ثبت درخواست 
صدور اجراييه از طريق دفتر اسناد رسمي ازدواج، 
اين درخواس��ت به صورت الكترونيك در كارتابل 
اجراي اسناد رسمي قرار مي گيرد و از تاريخ صدور 
اجراييه، مديون )زوج( ۲۰ روز مهلت دارد تا نسبت 

به پرداخت دِين خود اقدام كند

كشف ۱۱۴ هزار قرص روانگردان از باند »عقرب« در فضاي مجازي
رييس پليس مبارزه با مواد مخدر فراجا ابراز داشت: باند 
بزرگ توزيع قرص هاي روانگردان از طريق فضاي مجازي 
در شهر تهران، در عمليات ضربتي منهدم شد. سردار ايرج 
كاكاوند با اش��اره به انهدام باند بزرگ توزيع قرص هاي 
روانگردان معروف به باند عقرب در ش��هر تهران، اظهار 
كرد: در راس��تاي مبارزه بي امان ب��ا خريد و فروش مواد 
مخدر در بستر فضاي مجازي، بر اساس رصدهاي انجام 

شده در شبكه هاي اجتماعي، وبگاهي به آدرس معلوم 
مورد شناسايي قرار گرفت كه كاربر آن اقدام به فعاليت 
گس��ترده مجرمانه در زمينه تبليغ و فروش قرص هاي 
روانگردان مي كرد. اين مقام ارشد انتظامي خاطرنشان 
ساخت: با اشراف اطلاعاتي كامل بر فعاليت مجرمانه اين 
باند، مخفيگاه، انبار و محل دپو قرص هاي مورد اشاره در 
شرق شهر تهران مورد شناس��ايي قرار گرفت و در يك 

عمليات ضربتي پس از انجام هماهنگي قضايي، سركرده 
به همراه دو نفر از اعضاي باند در اين رابطه دس��تگير و 
قريب ۱۱۴ هزار قرص روانگردان، بيش از ۱۰ كيلو پودر 
آغشته به ماده مخدر شيشه، حدود ۲۰۰۰ قوطي خالي 
قرص، بيش از ۳۰۰۰ جعبه بسته بندي براي مونتاژ، ۱۰۰ 
هزار پوكه قرص، يك دستگاه پلمب بسته بندي قرص به 

همراه تجهيزات جانبي از مخفيگاه متهمان كشف شد.

رويداد

مع��اون ام��ور اجتماع��ي بهزيس��تي اس��تان تهران 
با اش��اره به اص��لاح آيين نامه اجراي��ي قانون حمايت 
از كودكان بي سرپرس��ت و بدسرپرس��ت، به سوالاتي 
درخصوص ش��رايط خانواده هاي داوطل��ب ميزباني، 
ك��ودكان مش��مول خانواده ه��اي ميزب��ان موق��ت، 
چگونگي تغيير وضعي��ت خانواده ميزب��ان به خانواده 
جايگزين و... پاس��خ داد. فاطم��ه ارزانيان با اش��اره به 
اص��لاح آيين نامه اجراي��ي قانون حماي��ت از كودكان 
بي سرپرست و بدسرپرست كه به موجب آن كودكان و 
نوجواناني كه بر اساس حكم مرجع قضايي اعم از دادسرا 
 يا دادگاه جهت نگهداري به بهزيستي سپرده شده  اند،

 ب��راي مراقبت موقت به خانواده هاي داوطلب س��پرده 
مي شوند و در اين راس��تا از ظرفيت موسسات مراقبت 
خانواده محور - كه نوعي موسسه خيريه با رويكرد جديد 
هستند - هم جهت شناسايي خانواده داوطلب و نظارت بر 
وضعيت طفل و نوجوان در آغوش گرم خانواده بهره  گيري 
مي  شود، اظهار كرد: برنامه مراقبت از كودكان بر حسب 
شرايط وضعيت كودك متفاوت بوده كه براساس برنامه 
سازمان بهزيستي اين موضوع اولويت بندي شده است. او 
افزود: اولويت اول مراقبت كودك در خانواده زيستي نزد 
پدر و جد پدري و مادر و وصي به صورت مستقل است. 
اولويت دوم، مراقبت در خانواده زيس��تي نزد پدر و جد 
پدري و مادر و وصي با ضم امين يا ناظر، اولويت س��وم، 
مراقبت در خانواده جايگزين خويشاوند، اولويت چهارم 
مراقبت در خانواده جايگزين غير خويش��اوند و اولويت 
پنجم مراقبت موسس��ه اي تا زمان باز پيوند به خانواده 
زيس��تي يا واگذاري به خانواده جايگزين خويشاوند يا 
غيرخويشاوند به ترتيب اولويت )مراقبت توسط موسسه 
مراقبت خانواده محور توسط خانواده ميزبان و مراقبت 
توسط موسسه مراقبتي به صورت گروهي با تفكيك سن 

و جنس به استثناء شيرخوارگاه( است.

    چرايي واگذاري كودكان 
داراي خانواده به عنوان فرزند خوانده

معاون امور اجتماعي بهزيستي اس��تان تهران با اشاره 
به برنامه هاي مراقبتي از كودكان فاقد سرپرس��ت موثر 

يا بي سرپرس��ت، يادآور ش��د: چنانچه خانواده زيستي 
صلاحيت كامل جهت سرپرستي را نداشته باشد، دادگاه 
با در نظر گرفتن نظريه كارشناسي سازمان بهزيستي، 
سرپرس��تي را به آنان واگذار خواهد كرد اما براي كودك 
امين يا ناظر نيز تعيين مي كند. اگر هيچ يك از خانواده 
زيستي صلاحيت سرپرستي از كودك را حتي با ضم امين 
يا ناظر نداشته باشد، دادگاه مي تواند مسووليت امين موقت 
يا قيم را به خانواده جايگزين واگذار كند يا آنكه كودك را به 
متقاضيان فرزندخواندگي بسپارد. همچنين در واگذاري 
اولويت با بستگان است و در مراقبت كودك توسط خانواده 
جايگزين اعم از بستگان يا غيربستگان، بايد كودك با يكي 
از احكام فرزندخواندگي امين موقت يا قيم سپرده شود. 
ارزانيان با بيان اينكه در فاصله بازپيوند به خانواده زيستي 
يا واگذاري كودك به خانواده جايگزين، »مراقبت از كودك 
توس��ط خانواده ميزبان« صورت مي گيرد و در صورتي 
كه امكان اجراي هيچ يك از برنامه هاي مراقبتي مذكور 
نباشد، كودك در موسس��ه به صورت گروهي مراقبت 
مي شود، گفت: اين نوع مراقبت به عنوان راه كاري موقت 
براي كودك در نظر گرفته مي شود. در طول مدت زندگي 
كودك در مراكز ش��بانه روزي، تيم مراقبت بايد همواره 
پيگيري لازم جهت فراهم شدن زمينه هاي مراقبت نزد 

خانواده زيستي يا جايگزين را براي او فراهم آورد.

    چه كودكاني به خانواده ميزبان
سپرده مي شوند؟

معاون امور اجتماعي بهزيستي استان تهران ادامه داد: 
البته كودكان مشمول ش��يوه نامه آيين نامه اصلاحي 
كودكان بي سرپرست و بدسرپرست، بايد داراي سه شرط 
باشند؛ سن كودك تا ۱۸ سال تمام شمسي باشد؛ كودك 
مشمول يكي از بندهاي ماده ۸ قانون حمايت از كودكان 
و نوجوانان مصوب سال ۱۳۹۲ يا ماده ۳ قانون حمايت از 
اطفال و نوجوانان مصوب سال ۱۳۹۹ باشد و همچنين 
مسووليت نگهداري كودك از سوي دادسرا يا دادگاه به 
سازمان بهزيستي سپرده شده باشد. ارزانيان با اشاره به 
اينكه كودكان صرف نظر از جنسيت، وضعيت جسماني 
و تابعيت مشمول اين شيوه نامه هستند، تصريح كرد: 

كودك و نوجواني كه به جهت داشتن معلوليت، ابتلا به 
بيماري هاي نيازمند پيگيري درمان، بروز حادثه يا آسيب، 
سابقه مصرف مواد اعتيادآور يا موارد خاص ديگر نيازمند 
خدمات ويژه حمايتي است و همچنين كودكان مقيم 
مراكز مداخله در بحران يا شبه خانواده يا توانبخشي يا 
خانه سلامت و اتباع و حتي كودكان كار )تا تعيين تكليف 
نهايي مي توان به خانواده ميزبان واگذار كرد(، مشمول اين 
شيوه نامه هستند. همچنين كودكاني كه در محيط هاي 
ديگر نگهداري شوند را مي توان تا زمان تعيين تكليف 

قطعي آنان در مرجع قضايي به خانواده ميزبان سپرد.

    شرايط داوطلبان ميزباني از كودك
او در بخش ديگري از سخنان خود به شرايط داوطلبان 
ميزباني اش��اره كرد و گفت: زوجين، دختران و زنان 
بدون شوهر با داشتن شرايطي همچون سن بالاي ۳۰ 
سال يكي از زوجين يا خانم مجرد، ايمان و تقيد به انجام 
واجبات و ترك محرمات، نداش��تن محكوميت موثر 
كيفري با ش��رايط مندرج در قانون مجازات اسلامي، 
داش��تن اقامت در ايران، داش��تن سلامت جسمي و 
رواني و توانايي عملي و مهارت لازم در مراقبت و تربيت 
كودك و نوجوان با تأييد پزشك معتمد سازمان، داشتن 
تمكن مالي مناسب براي پرورش و رفاه نسبي كودك 
و نوجوان، عدم استعمال مشروبات الكلي و عدم اعتياد 
به مواد مخدر و روانگردان، حس��ن شهرت به اخلاق، 
عدالت و امانت داري، استحكام خانواده و حسن رفتار 
اعضاي خانواده نسبت به يكديگر، داشتن فاصله سني 
مناسب با كودك و نوجوان، دارا بودن حداقل مدرك 
ديپل��م يكي از زوجي��ن و نيز دخت��ران و زنان بدون 
شوهر مي توانند داوطلب ميزباني باشند. معاون امور 
اجتماعي بهزيستي استان تهران تاكيد كرد: لازم به 
ذكر است كه ازدواج زوجين بايد قانوني و دايم باشد. 
متقاضيان بالاي ۵۰ سال ترجيحاً مي توانند مراقبت 
موقت كودكان بالاي ۲ سال را بر عهده بگيرند. زوجين، 
دختران و زنان غيرايراني داراي مجوز اقامت در ايران 
مي توانند مراقبت موقت كودك هم تابعيت خود را بر 

عهده بگيرند.

واگذاري كودكان بدسرپرست به »خانواده ميزبان« بدون نياز به راي قضايي
يادداشت

فرافكني راه حل رفع آلودگي هوا نيست
حالا ديگر مسوولان به جاي 
اينكه به عدم اجراي قوانين 
و انجام وظايف محوله خود 
اعتراف كنند س��عي دارند 
با انتش��ار اخباري كه هيچ 
پشتوانه علمي ندارد مساله 
آلودگي هوا را به كشورهاي 
همسايه و برخي مناقشات 
موجود در منطقه ربط بدهند. اينكه چرا آسمان تركيه 
آبي اس��ت و ابرها در آنجا زايش ب��اران و برف دارند اما 
درس��ت در خط مرزي با كش��ور ايران ناگهان ابرها از 
بين مي روند و مقايسه خط هوايي مرزي ايران با تركيه 
تفاوت فاحش ميان پاكي و آلودگي هوا را نشان مي دهد 
نمي تواند امري طبيعي و عادي باشد و پس حتما دست 
ماجراهايي در بين است كه مي خواهند هواي ايران را 
آلوده نگه دارند. وقتي فرضيه انداختن اين آلودگي بر 
گردن »هارپ« راه ب��ه جايي نبرد چرا كه اگر قرار بود 
عامل اين آلودگي »هارپ« باشد حداقل بايد چندين 
كش��ورهم مرز همزمان با هم با چنين آلودگي مواجه 
مي ش��دند و بارش در هيچ كدام از اين كشورها اتفاق 
نمي افتاد. اما وقتي ما روزها و شب ها چشم به آسمان 

دوخته ايم و منتظر بارش باران هستيم تا شايد كمي 
امكان نفس كشيدن داشته باشيم باريدن باران و برف 
در تركيه ادامه دارد. مس��اله اينجاست كه در كشور ما 
علي رغم انكار مسوولان نه بنزيني كه مصرف مي شود 
استاندارد هاي لازم را دارد و هم اينكه باز هم بر خلاف 
آن چيزي كه مسوولان مدعي مي شوند مازوت سوزي 
در نيروگاه هاي كشور انجام مي شود و بارها و بارها هم 
اين مساله به اثبات رسيده است. اگر بخواهيم به زبان 
ساده و بدون به كار بردن الفاظ علمي اين مساله را براي 
افراد روشن كنيم. هواي سنگين و آلوده اي كه در بالاي 
كشور ما جريان دارد مانع از ورود ابرها مي شود. سرب 
و ديگر آلاينده ها مانع مي شوند تا جريان باد ابرها را به 
ايران بياورد و اين مس��اله كاملا طبيعي است و هيچ 
ربطي هم به دستكاري كشورهاي همسايه و مناقشات 
موجود در منطقه ندارد. مس��اله اينجاست كه ابرها با 
جريان ه��وا حركت مي كنند و اما وقت��ي به مرزهاي 
هوايي ايران مي رس��ند از آنجايي ك��ه حجم آلودگي 
چندين برابر استانداردهاي جهاني و هوايي كه بر كشور 
حاكم شده به لحاظ دارا بودن آلاينده ها بسيار سنگين 
است جريان ابرها منحرف مي شود و به كشور ما وارد 
نمي شود. در واقع كل كشور امروز با مشكل آلودگي هوا 

مواجه است چه در مرزهاي شرقي و غربي چه شمالي 
و جنوب��ي اين اتفاق رخ داده و ب��ه همين خاطر ايران 
دچار چنين وضعيت بغرنج��ي از لحاظ آلودگي هوا و 
بارش هاي زمستاني است. از سوي ديگر مساله اي كه 
بايد به آن توجه كرد دليل عمده عدم بارور سازي ابرها 
در كشور ما است. بنا به همان دلايلي كه ذكر شد يعني 
سنگيني هوا و آلودگي بس��يار بالا امكان بارور سازي 
ابرها هم در كشور وجود ندارد. پس در نتيجه تا زماني 
كه قانون هواي پاك به طور كامل اجرا نشود و تا زماني 
كه مسوولان به جاي فرافكني و تكذيب اخبار دست به 
كار نشوند و به طور عملي فكري براي آلودگي هوا نكنند 
نمي توانيم انتظار داشته باشيم كه در ايران هم مانند 
كشورهاي همجوار شاهد بارش هاي مداوم زمستاني 
باشيم. اينكه مس��وولان سعي مي كنند بي تدبيري و 
البته بي توجهي خود به معضل بزرگي مانند آلودگي 
هوا را هم به گردن مش��كلات سياس��ي و مناقش��ات 
منطقه اي بيندازند راه فراري است كه البته به بن بست 
بي اعتمادي اجتماعي موجود ختم خواهد شد. آلودگي 
هوا عامل اصلي محروميت ايران از بارش هاي زمستاني 
اس��ت و اين مساله علمي را نمي توان با توجيهات غير 

علمي منكر شد.

مريمشاهسمندی
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